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چانه زنی اصلاحاتی با بودجه ۰۴
گروه اقتصادی: نیمه اول ســال ۱۴۰۳ پر از وقایع ریز و درشــتی بود 
که کمتر کســی می توانســت آن ها را پیش بینی کند. در میان این 
اتفاقات، تغییر زودتر از موعد دولت سیزدهم، زمینه تغییرات اساسی 
در دســتگاه اجرایی را فراهم آورد. این تحولات ســبب شد تا بودجه 
۱۴۰۴ به اولین گام دولت مســعود پزشــکیان تبدیل شــود.در این 
شرایط نیمه دوم سال، از آنجایی که دولت چهاردهم از میانه تابستان 
ســکان کشــور را در دست داشته، اولین مرحله از چهار سالی است 
کــه دولــت فرصت دارد تا برنامه های خویش را اجرا کند.در همین 
رابطه وحید شــقاقی، کارشــناس اقتصادی، در رابطه با چالش های 
بودجه ۱۴۰۴ به خبرآنلاین گفت: »یک چالش، چالش اساســی و 
پایه ای اســت که ســاختار بودجه ریزی کشور با آن مواجه است که 

همان چالش بودجه ریزی سنتی است. در این چارچوب بودجه ریزی 
بر مبنای توان چانه زنی و تلاش سالانه برای افزایش درصدی آن از 
سوی هر دستگاه است. این ساختار که قدمتی بیش از نیم قرن در 
کشــورمان دارد، در جهــان کنونی روش منســوخی به حســاب 
می آید.«عضو هیات علمی دانشگاه خوارزمی افزود: »به این ترتیب 
می توانیم بگوییم ما یک نظام بودجه ریزی مدرن در کشور نداریم. 
در برنامه هفتم توسعه آمده که از سال اجرای آن باید بودجه ریزی 
برنامه ای، عملیاتی شــود. من نمی دانم که ســازمان برنامه و بودجه 
ظرف دو سه ماه گذشته چقدر در این مسیر حرکت کرده است. با 
این همه بدون تحولی اساسی در نظام بودجه ریزی و مدرن شدن 

آن، انتظار افزایش بهره وری و بهبود وضعیت برنامه ریزی کشور ...

 هشدار یک کارشناس نسبت به کسری ۵۰۰ یا ۶۰۰ هزار میلیارد تومانی بودجه در اقتصاد

پریسا حاجی محمدی
DBA دکتری کسب و کار حرفه ای

جابجایی مرزهای زندگی 
با ظهور فناوری های نوین

علی سعدوندی 
اقتصاددان

جواد هدایتی
کارشناس حمل و نقل 

 فرصت های ترانزیتی 
وی ایران پیش ر

»نقش اقتصاد«  بررسی می کند؛

2 ابرچالش اسرائیل در 
حمله به زیرساخت های 

نفتی ایران

قانون نحوه انتصاب اشخاص در مشاغل حساس 
در گفتگو با یک کارشناس  سیاسی بررسی شد

حذف فله ای کارآمدها 
فقط به بهانه مهاجرت!

عضو هیات رئیسه  مجلس مطرح کرد

خودروهای بی کیفیت  داخلی 
عامل اصلی ناترازی  بنزین

 بهترین استراتژی 
سرمایه گذاری هنگام 

افزایش ریسک

طالبان به دنبال باج گیری آبی از 
ایران است؟

 تنش بی پایان آبی ایران
 با طالبـان

یک تحلیلگر بازار سرمایه در گفتگو با »نقش اقتصاد« به رفتار نرخ ارز و 
تأثیر آن بر اقتصاد کشور پرداخت

ارزچند نرخی و تزریق رانت به 
اقتصاد کشور

دلنگرانی های زنان کشاورز جنوب از دستمزد پایین

برخیکشاورزانمعتقدنداتباعبهتروبیشترکارمیکنند

در روزهای گذشته، عبدالناصر همتی وزیر 
اقتصاد تأکید کرد که اختلاف قیمت بین 

نرخ ارز آزاد و نیما باید به حداقل برسد؛ تا 
جایی که توجیه داشته باشد و هنوز این 

اختلاف قیمت توجیه ندارد و بسیار زیاد 
است. به همین دلیل، این موضوع به 

تدریج انجام خواهد شد. اماّ محمدرضا 
فرزین، رئیس بانک مرکزی گفت که از 

ابتدای سال، ارز در سامانه نیما از...
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تنها اندکی پس از اجرای موفقیت آمیز عملیات 
وعده صادق 2 و شــلیک بیش از 2۰۰ موشکِ 
پیشــرفته بالســتیک از ســوی ایــران علیه 
ســایت های نظامی و امنیتی صهیونیست ها، 
مقام های ارشــد اســرائیلی طــرح تهدیدات 
مختلــف مبنی بــر نشــان دادن واکنش به 

کشورمان را در دستورکار قرار دادند...
8
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فردین آقابزرگی
کارشناس بازار سرمایه

چشم انداز بازار سرمایه
پیش بینی بازار سرمایه در هفته جاری

 تغییر ماهیـت 
سازمان برنامه و بودجـه

8 8 5 4

مستمری ماهیانه پرداختی به 
معلولان رقمی بین 1 تا 3 میلیون 
تومان است

جدال 
سخت 
خانواده  
معلولان با  
فـقـر

روابط عمومي شرکت فولادمبارکه اصفهان 1403-33

آگهی فراخوان شرکت فولاد مبارکه اصفهان
مهلت ارسال مدارکموضوعشمارهنوع آگهیرديف

1
مناقصه 
48575854عمومی

48575855

انجام عملیات خريد تجهیزات، طراحی و مهندسی، نصب، تست و راه اندازی، آموزش و 
تضمین عملکرد تعويض تابلوهاي TPS با درايو DC در خط برش طولي و خط اصلاح يك و 
تعويض PLC و HMI مربوط به خط برش طولي در شرکت فولاد مبارکه                               

1403/08/08

2
مناقصه 
خريد 200 هزار تن کنسانتره سنگ آهن مورد نیاز شرکت فولاد مبارکه48597387عمومی

1403/07/30

3
مناقصه 
انجام عملیات حفاری، رفع نشتی و تعمیرات آسفالت نواحی مختلف شرکت فولاد مبارکه48606574عمومی

1403/07/25

4
مناقصه 
انجام عملیات  ماشینکاری صفحات مسی قالب های ريخته گری مجتمع فولاد سبا48606096عمومی

1403/07/25

5

مزايده

1403400134

فروش اقلام ضايعاتی شرکت فولاد مبارکه از طريق مزايده عمومی
پیشنهاد دهندگان مي بايست پیشنهادات خود را حداکثر از ساعت 10 لغايت 12 روز دوشنبه مورخ 

1403/07/30 به  آدرس اصفهان - کیلومتر 75 جنوب غربی - شرکت فولاد مبارکه )ورود از درب زرين 
شهر( - ساختمان مرکزی - واحد اقلام مازاد ، به نماينده واحد اقلام مازاد تحويل نمايند.لازم به ذکر 
است. پیشنهادات واصله در روز سه شنبه مورخ 1403/08/01 در محل شرکت فولاد مبارکه گشايش و 
صورتجلسه خواهد شد . بازديد از اقلام مزايده روز چهارشنبه مورخ 1403/07/25 در يك نوبت، رأس 
ساعت 9 صبح در محل فولاد مبارکه )حرکت از درب زرين شهر( با مکانیزم داخلی انجام می گیرد. 

درصورت نیاز به اطلاعات بیشتر با تلفن: 03152733594 تماس حاصل فرمايید.
اقلام مورد مزايده : فیلتر هوا فلزی و غیرفلزی در ابعاد مختلف- فیلتر روغن فلزی و غیرفلزی در ابعاد 

مختلف- صندلی ضايعاتی به صورت درهم و جاروب کش- دبه پلاستیکی 20-10 لیتری بصورت درهم                                                                                                         

1403/07/30

جهت دريافت اســناد و کســب اطلاعات بیشــتر در خصوص  فراخوان های عمومی، ارزيابی کیفی، مناقصات و مزايدات به وبســايت شرکت به نشانی   www.msc.ir، منوی خريد و تامین کنندگان، 
مناقصات مراجعه و طبق راهنماي موجود، نسبت به انتخاب مناقصه مورد نظر از طريق سیستم ارتباط با تأمین کنندگان )SRM( ا قدام نمائید. اطلاعات ساير فراخوان ها از طريق سايت شرکت، قسمت 

اطلاعیه ها و کانال فراخوان های شرکت در شبکه های اجتماعی به نشانی Ads_msc@ قابل دسترس می باشد. 
روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه اصفهان : 03152731896 - 09010042627        

نوبت اول

سید جمال محمدی- شهردار پیشوا

شهرداری پیشوا در نظر دارد از طريق برگزاری مناقصه عمومی پروژه اصلاح جدولبندی و ترمیم و لکه گیری و تراش و روکش آسفالت و بلوار خلیج فارس 
را به اشخاص حقوقی واجد شرايط واگذار نمايد.

-زمان و محل دريافت اسناد مناقصه:  داوطلبان می توانند مورخ 1403/07/15 لغايت 1403/07/24 به منظور دريافت اسناد به سامانه تدارکات الکترونیك دولت )ستاد( مراجعه نمايند.
-مهلت و تســلیم اســناد مناقصه : متقاضیان می بايست تا ساعت 14:30 مورخ 1403/08/05 ضمن بارگذاری تصاوير پیشنهادات خود به همراه مستندات درخواست شده در 
ســامانه ســتاد نسبت به ارســال پاکت الف سپرده شرکت در مناقصه خود تا مهلت تعیین شــده به صورت فیزيکی به دبیرخانه شهرداری پیشوا اقدام نمايند. تلفن تماس: 

36722400-36722490 داخلی 237
-ملاک پذيرش پیشنهادات بارگذاری اسناد در سامانه تدارکات دولت می باشد. 

-شهرداری در رد يا قبول يك يا کلیه پیشنهادات مختار می باشد.
-هزينه درج آگهی و کارشناسی به عهده برنده مناقصه خواهد بود.

-ساير اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه واقع در سامانه ستاد شهرداری پیشوا قید گرديده است.
- تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/07/15  - نوبت دوم :1403/07/22

»آگهی مناقصه عمومی «

در فراخوان آگهی بیمه درمان }تکمیلی پرسنل شهرداری نسیم شهر { به شماره 2003093980000028 منتشر شده در مورخه 1403/07/10 
روزنامه نقش اقتصاد به شماره فراخوان 2003093980000030 می باشد که بدينوسیله اصلاح می گردد .

اصلاحیه آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای شهرداری نسیم شهر 

محمد رضا بابا حسینی - شهردار نسیم شهر

)نوبت دوم اگهی دوم(

دهیاری اسلام آباد رفسنجان

دهیاری اسلام اباد به منظور احداث سالن ورزشی به متراژ تقريبی 1500 متر مربع تصمیم به انتخاب پیمانکار  دارای صلاحیت پیمانکاری  از طريق مناقصه 
عمومی رادارد . از پیمانکاران واجد شرايط دعوت میشود از تاريخ 8 مهر لغايت حداکثر تا 22 مهر ماه جهت دريافت اسناد مناقصه  به دهیاری روستا مراجعه 

نمايند . بديهی است دهیاری در انتخاب يا رد پیشنهادات مختار میباشد. زمان عودت اسناد مناقصه حداکثر 3 روز پس از پايان زمان مناقصه می باشد.

آگهـی مناقصـه 

 در مدت یکسـال
 12۶0 میلیارد تومان کار عمرانی
 در شهریار اجرایی شده است 

شهردار شهريار : 

سه پروژه عمرانی فاخر توسط شهرداری شهریار احداث و به دست استاندار 
تهران افتتاح و به بهره برداری رسید

 طی مراســمی با حضور علیرضا فخاری اســتاندار و معاونین ایشان ، تقی 
زاده مدیر کل بازرســی اســتانداری، حجت الاسلام والمسلمین حسینی 
امام جمعه شهریار، غراوی معاون هماهنگی امور  عمرانی استاندار ، کیهان 
مدیر کل حوزه اســتاندار، صائبی مشــاور و مدیر کل روابط عمومی و امور 
بین الملل اســتاندار، فاتحی نژاد فرماندار ، علی ملکی شــهردار و اعضای 
شورای اسلامی شهریار ،خانواده معظم شهدا جانبازان ایثارگران و جمعی 
از معتمدین دو مدرســه در شــهرک وایین شهریار و یک ساختمان آتش 

نشانی افتتاح و به بهره برداری رسید .
علی ملکی شــهردار شــهریار در مراسمی که بدین منظور برگزار گردیده 
بود گفت مدرســه ۱۴ کلاســه شــهید محمد آژند در زمینی به مساحت 
۱۸۵۰ متر مربع با اعتباری بالغ بر ۳۵۰ میلیارد ریال در قطعه 2 و ۳ این 
شهرک و مدرسه ۱۴ کلاسه دیگری با نام شهید سجاد عفتی در زمینی 
بــه مســاحت 2۰۰۰ متــر مربع با اعتباری بالغ بــر ۳۵۰ میلیارد ریال به 
بهره برداری و در اختیار آموزش و پرورش شهرســتان شــهریار قرار گرفته 

است.
 همچنین امروز ســاختمان آتش نشــانی محمد آباد شهریار نیز با اعتبار 
۳2۰ میلیارد ریالی در زمینی به مساحت ۵۰۰۰ متر مربع با ماشین آلات 
و تجهیــزات لازم تجهیــز و افتتاح گردید تا در حوزه ایمنی نیز توانســته 

باشیم اقدامی درخور و شایسته را برای شهروندان انجام داده باشیم.
 وی در بخشی دیگر از سخنان خود یادآور شد: یکی از مهم ترین اقدامات 
ما در ســال جاری انجام   ۱2۶۰ میلیارد تومان کار عمرانی در یک ســال 

بود  که پروژه روگذر بســیج با اعتبار 2۰۰ میلیارد تومانی به بهره برداری 
رســید و علاوه بر آن ۶ مدرســه در شــهریار با ۸۸ کلاس در حال احداث 
اســت که کاری بزرگ و اساســی برای افزایش ســرانه های آموزشی شهر 

می باشد .
 علــی ملکــی افزود : مجموعــاً با اعتبار ۱۵۰ میلیارد تومانی ۳2 هزار متر 
مربع فضای آموزشی به این شهرستان اضافه خواهیم نمود و بنا داریم که 

هر ماه یک مدرسه را افتتاح نماییم.
 شهردار شهریار تصریح کرد : ۱۰۸ هزار متر مربع فضای سبز شهری 
در مدت یک ســال با اعتبار ۹۰ میلیارد تومان ایجاد نمودیم که عدد 
قابل توجهی اســت ، همچنین در حوزه بهســازی معابر و ایمن سازی 
شــهر ۴۵۰ میلیارد تومان بودجه پیش بینی شــده که تاکنون با اعتبار 
۳۰۰ میلیارد تومان معابر ســطح شــهر آسفالت شده است و به جرات 
می توانم بگویم که بودجه ۱۰ سال گذشته این شهر به اندازه رقم فعلی 
و اقدامات عمرانی در این حوزه نبوده است که امیدواریم شهروندان از 

آن بهره مند گردند.
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بر اساس بند 
)الف( ماده 2 
این قانون، 
افزون بر خود 
شخص، 
چنانچه همسر 
یا فرزندانش 
نیز تابعیت 
مضاعف 
داشته باشند، 
او از تصدی 
مشاغل 
حساس محروم 
می شود. 
قانون گذار در 
تعیین این 
ضابطه به نظام 
حقوقی سایر 
کشورها 
توجهی 
نداشته است. 
این در حالی 
است که در 
برخی از 
کشورها، 
تابعیت اصلی 
)نه اکتسابی( 
به اشخاصی 
که در خاک 
آنها متولد 
شده اند، اعطا 
می شود و حتی 
ممکن است 
این تابعیت 
قابل اعِراض و 
لغو نباشد
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ایر یادداشت

باتلاق لبنان برای نتانیاهو

دیپلماسی ایرانی: در روزهای اخیر و به خصوص پس از انفجار 
پیجرهــای برخــی از اعضای حزب الله لبنان، این پرســش از 
جانب خیلی از افراد مطرح شــده اســت که، آیا نتانیاهو قصد 
حملــه همــه جانبه بــه جنوب لبنان را دارد؟ در این جا تلاش 
داریم که این پرسش را بررسی کنیم و ببینیم که، آیا توانایی 
حزب الله به قدری است که مانع توسعه طلبی غیر قابل وصف 

نتانیاهو و اشــغال جنوب لبنان شود یا خیر؟
حزب الله لبنان به عبارتی قدیمی ترین نیروی جبههٔ مقاومت 
پس از انقلاب اســلامی ایران اســت و به نوعی با تجربه ترین 
آن هاســت؛ تجربــهٔ درگیری هــای متعــدد بــا ارتش رژیم 
صهیونسیتی و آنالیز مو به مو در طول سالیان فعالیت، موجب 

شــده اســت که کاملًا آب دیده و سرما و گرما چشیده شود.
نبرد در کنار بشار اسد، رئیس جمهوری سوریه در سال هایی 
که این کشــور درگیر جنگ داخلی و داعش بود، موجب شــد 

تا حزب الله بیشــتر توان خود را محک بزند.
جمعیت جنوب لبنان عمدتاً شــیعیان هســتند که تاریخچهٔ 
رابطهٔ آنها با ایران، به زمان صفویه باز می گردد. شــیخ بهایی 
دانشــمند و شــاعر پرآوازه، در کودکی از جبل عامل لبنان به 
ایــران کــوچ کرده بــود و خاندان معروف ســادات صدر که 
شخصیت های مهمی در بین علمای شیعه و رهبران سیاسی، 
از میان آنان سر برآوردند نیز، اصالتی لبنانی دارند که کوچشان 

بــه عراق و ایران به زمان صفویه باز می گردد.
لبنان کشــوری اســت که از طریق ســوریه و عراق به ایران و 
محور مقاومت متصل می شــود و هرگز همچون غزه محصور 
نیست، پس نه تنها طی چهار دههٔ اخیر از تسلیحات کاربردی تر 
بهره مند بوده اســت، بلکه در زمان یک درگیری همه جانبهٔ 
احتمالی نیز دســت بازتری برای تأمین تســلیحات خواهد 

داشت.
این ها همه امتیازاتی هستند که حماس هرگز از آنها بهره مند 
نبــوده اســت. حماس بــا نفرات محدود و مرزهای بســته، با 
تســلیحات عمدتاً دست ساز بدون آموزش حرفه ای جنگیده 
است، در صورتی که حزب الله زرادخانه ای قابل توجه از انواع 
راکت های ضد زرهی و موشــک های زمین به زمین کوتاه برد 
انبار شــده در ســیلوها دارد که نیازی به برد آنچنان زیادی 

ندارند و به راحتی به خاک رژیم صهیونســیتی می رسند.
در تصاویر و ویدئوهای منتشــر شــده، شــاهد کیفیت بالای 
تجهیزات انفرادی سربازان حزب الله همچون جلیقه ضد گلوله 
و کلاه بالســتیک هســتیم، که آســیب ها و تلفات را در هنگام 

درگیــری احتمالی تا حد زیادی کاهش خواهند داد.
به تازگی تصاویری از پایگاه های زیرزمینی موشکی حزب الله، 
نیز منتشــر شــده بود که نشان از برنامه ریزی بلند مدت آن ها 
برای چنین روزهایی داشــته است. همچنین حزب الله دارای 

یک فرماندهی و رأس منســجم و کاریزماتیک است.
بنابرایــن لشکرکشــی زمینی به جنوب لبنــان، دقیقاً همان 
چیزی است که حزب الله لبنان از سالها پیش خودش را برای 

آن آماده کرده است.
اما نقطه ضعف اصلی حزب الله حملات هوایی دشــمن اســت، 
کــه البتــه با قــراردادن پایگاه ها در زیرزمین و اســتفاده از 
ســامانه های پدافندی ســاخت ایران و سامانه های اهدایی از 
طرف دولت سوریه که عمدتاً از تکنولوژی روسیه بهره می برند، 
توانسته اند از تلفات حملات هوایی بکاهند. این در حالی است 
که حماس عملًا هیچ پدافندی برای دفاع از آسمانش نداشت.

در نتیجــه پیــش بینی می شــود کــه اگر نتانیاهــو بخواهد 
لشکرکشــی همــه جانبه ای را علیــه جبهه مقاومت در لبنان 
آغاز کند، وارد قمار بزرگی خواهد شد، پس به حملات هوایی 
محدودتر از آنچه در غزه انجام می دهد، به جنوب لبنان بسنده 

خواهد کرد تا در باتلاقی چندین برابر بزرگتر گرفتار نشــود.

بازتاب

فرمانده ارتش: اگر دشــمن اشــتباهی مرتکب 
شــود، ســطح پاســخمان فراتر از حمله قبلی 

خواهد بود

صداوسیما: امیر سرلشکر »سیدعبدالرحیم موسوی« گفت: به 
رژیم صهیونیســتی هشــدار می دهیم در صــورت اقدامات 

نســنجیده، پاسخ سخت و مخربی دریافت خواهد کرد.
 فرمانــده کل ارتــش ادامه داد: ما تاکنــون در قبال اقدامات 
خصمانه صهیونیست ها صبور بودیم و خود را کنترل می کردیم، 
امــا اکنــون آماده ایــم که در فرصت مناســب، ضربه دقیق و 
ویرانگری به رژیم صهیونیســتی بزنیم. وی خاطرنشــان کرد: 
مقامات کشــورمان پیش از ایــن بارها اعلام کرده اند هرگونه 
حمله رژیم صهیونیســتی با پاســخ شدیدتری مواجه خواهد 
شــد؛ لذا اگر دشــمن اشتباهی مرتکب شود، سطح پاسخمان 

فراتــر از حمله قبلی خواهد بود.

حســین زاده راهی کابینه می شود؟

برنا: شهرام دبیری، معاون پارلمانی رئیس جمهور در خصوص 
عــدم موافقت مجلس با اســتعفای عبدالکریم حســین زاده، 
نماینده حوزه انتخابیه نقده و اشــنویه از اســتان آذربایجان 
غربی برای انتصاب معاونت رئیس جمهوری در امور روستایی 
و مناطــق محــروم کشــور، گفــت: در این زمینــه به دنبال 
راهکارهای قانونی هستیم و انشالله در مهرماه این مشکل حل 

خواهد شد.
وی افزود: عدم موافقت با اســتعفای حســین زاده غیر مترقبه 
بود و فکر می کردیم، مجلس رویکرد مثبتی داشــته باشــد اما 
به دلایلی شاید ابهاماتی برای برخی از نمایندگان وجود داشته 

اســت که باعث شد رأی ندهند.

حذف فله ای 
کارآمدها 
فقط به بهانه 
مهاجرت!

بررسی قانون نحوه انتصاب اشخاص 
در مشاغل حساس در گفتگو با يك 
کارشناس  سیاسی

گروه سیاســی: با ماجرای استعفای محمدجواد ظریف از 
معاونت ریاست جمهوری و بعد رایزنی برای بازگشت او 
به دولت، سر و صدای قانون »نحوه انتصاب اشخاص در 
مشــاغل حساس« درآمد که به دلیل تابعیت فرزندان و 
همسر فرد از تصدی در مشاغل حساس محروم می شود. 
این در حالی است که بخش زیادی از شغل هایی که در 
رابطه با کشــورهای دیگر تعریف می شــود ممکن است 
شامل چنین وضعیتی شوند. علاوه بر این که معلوم نیست 
چرا قانون گذار به دلیل وضعیت دیگری )فرزند یا همسر( 

فرد را از تصدی شغلی محروم می کند؟
تصویــب این قانون ده ســال به طــول انجامیده؛ به عمر 
مجلس نهم قد نداده، در مجلس دهم مســکوت مانده و 
در مجلس یازدهم به تصویب رسیده است. قانونی که ابتدا 
قرار بود روی گزینش معلمان بار شود و به دیگر کارکنان 
دولت تعمیم پیدا کند ولی در ادامه مسیر به صورت قانونی 
مستقل و تحت عنوان »قانون نحوه انتصاب اشخاص در 
مشــاغل حساس« تصویب شــد. تحلیل گران سیاسی 
معتقدند قانون واکنش نمایندگان وقت به انتصاب های 
دولت اول حسن روحانی بود. اگرچه این نوبت و در دولت 
چهاردهــم با برخی رایزنی ها مشــکل ســمت معاونت 
محمدجواد ظریف رفع شد اما آسیب های پنهانی در این 
قانون هست که بخشی از جامعه را از امکان تصدی برخی 
مشــاغل در کشــور محروم می کند و این عملًا به معنی 
فراری دادن نیروی انســانی است. با محمود پوررضایی، 
دانشجوی دکترای حقوق عمومی به بررسی این قانون و 
نحوه تصویب آن و آسیب هایی که برای جامعه هدف از 
جمله دیپلماتها یا ایرانیان خارج از کشور ایجاد می کند 
پرداختیم. پوررضایی معتقد اســت که »تعیین بی قید و 
شرط تابعیت مضاعف به عنوان یکی از عوامل محرومیت 
از تصدی مشاغل حساس، با وجود فروض گوناگونی که 
تابعیــت مضاعف می تواند داشــته باشــد، شــماری از 
شایســتگان، از جمله نسل دوم و سوم ایرانیان مهاجران 

را با محرومیتی غیرقابل توجیه روبه رو می کند.«
این گفتگو را در ادامه بخوانید.

قانون »نحوه انتصاب اشخاص در مشاغل حساس«  ��
در چــه بســتر زمانی تصويب شــد و موتور محرکه 
قانون گذار برای تصويب اين قانون به نظر شما چه بود؟

پیش نویس اولیه این قانون در سال ۱۳۹2 با عنوان »طرح 
الحــاق یــک تبصره به ماده )۵( قانون گزینش معلمان و 
کارکنــان آموزش و پرورش« همزمان با روی کار آمدن 
نخســتین دولت حســن روحانی به امضــای ۶۳ نفر از 
نمایندگان رســید و تقدیم مجلس شد. از این هم زمانی 
می توان حدس زد نارضایتی شماری از نمایندگان مجلس 
نهم از ســوابق و مواضع اعضای کابینه نخست روحانی و 
عزل و نصب های دولت او، در تدوین پیش نویس مذکور 
بی تأثیر نبوده اســت. در مقدمه توجیهی این طرح نیز 
آمده بود: »در قانون گزینش، استعلام از وزارت اطلاعات 
در تشــخیص برخی مصادیق ضوابط عمومی پیش بینی 
شــده اســت اما به نظر می رســد در عمل، الزامی در این 

خصوص به ویژه در مشاغل حساس وجود ندارد.«
چرا در قالب قانون گزينش معلمان اقدام به طرح اين  ��

بحث کردند، نه در بستر يك قانون مستقل؟
بله، خوب است که برای خواننندگان مشخص شود چرا 
طراحان این قانون در ابتدا قصد داشتند به جای تدوین 
قانون مستقل، با الحاق یک تبصره به ماده ۵ قانون گزینش 
معلمــان و کارکنــان آموزش و پرورش تغییرات مد نظر 
خود را اعمال کنند. علت آن بود که به موجب قانونی به 
نام »قانون تســری قانون گزینــش معلمان و کارکنان 

آمــوزش و پــرورش به کارکنان ســایر وزارتخانه های و 
ســازمان ها و مؤسسات و شرکت های دولتی«- مصوب 
نهم اردیبهشــت ۱۳۷۵، فرایند گزینش مقرر در قانون 
گزینــش معلمــان و کارکنان آموزش و پرورش به دیگر 

کارکنان دولت نیز تسری داده شده است.
یــک فوریت طرح الحاق یــک تبصره به ماده )۵( قانون 
گزینش معلمان و کارکنان آموزش و پرورش نیز در ۳۰ 
دی ۱۳۹2 به تصویب مجلس رســید، اما سپری شــدن 
فرآیندهــای داخلــی قانون گذاری درباره آن و در نهایت 
تصویــب مفادش در صحــن علنی مجلس تا ۱۱ بهمن 
۱۳۹۴ طول کشــید. با این حال، در پی ایرادات شــورای 
نگهبــان بــه طرح مذکــور که دیگر نامــش به »طرح 
یک فوریتی نحوه انتصاب اشخاص در مشاغل حساس« 
تغییر یافته بود، نمایندگان وقت در چهارم خرداد ۱۳۹۵ 
که آخرین روز کاری مجلس نهم به شــمار می رفت، با 

اصلاحاتی دوباره آن را به تصویب رساندند.
البته اصلاحات صورت گرفته نیز نتوانســت نظر شورای 
نگهبــان را تأمیــن کند و طرح یادشــده برای بار دوم به 
مجلس بازگردانده شــد. عودت دوباره طرح به مجلس 
همزمــان بــا روی کار آمدن مجلس دهم بود که ترکیبی 
متفاوت از مجلس نهم داشت و سهم نمایندگان وابسته 
بــه جریان های موســوم به اصلاح طلــب و اعتدال گرا از 

کرسی های آن افزایش قابل ملاحظه ای پیدا کرده بود.
می توان گفت که طرح نحوه انتصاب اشخاص در مشاغل 
حساس در کل دوره چهارساله مجلس دهم که مصادف 
با ســال پایانی دولت نخســت و سه سال اول دولت دوم 
روحانی بود، مســکوت ماند اما پس از آغاز به کار مجلس 
یازدهــم که بار دیگر مجلس به نفع اصول گرایان تقریباً 
یکدســت شده بود، دوباره به جریان افتاد. نسخه جدید 
طرح فوق الذکر ابتدا در ۱۶ آبان ۱۴۰۰ به تصویب رسید، 
در ۱۱ مرداد ۱۴۰۱ اصلاح شــد و سرانجام با اصلاحاتی 
کــه مجلس در ۱۰ مهــر ۱۴۰۱ اعمال کرد، مورد تأیید 

شورای نگهبان قرار گرفت و تبدیل به قانون شد.
ممنون که مسیر اين قانون گذاری طولانی و طی شده  ��

از چند مجلس را برای ما توضیح داديد. خب در اين قانون 
مصداق مشــاغل حساس چه مواردی فرض گرفته شده 
است؟ آيا واقعاً آن مشاغل به حوزه هايی مثل امنیت ملی 
و مباحث کلان سیاســت گذاری و حساس مرتبط است 

که اينقدر روی آن حساسیت به خرج داده شده؟
دو ماده از این قانون به مصادیق مشــاغل اختصاص یافته 
است. قانون گذار ابتدا در ماده ۳ مقرر کرده است که مصادیق 
مشاغل حساس هر دستگاه اجرایی بر اساس ضوابطی که 
در همین ماده معین شده است، به پیشنهاد بالاترین مقام 
دســتگاه و تأیید کارگروهی متشــکل از وزارت اطلاعات، 
سازمان اطلاعات سپاه، سازمان اداری و استخدامی کشور 

و نماینده تام الاختیار آن دستگاه تعیین شود.
در ادامه این ماده ضوابطی که موجب حساس تلقی شدن 

یک شغل می شود، به این شرح بیان شده است:
الــف- دسترســی بــه اســناد، مــدارک و اطلاعــات 

طبقه بندی شده
ب- دسترسی مستمر به اماکن و تأسیسات دارای رده حفاظتی

پ- دسترســی مؤثــر و مســتمر بــه شــخصیت های 
حفاظت شده

ت- ارتباط مستمر با اتباع بیگانه
ث- تأثیرگــذاری تصمیمــات شــخص در حوزه های 

سیاسی، فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی
ج- اختیارات کلان مالی

اما قانون گذار به بیان معیارها و ضوابط اکتفا نکرده و در 

ماده ۴ قانون، برخی از مشاغل را نام برده و آنها را حساس 
تلقی کرده اســت، فهرســت این مشــاغل از معاونان و 
مشاوران رئیس جمهور آغاز شده و تا سطح بخشداران و 
شــهرداران پایین رفته است.از همین ضوابط و فهرست 
مشــاغل می توان دریافت که نگاه قانون گذار حداکثری 
تلقی کردن مشــاغل حساس بوده که محل انتقاد است. 
برای نمونه، در بخش ضوابط )ماده ۳( مشــخص نیست 
که منظور از تأثیرگذاری تصمیمات در چه سطحی )ملی، 
منطقه ای یا محلی( است. رئیس اداره آب و فاصلاب یک 
شــهر کوچک نیــز می تواند در ســطح محلی تصمیم 
تأثیرگذار بگیرد؛ آیا شغل او جزء مشاغل حساس به شمار 
می رود؟ همچنین مشخص نشده است که اختیارات مالی 
تا چه مبلغی، »کلان« محسوب می شود؟ اگر هم گفته 
شود که تعیین این امور باید در آیین نامه اجرایی قانون 
مذکور انجام می شد که در پاسخ باید گفت مطابق اصول 
حقوقــی، مراجع وضع آیین نامه اجرایی، حق کوچک یا 
بزرگ کردن دایره شــمول قانون را ندارند و خود قانون 

است که باید در این زمینه ها فاقد ابهام باشد.
در ماده ۴ نیز که فهرست برخی مشاغل حساس برشمرده 
شده است، شاهدیم که حتی شهرداران شهرهای کوچک 
نیز اولاً، جزء »مدیران سیاســی« تلقی شــده و ثانیاً، در 

زمره مشاغل حساس قرار گرفته اند.
علاوه بــر اين نکات، بحث فرزندانی که در خارج از  ��

کشور به دنیا آمده اند يا وضعیت تابعیت همسر در اين 
قانون، انتقاداتی ايجاد کرده است. اول بفرمايید بحث 
پیچیده تابعیت در اين قانون چگونه تفسیر می شود؟ 
تابعیت منشــعب از خاک؟ تولد در سرزمین ديگر يا 

مهاجرت؟ کدام اين ها مساله قانون گذار است؟
بــر اســاس بند )الف( ماده 2 این قانــون، افزون بر خود 
شخص، چنانچه همسر یا فرزندانش نیز تابعیت مضاعف 
داشــته باشــند، او از تصدی مشــاغل حساس محروم 
می شود. قانون گذار در تعیین این ضابطه به نظام حقوقی 
سایر کشورها توجهی نداشته است. این در حالی است که 
در برخی از کشــورها، تابعیت اصلی )نه اکتســابی( به 
اشخاصی که در خاک آنها متولد شده اند، اعطا می شود 
و حتی ممکن است این تابعیت قابل اعِراض و لغو نباشد. 
در این صورت، چه بســا شــخصی که در خارج از ایران به 
دنیا آمده باشد، از بدو تولد، بنا بر نظام تابعیت مبتنی بر 
خاک )محل تولد( تابعیت خارجی و بنا بر نظام تابعیت 
مبتنی بر خون )پدر ایرانی(، تابعیت ایرانی داشته باشد.
بر اساس قانون نحوه انتصاب اشخاص در مشاغل حساس، 
اولاً، چنین افرادی خودشان نمی توانند مشاغل حساس 
را تصدی کنند که این یعنی محروم شــدن بســیاری از 
ایرانیان خارج از کشور از حق تصدی مشاغل حساس در 
صورت بازگشت به وطن خود. ثانیاً، اگر چنین اشخاصی 
فرزند یا همسر شخصی باشند که نامزد تصدی سمت های 
حســاس اســت، او را هم از تصدی این مشــاغل محروم 
می کننــد، هرچنــد که تاریخ تولد آنهــا پیش از تاریخ 
لازم الاجراشدن قانون نحوه انتصاب اشخاص در مشاغل 

حساس باشد.
حال بیایید شق دیگری را در نظر بگیریم که فرزند بالغ 
یا همسر یک شخص تابعیت کشور دیگری غیر از ایران 
را اکتساب کرده باشد؛ چرا عمل یک انسان مستقل که 
تحت قیمومت شخص دیگری قرار ندارد و به اراده خود 
می توانــد تصمیم بگیرد، باید بتواند ســبب محرومیت 

شخص دیگری از تصدی مشاغل حساس شود؟
بیايیــد کمی در مورد جامعــه هدف اين قانون هم  ��

صحبت کنیم. به نظر می رســد با اين قانون ما بخشی از 

پتانســیل نیروی انسانی کشور را از تصدی سمت های 
مهــم حذف می کنیم. مثــلًا ديپلمات ها که هر کدام 
دست کم در دوره مأموريتشان، دوره های چهار يا پنج 
ساله در کشوری مأمور هستند، يا کلًا افرادی که روابط 
شــغلی آنها به خارج از مرز ارتباط پیدا می کند. نظر 

شما در اين مورد چیست؟
در برخی کشــورها که از نظــام تابعیت مبتنی بر خاک 
پیروی می کنند، اســتثنایی در خصوص کســانی که با 
مأموریت دیپلماتیک در خاکشــان اقامت دارند، وجود 
دارد که فرزندانشان مشمول اعطای تابعیت نمی شود. با 
این حال، می توان گفت که تعیین بی قید و شرط تابعیت 
مضاعــف به عنوان یکی از عوامــل محرومیت از تصدی 
مشــاغل حســاس، با وجود فروض گوناگونی که تابعیت 
مضاعف می تواند داشته باشد، شماری از شایستگان را و 
از جمله نسل دوم و سوم ایرانیان مهاجران را با محرومیتی 

غیرقابل توجیه روبه رو می کند.
در بســیاری کشورها تابعیت مضاعف مساله مهمی  ��

نیست. مثلًا در دهه اخیر مهاجران زيادی را در اروپا و 
آمريکا ديديم که ســمت های مهمی کسب کرده اند از 
نماينده پارلمان گرفته تا سمت های حساس در دولت. 
چرا در کشور ما با تابعیت مضاعف با حساسیت و نگرانی 

برخورد می شود؟
به نظر می رسد این ذهنیت وجود دارد که اشخاص دارای 
تابعیت مضاعف مستعدتر برای ارتکاب جرائم امنیتی و 
اقتصادی اند و در صورت متهم شــدن، راه فرار از کشــور 
برای آنها فراهم تر است. به عبارت دیگر، محرومیت فله ای 
دارنــدگان تابعیت و افــراد نزدیک به آنان، به این معنی 
است که درباره این اشخاص اصل بر برائت نیست، بلکه 

آنان همواره در مظان اتهام قرار دارند.
اگــر کشــوری به روزآمــدی و کارآمدی نظــام اداری، 
دستگاه های نظارتی و قضائی خود در پیشگیری از بروز 
مخاطرات امنیتی و مفاسد اقتصادی، همچنین شناسایی 
و برخــورد بــا آنهــا اطمینــان داشته باشــد، نیــاز به 
حساسیت هایی از این دست ندارد. اما اگر چنین نباشد، 
راه آســان را برمی گزیند و به پاک کردن صورت مســأله 

متمایل می شود.
يکــی از راه های ديپلماســی عمومی يا کســب  ��

سرمايه گذاری خارجی برقراری پیوندهای خانوادگی 
اســت. اما اين قانون اين ابزار ســاده ولی کارآمد را از 
کشــور حذف می کند.  به نظر شما اين موضوع چقدر 

می تواند خلل در مسیر کار کشور ايجاد کند؟
برآوردی در این زمینه ندارم؛ اما می توانم به ضرس قاطع 
بگویم غلبه نگاه امنیتی بر امور حقوقی و اداری در سال های 

گذشته منشأ بسیاری از ناکارآمدی های کنونی است.
آيا مکانیسمی برای رفع ايرادات اين قانون انديشیده  ��

شــده است؟ مثلًا ديپلمات ها که به نظرم اولین جامعه 
هدفی هستند که از محل اين قانون آسیب می بینند، 
آيا می توانند اعتراض کنند و اعتراضشــان منجر به 

تغییری در قانون شود؟
در نظام حقوقی برخی از کشــورها راهکارهایی برای لغو 
مصوبه پارلمان از قبیل شکایت به دادگاه قانون اساسی و 
وتوی مردمی پیش بینی شده است اما در نظام حقوقی ما 
وقتی قانونی مراحل تصویب، تأیید و ابلاغ را طی کرده باشد، 
سازوکار رسمی برای اعتراض به آن وجود ندارد. تنها روند 
قانونی برای اصلاح و تغییر قانون، همان سازوکار تصویب 
قانون به استناد اصل ۷۴ قانون اساسی است، یعنی دولت 
از طریق لایحه یا حداقل ۱۵ نماینده از طریق ارائه طرح، 

زمینه اصلاح یا تغییر قانون را فراهم کنند

زینب اسماعیلی
روزنامه نگار

ســید عباس عراقچی وزیر امور خارجه کشــورمان در بدو ورود به 
ســوریه در جمع خبرنگاران اظهار کرد: هدف من از ســفر به دمشق 
ادامه رایزنی ها نسبت به تحولات منطقه است، در بیروت رایزنی های 

بسیار مهمی را با مقامات دولتی لبنان داشتیم.
وی گفت: جهت مشورت ها و رایزنی های بیشتر ادامه گفتگوها را 
در دمشق با مقامات دولت سوریه خواهیم داشت. ما همواره نسبت 
بــه تحــولات منطقه در رایزنی نزدیک با دوســتان خود در دولت 
سوریه بودیم. مهم ترین بحث روز، بحث آتش بس در لبنان به ویژه 

در غزه است.

عراقچی افزود: ابتکاراتی در این زمینه وجود دارد رایزنی های صورت 
گرفته که امیدواریم به نتیجه برسد ولی متأسفانه دشمنی ها و جنایات 
رژیم صهیونیستی همچنان ادامه دارد، همانطور که از ابتدا هم معتقد 
بودیم، رژیم صهیونیست جز زبان زور، جنگ و جنایت زبان دیگری 
را بلد نیســتند و به جنایات خودش هر روز در بیروت جنوب لبنان 
و غــزه ادامــه می دهــد و این احتیاج به یک تلاش جمعی در جامعه 

جهانی برای توقف جنایت ها دارد.
وزیر امور خارجه تصریح کرد: به هر حال تلاش های ما ادامه دارد و 
امیدوار هستیم که بتوانیم با دوستان خود در دمشق به تفاهم بیشتری 

برای گام های بعدی برســیم. بحث های دوجانبه ما بســیار گسترده 
است در زمینه های مختلف اقتصادی، سیاسی، فرهنگی و ارتباطات 
خوبی را با دولت ســوریه داریم که طبیعی اســت که مروری بر آنها 
خواهیــم داشــت و تــلاش می کنیم که موانع موجــود را برطرف و 
زمینه هــای جدیــدی را پیدا کنیم و روابط را بهتر از گذشــته ادامه 

دهیم.
وی ادامــه داد: در خصــوص بحث هــای منطقه ای و بین المللی هم 
همواره بحث های خوبی داشتیم و طبیعی هست الان به دلیل شرایط 

خاص منطقه این بحث هاش اهمیت بیشتری پیدا می کند.

عراقچی:ابتکاراتی در خصوص آتش بس در لبنان و غزه وجود دارد

وزیر ارتباطات: رئیس جمهور دستور بررسی وضعیت کلی اینترنت را صادر کرد
»ستار هاشمی« در حاشیه آیین افتتاح هفته جهانی فضا در جمع خبرنگاران در پاسخ به ایرنا درباره جلسه شورای 
عالی فضای مجازی افزود: در این جلسه رئیس جمهور اعلام کرد از وضعیت اینترنت ارزیابی جامعی انجام و گزارش 
شود، اما بحث مربوط به ساماندهی فیلترشکن ها بیش از بقیه موارد منعکس شد. وی افزود: در این جلسه علاوه 
بر بررسی های مربوط به رفع فیلترینگ، درباره ساماندهی فیلترشکن ها که منجر به بروز مشکل و آلودگی در شبکه 
ملی اطلاعات می شود نیز صحبت هایی انجام شد. هاشمی خاطرنشان کرد:  بر این اساس، وضعیت موجود اینترنت 

و آلودگی هایی که در شبکه ملی اطلاعات وجود دارد باید بررسی شده و گزارش شود.

پلیس: 3 عضو داعش در نوشهر دستگیر شدند
سرهنگ علی اکبر درویشی ظهر شنبه در گفت وگو با خبرنگاران از دستگیری سه عضو گروه تکفیری تروریستی 
داعش در این شهرســتان خبر داد و گفت این گروه تروریســتی داعش قصد داشــتند در یک مجموعه گردشــگری 
پرتردد ســطح شــهر بندری نوشهر عملیات تروریستی انجام دهند که دستگیر شدند.فرمانده انتظامی شهرستان 
نوشــهر اذعان کرد: از ســال ۱۴۰۰ با توجه به پیشــرفته شــدن جرائم، نیروی انتظامی نیز هوشمندتر و به روزتر و با 
نگاهی علمی و دانش پژو به مقوله های کشــف جرائم و برخورد با بزه، به خدمات رســانی پرداخت. وی افزود: در 

مقایسه با سال های اخیر، بالغ بر ۷ برابر اعمال قانونی با اتباع بیگانه داشته ایم.

محمدرضا لشینی
 کارشناس ارشد علوم 
سیاسی دانشگاه تهران



دلنگرانی های زنان کشاورز جنوب از دستمزد پایین
 برخی کشاورزان معتقدند اتباع بهتر و بیشتر کار می کنند

زهرا اکرمی
روزنامه نگار

گروه اجتماعی: زنان کشاورز جنوب عموماً کمتر از مردان دستمزد می گیرند، 
به دلیل کار طاقت فرسا زیر نور آفتاب با مشکلات سلامتی درد کمر و گردن 
و بیماری های پوستی مبتلا می شوند و در برخی مناطق ممکن است در راه 
رسیدن به زمین های کشاورزی که مسیر شوتی ها نیز هست، جانشان را از 
دست بدهند.این ها بخشی از صحبت های رؤیا، یکی از زنان گوجه چین در 
بندر دیر واقع در اســتان بوشــهر اســت. او همچنین می گوید: »هیچ کاری 
سخت تر از کشاورزی نیست و حقوق ها هم کم است، به خصوص برای کسانی 
که باید خرج خانه بدهند«.طبق گفته های او، زنان معمولاً به عنوان کمک 
هزینه خانواده کشــاورزی می کنند و درآمد آن ها برای زنی که سرپرســت 
خانواده باشد، کافی نیست. بنابراین اکثر زنان کشاورز، زنان خانه داری هستند 

که درآمد همسرانشان کفاف زندگی را نمی دهد.
رؤیا همچنین می گوید که در سال های اخیر کارگران افغان هم به آن ها اضافه 
شــدند، اما کارگران ایرانی مشــکلی با آن ها ندارند. چراکه کار زیاد اســت و 
نمی توان گفت کارگران افغان کار را از ایرانی ها گرفته اند: »اطراف اینجا کارگر 
بومی و افغان با هم کار می کنن و حقوقشون هم یکیه. کار هم زیاده و نمی شه 
گفت کار ما رو افغان ها گرفتن.«آقای ملت، یکی از ســرکارگران در منطقه 
کنگان نیز در رابطه با حضور کارگران افغان به خبرآنلاین می گوید: در حال 
حاضــر ایرانی هــا کمتر کار گوجه چینی انجــام می دهند و اگر افغان ها کار 
نکنند، کار ما لنگ می ماند.طبق گفته های او، امســال دســتمزد کشاورزان 
گوجه چین، روزانه ۴۰۰ هزار تومان برای هشــت ســاعت کار اســت. البته 
کارگران از این نرخ راضی نیستند. از طرف دیگر امسال کاشت گوجه کمتر 
شــده، چراکه پارســال بازار داخلی خوب نبود و بیشــتر گوجه ها از ســوی 
کارخانجات رب به قیمت پایین خریداری شد. لب مرز هم تعرفه گذاشتند 
و بنابراین خیلی از کشاورزان ضرر کردند. گرانی وسایلی مثل کود یا اجاره 
زمین های کشاورزی هم برای زمین داران مشکل ایجاد کرده و این در شرایطی 
اســت که واســطه ها محصول را به قیمت پایین می خرند و خودشــان گران 
می فروشــند. به طور کلی هم در برخی مناطق به دلیل کم آبی دیگر گوجه 
کشت نمی شود.ملت به وضعیت جاده ها هم اشاره می کند: »تصادف ها بیشتر 
در مسیر زاهدان به شیراز است، چون شوتی ها از زاهدان می آیند. در جاده های 
اطراف اینجا هم افرادی که با موتور رفت و آمد می کند بعضاً تصادف می کنند 

و سال گذشته هم دو نفر به همین دلیل کشته شدند.«
برای بررســی بیشــتر وضعیت زنان گوجه چین در جنوب ایران به سراغ یک 
جامعه شــناس رفتیم. مهتا بذرافکن، پژوهشــگر جامعه شناسی توسعه، در 
گفتگو با خبرآنلاین درباره وضعیت زنان کشاورز در استان بوشهر می گوید: 
درگذشته بیشتر زنان کشاورز در مزارع گوجه فرنگی کار می کردند و همیشه 

دستمزد زنان از مردان کمتر بوده است. اما در حال حاضر تعداد اتباع افغان 
در این منطقه زیاد شده و بخشی از این مشاغل روزمزد به اتباع واگذار شده 
است. البته دستمزد کارگران افغان و ایرانی تفاوتی ندارد، اما برخی کشاورزان 
معتقدند اتباع بهتر و بیشــتر کار می کنند و توقع زیادی هم ندارند. در این 
منطقــه بیشــتر مزارع میگو و گوجه فرنگی وجــود دارد که در هر دو تعداد 
کارگران افغان زیاد است. با توجه به کار سخت مزارع میگو و نیاز به حضور 
شیفتی کارگران در شبانه روز، کارفرمایان ترجیح می دهند اتباع غیرمجاز 
را استخدام کنند و جای کوچکی به آنها بدهند تا با دستمزد خیلی کم این 
کار را انجام دهند. تا جایی که برای ۱۵ ساعت کار روزانه به آن ها ماهانه ۱2 
میلیون تومان پرداخت می شود. البته در حوزه شیلات بیشتر مردان فعالیت 
دارند و کار زنان بیشتر در حوزه بسته بندی در کارخانه های فرآوری است.

او همچنین معتقد اســت مســئله مهاجران به درستی فهمیده نشده است؛ 
چــرا کــه برای مهاجرت و پناهجویی پروتکل های جهانی وجود دارد. باید با 
پناهجویان انســانی برخورد شــود، اما باید پروتکل های مشخصی هم برای 
سیاســت گذاری نســبت به مسئله مهاجران در نظر گرفته شود. برای مثال 
مهاجرت در دنیا بر اساس مدارک هویتی مشخص و توانمندی های مشخص 
انجام می شود، اما در ایران چنین سیاستی وجود ندارد و بعضاً شاهد هستیم 
به دلیل بی برنامه بودن مسئله مهاجران، مشاغل افراد بومی آسیب می بیند.

تأثیر بحران آب بر زنان کشاورز ��
از طرف دیگر به گفته او وضعیت کم آبی و خشکسالی به طور کلی بر کشاورزی 
اثر داشته است؛ هرچند مالکیت منابع آب دست زن ها نیست و زن ها به طور 
مستقیم نه مالک زمین هستند و نه مالک آب که بخواهند تأثیر مستقیم از 
این موضوع بگیرند، اما وقتی بحران کم آبی و خشکســالی در کشــور وجود 
داشته باشد، زنان هم از آن آسیب می بینند و بخشی از درآمد خود را از دست 
می دهند. زنان عموماً این درآمد را برای فرزندان، ســلامت و آموزش هزینه 
می کنند که با کاهش فعالیت زنان، این هزینه ها هم قطع می شود. در بخشی 
از استان بوشهر وضعیت وخیمی از نظر آب حاکم است که این باعث افزایش 
پناهجویان کمیته امداد و حاشیه نشــینان شــده و حاشــیه نشینانی که به 
شهرهای دیگر می روند در مواردی به مشاغلی مثل فروشندگی روی می آورند 
و مجبورند با کرایه های سنگین اجاره نشین شوند. هر اتفاقی که برای خانواده 
بیفتد منجر به آسیب دیدن کل اعضای خانواده می شود. اما بار زنان که بار 
عاطفی خانواده و بار فقر را به دوش می کشــند و باید پاســخگوی نیازهای 
کودکان باشند، سنگین تر است.بذرافکن با بیان اینکه مطالعات نشان می دهد 
بحران آب، خشونت های روانی و خشونت های فیزیکی و آسیب دیدگی زنان 
را بیشتر می کند، درباره راه های نامناسب عبور و مرور زنان برای رسیدن به 
زمین های کشاورزی نیز می گوید: مشکل راه بیشتر سمت عسلویه و راه های 
روستایی است و عمده تصادفات هم در جاده های ساحلی اتفاق می افتاد که 

علت اصلی آن حضور شوتی ها بود. در حال حاضر می توان گفت به دلیل دو 
بانده شدن برخی جاده ها و بیشتر شدن نظارت ها، تا حدودی تصادف ها کمتر 
شده است.او همچنین در پاسخ به اینکه آیا زنان کشاورز این منطقه اتحادیه ای 
دارند یا نه، می گوید: من به عنوان عضو کمیته آب و کشاورزی بنیاد نخبان، 
مرتب به روســتاهای مختلف ســر می زنم و می توانم بگویم حداقل در استان 
بوشهر تاکنون نهادی برای زنان در حوزه کشاورزی یا کارگری شکل نگرفته 
است. در حوزه کشاورزی زنان صرفاً کارگر فصلی هستند و الآن هم که میزان 
کار آنها کمتر شــده، به نظر می رســد انگیزه ای برای ایجاد اتحادیه یا انجمن 

وجود ندارد.
کشاورزان به حاشیه شهرها رانده شدند ��

زینب محمدآوی، کارآفرین و فعال اجتماعی حوزه زنان عرب در خوزستان، 
نیز در رابطه با وضعیت زنان کشاورز در مناطق جنوبی می گوید: در خوزستان 
خیلی از زمین های کشــاورزی به صورت خانوادگی اداره می شــود و زنانی که 
در این زمین ها فعالیت می کنند یا فامیل درجه دو یا همســایگان صاحبان 
زمین ها هستند. زنان کشاورز به عنوان کارگر بیشتر در شوش و ایذه فعالیت 
می کنند و سمت سوسنگرد، اهواز و آبادان بیشتر کشاورزی خانوادگی اداره 
می شود. در مجموع هم این زنان با اجرت کم فعالیت می کنند. همچنین اکثر 
کشــاورزان باغ های صیفی جات زنان هســتند، اما در زمین های گندم، برنج و 
خرما که درصد بالایی از کشاورزی استان را در برمی گیرد خیلی کم از زنان 
استفاده می شود. البته در حوزه جداسازی و بسته بندی خرما زنان در شادگان 
و آبادان مشــارکت دارند که اجرت خیلی کمی دارد. بنابراین وضعیت زنان 
کشاورز خوزستان شهر به شهر متفاوت است و نمی توان کلی صحبت کرد.

او همچنین با بیان اینکه اطلاعات دقیقی از تأثیر مستقیم مهاجران افغان بر 
وضعیت کشــاورزان وجود ندارد، می گوید: آنچه مشــخص است، اثر بی آبی و 
خشکسالی بر وضعیت زنان کشاورز است. خشکسالی به جان مردم افتاده و 
مردمی که با سبک خاص خودشان زندگی می کردند و درآمدشان از کشاورزی 
بوده، مجبور به مهاجرت از روســتا به حاشــیه شــهرها شده اند؛ چون مردم 
نمی توانستند در روستا کشاورزی و کسب درآمد کنند. وقتی هم کل خانواده 
مهاجرت می کنند، زنان آســیب زیادی می بینند، چون روال زندگی آنها در 
روســتا بوده و مســتقیم از نخل هایی درآمد داشتند که حالا میلیون ها نفر از 
آن ها مرده اند. خیلی از زنان به دلیل بی آبی و خشکسالی کارشان را از دست 
می دهند یا افراد زیادی در مناطق روستایی بخاطر آب آلوده دچار بیماری های 
کلیوی می شوند. همه این ها مستقیم و غیرمستقیم روی زندگی زنان روستایی 
اثر می گذارد. از طرف دیگر طبق قانون دولت می گوید چون ما حاشیه شهرها 
را بــه وجود نیاوردیم، مســئولتی در قبــال ارائه خدمات هم نداریم و مناطق 
حاشیه ای هم با آسیب های بساری مواجه است. بنابراین خیلی مهم است که 

به موضوع مهاجرت از روستا به حاشیه شهر پرداخته شود.
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اقتصاددانان:
در بازار ارز ســرمایه گذاری نکنید

سمیه رسولی
روزنامه نگار

طی یک سال گذشته و پس از افزایش تنش های منطقه ای 
قیمت دلار در بازار آزاد با نوســانات زیادی مواجه شــد و 
حتی در مقاطعی از مرز ۶۳ هزار تومان نیز گذشت اما بانک 
مرکزی به عنوان بازارساز با توجه به سیاست ها و ابزارهای 
خود توانست جلوی روند افزایشی قیمت ها را بگیرد و دلار 

را بــه کانال ۵۰ هزار تومان بازگرداند.
در واقــع تجربــه نشــان داده که بانک مرکــزی با تکیه بر 
ابزارهایی که در اختیار دارد می تواند به خوبی حجم تقاضا 
در بازار غیر رســمی را هم کنترل کند و اجازه ندهد، موج 
هیجانی ایجاد شــده از ســوی دلالان برای مدت طولانی بر 

بازار سایه بیاندازد.
بررســی های بازار آزاد نیز نشــان می دهد نرخ دلار که طی 
روزهــای گذشــته تا مرز ۶۴ هــزار تومان نیز بالا رفته بود، 
پس از ایراد بیانات رهبر انقلاب، روند نزولی به خود گرفته 
و نشــانه های کاهش نرخ ارز پدیدار شــده است؛ به گونه ای 
که هم اکنون دلار در بازار غیررسمی بین ۶۱ هزار و ۸۰۰ 

تا ۶2 هزار و ۳۰۰ تومان خرید و فروش می شــود.
ســید علی حســینی، عضو اتاق بازرگانی ایران در خصوص 
نقــش دلالان می گوید: طبیعتــاً با افزایش هیجانات بازار، 
تقاضا برای سرمایه گذاری در بازار غیر رسمی هم دو چندان 
می شــود که عامل اصلی آن دلالان و نوســان گیران بازار 
هســتند. معتقدم مردم باید از رفتارهای هیجانی در بازار 
ارز پرهیــز کنند، چراکــه مطمئناً با توجه به تجارب قبلی 
طــی روزهای آینده با آرام شــدن منطقه شــاهد کاهش 

نوسانات قیمت ارز باشیم.
او اضافــه می کنــد: ایجاد هیاهــو و هیجان در بازار بهترین 
زمــان بــرای دلالان اســت تا با خبرســازی در کانال های 
تلگرامی به نوسانات قیمت ارز دامن بزنند. زمانی که قیمت 
دلار در این کانال ها در ســاعات پایانی شــب مدام در حال 
افزایش اســت، در حالی که بازار فعالیتی در آن ســاعت از 
شبانه روز ندارد، مشخص است که هدف دلالان فریب مردم 
و برهم زدن آرامش بازار اســت. به نظر من ســرمایه گذاری 
در بازار ارز به خصوص در چنین شــرایطی اصلًا منطقی و 
سودآور نیست و مردم نباید تحت تأثیر هیجانات بازار قرار 

گیرند.
نرخ واقعی دلار در دامنه 50 تا 60 هزار تومان اســت ��

همچنین یحیی آل اســحاق رئیس اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و عراق بر نقش پررنگ ســوداگران در نوســانات نرخ 
ارز اشــاره کرده و می گوید: عده ای در بازار وجود دارند که 
کارشان سوداگری در ارز است که نقش عمده جوسازی و 
فضاســازی در اقتصاد و بازار برعهده آن هاست. آل اسحاق 
تاکید دارد که بر اســاس واقعیت های اقتصادی نرخ ارز در 
دامنه ۵۰ تا ۶۰ هزار تومان قرار دارد که اگر دقیق تر بخواهم 
در این حوزه صحبت کنم نرخ ارز در کانال ۵۵ هزار تومان 

هم می تواند قرار گیرد.
لزوم کنترل پايدار هیجانات بازار ارز ��

نکته مهم دیگر کنترل پایدار هیجانات بازار ارز اســت که 
خود نیازمند سیاســت گذاری های عمیق و علمی دارد. در 
این رابطه وحید شــقاقی شهری، اقتصاددان به مهر، گفت: 
برای اقتصاد ایران برداشت چنین است که اولاً در مقایسه 
با ســایر کشــورهای جهان، با سطح متنوع و گسترده ای از 
تنش ها مواجه اســت. ثانیاً نهادهای اقتصادی از اســتحکام 
لازم برخوردار نیســتند و شــرایط اقتصادی شــکننده و 
پیش بینی ناپذیر اســت. ثالثاً بر اساس تجربیات دوره های 
گذشــته، باورمندی جامعه به اقتدار بانک مرکزی و ارکان 
اقتصادی دولت پایین اســت و کشــور با ســطح بالایی از نا 
اطمینانی اقتصادی و ریسک فعالیت های اقتصادی مواجهه 
اســت. لذا همیشــه جامعه نگران آینده اقتصادی است و به 
شــدت به تحولات سیاسی داخلی و خارجی حساس است 
و به عبارتی انگشت روی ماشه است؛ یعنی همواره خود را 
برای رویارویی با نوسانات متعدد و سوداگری یا حفظ قدرت 
خریــد خود آماده نگه مــی دارد. به طوری که این حجم از 
نااطمینانــی بــرای اقتصــاد ایــران مضر اســت و امکان 

سرمایه گذاری بلندمدت را سلب می کند.
وی ادامه داد: البته برای تنش اخیر رخداده و اتفاق افتاده 
به احتمال زیاد شــرایط همچنان موقتی بوده و ماندگاری 
نخواهد داشت و برداشت بنده حکایت از گذرا بودن شرایط 
تنــش زا دارد و با فروکش شــرایط هیجانی، مجدد قیمت 
دلار به سطح پایدار خود یعنی حوالی ۵۹-۶۰ هزار تومان 
بازخواهد گشت. با این حال به باور کلی، سطح نااطمینانی 
و پیش بینی ناپذیری اقتصاد ایران بســیار بالا اســت و این 
چنین شرایطی امکان نگاه بلندمدت به اقتصاد را بالاخص 

در حوزه سرمایه گذاری مخدوش می سازد.
این اقتصاددان تصریح کرد: در ضمن باید تاکید کنم قیمت 
تعادلــی دلار فــارغ از نوســانات زودگذر و هیجانی، بر پایه 
متغیرهای اقتصاد کلان تعیین می شــود و چنانچه دولت 
نتواند شــرایط متغیرهای کلیــدی اثرگذار همچون تورم، 
کســری های تجاری غیرنفتی و حســاب سرمایه را سامان 
بخشد، روند تعادلی دلار طی ماه های آینده صعودی خواهد 

بود.
وی تاکید کرد: لذا توصیه می شــود دولت در جهت تقویت 
تــاب آوری اقتصــادی ایران، مجموعه اقدامات و اصلاحات 
ســاختاری و نهادی را در داخل کشــور و نیز سیاست های 
خارجی )تنش زدایی( آغاز کند به نحوی که به سازگاری و 
هماهنگی، ثبات و تحکیم بخش های اقتصادی منجر گردد 
و در نتیجــه ایــن اصلاحــات اقتصــادی بالاخص با هدف 
درونزاســازی اقتصاد ایران، مردم نســبت به اســتحکام 
ســاختارهای اقتصادی و سیاســت های اتخاذ شده دولت و 

بانک مرکزی، اعتماد و باورمندی لازم را داشــته باشند.

چانه زنی 
اصلاحاتی با 
بودجه 04

 هشدار يك کارشناس نسبت به 
کسری 500 يا 600 هزار میلیارد 
تومانی بودجه در اقتصاد

گــروه اقتصادی: نیمه اول ســال ۱۴۰۳ پر از وقایع ریز و 
درشتی بود که کمتر کسی می توانست آن ها را پیش بینی 
کنــد. در میان ایــن اتفاقات، تغییر زودتر از موعد دولت 
ســیزدهم، زمینه تغییرات اساسی در دستگاه اجرایی را 
فراهم آورد. این تحولات ســبب شــد تا بودجه ۱۴۰۴ به 

اولین گام دولت مسعود پزشکیان تبدیل شود.
در ایــن شــرایط نیمــه دوم ســال، از آنجایی که دولت 
چهاردهم از میانه تابستان سکان کشور را در دست داشته، 
اولین مرحله از چهار ســالی اســت که دولت فرصت دارد 

تا برنامه های خویش را اجرا کند.
در همین رابطه وحید شــقاقی، کارشناس اقتصادی، در 
رابطــه با چالش های بودجه ۱۴۰۴ به خبرآنلاین گفت: 
»یک چالش، چالش اساســی و پایه ای است که ساختار 
بودجه ریزی کشــور با آن مواجه اســت که همان چالش 
بودجه ریزی سنتی است. در این چارچوب بودجه ریزی 
بــر مبنای توان چانه زنی و تلاش ســالانه برای افزایش 
درصدی آن از ســوی هر دســتگاه است. این ساختار که 
قدمتــی بیش از نیم قرن در کشــورمان دارد، در جهان 

کنونی روش منسوخی به حساب می آید.«
عضو هیات علمی دانشگاه خوارزمی افزود: »به این ترتیب 
می توانیم بگوییم ما یک نظام بودجه ریزی مدرن در کشور 
نداریم. در برنامه هفتم توسعه آمده که از سال اجرای آن 
باید بودجه ریزی برنامه ای، عملیاتی شــود. من نمی دانم 
که سازمان برنامه و بودجه ظرف دو سه ماه گذشته چقدر 
در این مسیر حرکت کرده است. با این همه بدون تحولی 

اساســی در نظام بودجه ریزی و مدرن شــدن آن، انتظار 
افزایــش بهره وری و بهبود وضعیت برنامه ریزی کشــور 

ممکن نخواهد شد.«
مشــاور دبیرخانه مجمع تشخیص مصلح نظام، تصریح 
کــرد: »در کنــار این چالش ریشــه ای ما با چالش های 
گوناگون دیگر هم مواجهیم. به طور خاص چند ســالی 
است که تقریباً همه صاحب نظران بر ضرورت جدا کردن 
بودجه دلاری از ریالی تاکید دارند. به زبان ساده تر، بودجه 
دلاری یا همان درآمدهای ارزی حاصل از فروش نفت و 
گاز، به دلیل ابهامات و شــدت نااطمینانی ها باید تنها به 
پروژه های عمرانی اختصاص یابد و بودجه ریالی که شامل 
درآمدهای مالیاتی یا فروش اوراق می شود برای بودجه 

جاری اختصاص یابد.«
این کارشــناس اقتصادی کلان ادامــه داد: »صمیمانه 
امیدوارم که دولت چهاردهم در بودجه سال آینده گامهای 
موثری جهت جداسازی بودجه ریالی و دلاری بردارد. به 
هــر روی نفــت تا چند ســال آینده دیگــر یک کالای 
اســتراتژیک و با ارزشــی مشــابه امروز نخواهد بود. این 
دگرگونی چنان بزرگ است که اقتصاد ما را هم به شدت 
متأثر می کند. به همین جهت بهتر است که از هم اکنون 

در این مورد چاره جویی های لازم انجام شود.«
فرصت زيادی نمانده است! ��

شقاقی چالش سوم کشور در بخش بودجه را ناترازی های 
صندوق بازنشســتگی دانست و خاطرنشان ساخت: »در 
سال جاری بالغ بر ۱۷ درصدی از بودجه عمومی دولت 

صرف کســری های این صندوق شــده است و تداوم این 
روند سال به سال به طور تصاعدی ناترازی مزبور را تشدید 
می کند. متاســفانه دولت هــای مختلف به دلایلی چون 
ناکارآمدی یا ضعف از انجام اصلاحات خودداری کردند. 
اکنون به نظر می رسد در زمانی که متولدان سالهای ۵۵ 
تا ۶۵ به مرحله بازنشستگی می رسند )که چند سال دیگر 
خواهند رسید( بیش از نیمی از بودجه دولت باید به این 
امر اختصاص یابد. درنتیجه ما در آستانه یک فاجعه بزرگ 
در نظام بودجه ریزی کشــورمان قرار داریم و من در این 
مورد هم امیدوارم که دولت آقای پزشکیان اولین بودجه 
خود را به نحوی بنویسد که گام های مؤثر جهت رفع این 

ناترازی برداشته شود.«
وی در پاســخ به اینکه تا کنون چه گامهای امیدبخشــی 
در ایــن رابطه دیده اســت، تاکید کــرد: »تاکنون اقدام 
امیدبخش یا حتی یک سیگنال دلگرم کننده هم مشاهده 

نشده است.«
این کارشــناس حوزه بانکی در ادامه عدم شــفافیت در 
بودجه شــرکتهای دولتی و ابهامات این بخش را چالش 
چهارم لایحه بودجه ۱۴۰۴ دانســت و اصلاح این بخش 
را یــک گام مؤثــر در زمینه مقابله با ناترازی های مالی به 
حســاب آورد.رییس پیشــین دانشکده اقتصاد دانشگاه 
خوارزمی به چالش کسری بودجه پرداخت و تاکید کرد: 
»ســاختار فعلی نظام بودجه ریزی ســال به سال کسری 
بودجه را بیشتر می کند. اخیراً معاون اول رییس جمهوری 
عنوان کرده بود که در حدود هزار همت کســری بودجه 

۱۴۰۳ اســت که من فکر نمی کنم ابعاد ان چنین زیاد 
باشد ولی در هر حال آن قدر بودجه ۱۴۰۳ کسری دارد 

که نحوه رفع آن یک کار دشوار است.«
دانش آموخته دانشــگاه تربیت مــدرس درباره برآورد 
کســری بودجه امســال و راههای کاهش آن برای سال 
آینده تصریح کرد: »برآورد من نشان می دهد امسال ۵۰۰ 
تا ۶۰۰ همت کســری بودجه خواهیم داشت که البته از 
ایــن میزان ۳۵۰ هزار میلیــارد تومان از منابع صندوق 
توســعه ملی جبران شــد. چنانچه در لایحه پیشنهادی 
دولــت بــرای ۱۴۰۴ منابع با ســناریوی بدبیانه یا لااقل 
واقع بینانه تنظیم شوند و مصارف هم با دیدی واقع بینانه، 

حتماً از شدت کسری بودجه کاسته می شود.«
شــقاقی با اشــاره به کاهش ۱2 دلاری قیمت هر بشکه 
نفت در یک ماه گذشــته گفت: »این بدشانســی آقای 
پزشــکیان و دولت اوســت که چنین افت قیمتی را باید 

تحمل کند.«
او در ادامه با برشماری ناترازی های گوناگون موجود در 
کشور هشدار داد: »چنانچه به ناترازی های اساسی فعلی 
چون آب، خاک، برق، بنزین، گاز و ... رســیدگی نشــود و 
آنها را به نحوی مهار نکنیم که لااقل شــیب تشــدید آن 
کاهــش یابد، به زودی کســری بودجه چنان از کنترل 
خارج می شــود که کســری ۵۰۰ یا ۶۰۰ هزار میلیارد 
تومانــی فعلــی، در مقابل آن، ناچیز به شــمار می آید. 
فرصت های اصلاح هردم محدودتر می شــوند و باید هر 
چه زودتر راه حل مناسبی برای رفع یا کاهش آنها بیابیم.«

نگاه روز

به گفته رئیس کنفدراسیون صادرات ایران ممکن نبودن تبدیل 
روپیه به ریال در ایران به دلیل قوانین تجاری هند، بازار محصولات 

کشاورزی ایران را در این کشور تهدید می کند.
محمد لاهوتی، رئیس کنفدراســیون صادرات ایران در گفتگو با 
ایلنــا از چالــش تبدیل روپیه به ریال در تجارت با هند خبر داد و 
گفت: متاســفانه صادرکنندگان ایرانی محصولات کشاورزی به 
هند با مشــکل تبدیل روپیه به ریال مواجه هســتند و این مشکل 
از آنجا برمی آید که براســاس قوانین هندوستان در صادرات کالا 
به این کشور برگشت پول و پرداخت اینویس توسط خریدار باید 

توســط کشــور مبدأ و بانک مبدأ صورت بگیرد، به همین جهت 
صادرکنندگانی که امروز محصولات کشاورزی از جمله سیب به 

هند صادر می کنند با چالش یادشده روبه رو هستند.
ایــن فعــال اقتصادی افزود: این چالش در کمیســیون صادرات 
غیرنفتی اتاق بازرگانی ایران بارها مطرح شده و اعضای کمیسیون 
در این باره با بانک مرکزی صحبت کرده اند و به دنبال این هستند 
که راهکاری برای حل این مشکل پیدا کنند اما متاسفانه به قدری 
زمان بر شده که اسباب نگرانی صادرکنندگان را فراهم آورده است. 
صادرکنندگان دغدغه این را دارند که مشــتریان خود را در بازار 

هند از دست بدهند.
رئیس کنفدراســیون صادرات ایران تاکید کرد: بنابراین هر چه 
ســریع تر باید سازوکاری برای صادرکنندگان کالاهای ایرانی به 
هند به کار گرفته شود تا آنها بتوانند با روشی که می تواند تهاتر 
کالا باشد یا توافق با دولت هند این مشکل را برطرف کنند؛ توافق 
باید به این صورت باشد که اگر کالاهای ایرانی به این کشور صادر 
می شود وجه آن در کشور ما نیز قابل پرداخت باشد، در غیر این 
صورت بخش کشاورزی ایران با مشکل جدی در بازار هند روبه رو 

می شود.

تهدید بازار محصولات کشاورزی ایران در هند

یک چالش، 
چالش اساسی 
و پایه ای است 

که ساختار 
بودجه ریزی 
کشور با آن 

مواجه است 
که همان 

چالش 
بودجه ریزی 

سنتی است. 
در این 

چارچوب 
بودجه ریزی بر 

مبنای توان 
چانه زنی و 

تلاش سالانه 
برای افزایش 

درصدی آن از 
سوی هر 

دستگاه است. 
این ساختار که 
قدمتی بیش از 

نیم قرن در 
کشورمان دارد، 
در جهان کنونی 
روش منسوخی 

به حساب 
می آید



سه بیمارستان تهران در وضعیت بحرانی

ايلنا: مهدی بابایی با بیان اینکه ۱۱ بیمارستان در بین ۱2۹ ساختمان 
ناایمن قرار داشــت، اظهار کرد: از این تعداد ۵ بیمارســتان نسبت به 
ایمن ســازی اقدام کردند و از لیســت ساختمان های بحرانی خارج 

شدند.
وی همچنین تصریح کرد: از این بین، ایمن سازی ۶ بیمارستان نیز 
در دســتور کار قرار گرفت که بیمارستان های فیاض بخش، شهدای 
یافت آباد و همچنین بیمارســتان رســول اکرم )ص( فرایند اجرایی 
ایمن سازی خود را آغاز کردند و امیدواریم که با سرعت هرچه بیشتر 
در ایــن حــوزه اقــدام کنند تا بتوانند تأییدیه ایمنی را از ســازمان 

آتش نشانی بگیرند.
بابایی با بیان اینکه بیمارستان های بوعلی، امام خمینی )ره( و سینا 
اقدام عملیاتی در راستای ایمن سازی انجام نداده اند، خاطرنشان کرد: 
این سه بیمارستان هنوز در لیست ساختمان های بحرانی قرار دارند 
و انتظار ما این اســت که همکاری بســیار خوبی که با قوه قضاییه در 
این حوزه داریم ادامه پیدا کند و مدیریت این ســه بیمارســتان ملزم 

به رعایت مسائل ایمنی شوند.
رئیس کمیته ایمنی شورای اسلامی شهر تهران با اشاره به مراجعات 
گســترده به این ســه بیمارستان، یادآور شد: انتظار ما این است که 
ایمن ســازی این بیمارستان ها برای تأمین ایمنی بیماران با جدیت 

در دستور کار قرار بگیرد.
وی افزود: برخورد قضایی و قطع انشعابات در خصوص بیمارستان ها 
به راحتی نیست؛ در مواردی ما با یک کاربری تجاری روبه رو هستیم 
و می توانیم به راحتی اقدام کنیم، اما برخورد با بیمارستان ها تبعات 
بســیار بالایی دارد؛ لذا می طلبد که مدیریت بیمارســتان ها با وزارت 
بهداشت همکاری های لازم را داشته باشند و اقدام عاجل انجام دهند.
بابایی تأکید کرد: انتظار این است که قوه قضاییه به مدیریت شهری 
کمک کند تا هرچه زودتر ایمنی این سه بیمارستان نیز تأمین شود.

 جریمه توجه نکردن به فرمان ایست پلیس
 چقدر است؟

ايســنا: از 2۳ تیرماه و بر اســاس ابلاغ محمد مخبر، سرپرست وقت 
ریاست جمهوری، مبالغ جریمه های راهنمایی و رانندگی که از سال 
۹۶ تغییر نکرده بود، افزایش پیدا کرد و از این تاریخ به بعد تخلفات 
رانندگی با نرخ های جدید جریمه می شــود. اقدامی که هدف از آن 
کاهش تصادفات و خســاراتی جانی ناشــی از آن و نیز افزایش نظم 
ترافیک عنوان شــده اســت.در میان کدهای جریمه »عدم توجه به 
فرمان ایست یا پرچم مراقبین عبور و مرور محصلین یا پلیس مدرسه« 
تخلفی است که در کلانشهرها، مراکز استان ها، جاده های بین شهری 
و مناطق آزاد تجاری - صنعتی، ۱۰۰ هزار تومان جریمه برایش در 
نظر گرفته شــده اســت.این تخلف در گذشــته تنها ۴۰ هزار تومان 
جریمه در پی داشــت.برابر مقررات راهنمایی و رانندگی، تمکین از 
دستورات ماموران پلیس مقدم بر موارد دیگر است و حتی اگر راننده ای 
مرتکب تخلف دیگری نشــده اما به دســتور پلیس بی توجهی کند، 

مرتکب تخلف شده و جریمه خواهد شد.

بازتاب

فرصت های ترانزیتی پیش روی ایران

 
هدف گذاری ترانزیت ۴۰ میلیون تن برنامه هفتم اســت 
که ابلاغ شده و متولیان بخش ترانزیت از جمله سازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای به عنوان دستگاه اجرایی، 
مکلف اســت تمام تلاش خود را انجام دهد تا این برنامه 
محقق شود و یا به تحقق حداکثری برسیم.البته باید توجه 
داشــت کــه این عــدد در هدف گــذاری ترانزیت، بلند 

پروازانه است و چالش ها و مشکلات زیاد خاص به خود را 
دارد اما یک فرصت محســوب می شود چراکه با توجه به 
اتفاقات چند سال اخیر به ویژه پس از کرونا که از بن بست 
حمل ونقل و تجارت حمل و نقل زمینی رخ داد، شــاهد 
یک روند رو به رشد در ترانزیت این حوزه بودیم.استفاده 
از ایــن فرصت هــای ترانزیتــی بــرای کشــور و با این 
هدف گذاری ها، شــرایطی ایجــاد می کند که می توانیم 
مشکلات این حوزه را جدی تر ببینیم و به آنها بپردازیم. 
مانند اینکه تشکیل ستاد ملی ترانزیت به ریاست رییس 
جمهــوری در برنامــه هفتم دیده شــده و ایــن موارد از 
فرصت هایی اســت که هدف گذاری ترانزیتی در برنامه 
هفتم ایجاد کرده است چراکه ظرفیت این ستاد ملی منجر 
به بهبود فرایندهای داخلی و افزایش هماهنگی ها و ارتقای 
زیرســاخت ها خواهد شد.در موضوعات بین المللی باید 
گفت تمام کشورها بدون تعارف در بحث ترانزیت رقیب 

هم هستند و تنها بحث اسراییل نیست ممکن است یک 
کشــور در کریدوری همکار و شــریک کشــورمان و در 
کریدوری دیگر رقیب ما باشــد. برای مثال کشور روسیه 
در کریدور شمال- جنوب همکار ایران است اما در کریدور 
زنگزور و غرب به شرق رقیب ایران به حساب می آید.شکل 
گیری کریدورها می تواند از ایده های اتصالی شروع شود 
که نمونه آن کریدور آیمک است. همچنین، کریدور میانی 
یا تراســیکا که بنیان و راه اندازی آن به ســه دهه گذشته 
برمی گردد و با تمام مشکلاتی که شکل گیری این کریدور 
داشت از جمله ترانشیپمنت در دریای سیاه، دریای خزر 
و ضعف زیرســاختی مناطق قفقاز و آســیای میانه، اما از 
آنجایی که پشــت آن یک اراده سیاســی با این هدف که 
ایران و روسیه در این مسیر حضور نداشته باشند، در نهایت 
ایــن کریدور شــکل گرفت. بــرای راه انــدازی آن هم 
ســرمایه گذاری قدرت هــای بین المللی و چانه زنی بین 

کشــورها انجام شــد و همان بحث ایجاد اشتراکات که به 
آن اشــاره کردم، بین کشــورها شکل گرفت و این اجماع 
منطقه ای و فرامنطقه ای به نتیجه رســید و این کریدور 
امــروز کار می کند.امــا بــا این ادبیات کــه ایران از یک 
کریدورهای منطقه حذف می شود یا ایران را دور می زنند، 
موافق نیستم و از این بابت نگرانی وجود نداردمعتقدم اگر 
ایــران برنامه ریزی خوبی برای اســتفاده از ظرفیت های 
منطقه داشــته باشــد، با کریدورهای رقیب منطقه هم 
می تواند ساختار تعاملی ایجاد کند تا فرصت های جدیدی 
ایجاد شود. در همین کریدور »راه توسعه« عراق، ایرانی 
می تواند از طریق مرزهای خسروی، مهران به مسیر توسعه 
متصل شــود و برای حوزه آسیای میانه دسترسی خوبی 
ایجاد کند که به دنبال آن بار کشورهایی مانند عربستان 
و اردن حتی منطقه شــاخ آفریقا از خســروی وارد ایران 
شوند که این امر یک فرصت برای ایران محسوب می شود.

جواد هدایتی
کارشناس حمل و نقل
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 هزینه ماهانه 
زندگی یک 
معلول را به طور 
دقیق تعیین 
کرد اما مطمئناً 
خط فقر را 
هرقدر در نظر 
بگیریم، برای 
معلولان حداقل 
50 درصد 
بیشتر خواهد 
بود

کن
س

 م
ه و
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جدال سخت 
خانواده  معلولان 
با  فقـر

مستمری ماهیانه پرداختی به 
معلولان رقمی بین 1 تا 3 میلیون 
تومان است

این درحالی است که مستمری ماهیانه 
پرداختــی به معلولان نیز -خلاف آنچه 
قانــون حمایت از معلولان مشــخص 
کرده- تنها به رقمی بین ۱ میلیون تا ۳ 
میلیون تومان برای سال ۱۴۰۳ محدود 
شــده اســت. هرچند مــاده 2۷ قانون 
حمایت از معلولان مصوب سال ۱۳۹۶، 
دولت را مکلف به پرداخت مستمری به 
میــزان حداقل دســتمزد ســالیانه )۷ 
میلیــون و ۱۶۰ هــزار تومان در ســال 
۱۴۰۳( به معلولان واجد شــرایط کرده 
اســت، اما نه تنها این قانون به درســتی 
اجرا نشــد بلکه بند »ب« از تبصره ۱۵ 
قانــون بودجه ۱۴۰۳ بــه دولت اجازه 
می دهد تا این مســتمری را بر اســاس 

سقف اعتبارات خود پرداخت کند.
»محمود کاری« مدیرعامل انجمن ندای 
معلولان ایران با اشاره به اجرایی نشدن 
مــاده 2۷ قانــون حمایت از معلولان به 
شــکل درســت و کامل، اظهار کرد: این 
قانون شــرایطی را برای معلولان شدید 
-کــه امــکان کار ندارند- در نظر گرفته 
است که بر طبق آن باید مطابق با حداقل 
دستمزد در قانون کار به آن ها مستمری 
پرداخت شــود. این قانون لایحه ای بوده 
که دولت وقت آن را تقدیم مجلس کرده 
و مجلس نیز آن را به تصویب رســانده 
است؛ پس قاعدتاً باید بودجه ای برای آن 

در نظر گرفته شده باشد.
وی با اشــاره به کمک معیشــتی افراد 
معلول بسترگرا بیان کرد: به دهک های 
۱ تــا ۳ مبلــغ ۱ میلیــون تومــان و به 

دهک های بالاتر ۵۰۰ هزار تومان تعلق 
می گیــرد که این مبالغ تنها به خرید ۱ 
کیلوگــرم گوشــت کفــاف می دهد. 
درحالی که یارانه معیشــتی -که باید از 
طــرف دســتگاه های حمایتــی مانند 
سازمان بهزیستی و غیره به افراد معلول 
پرداخت شــود- باید به گونه ای باشد که 
حداقل ۵۰ درصد از مشکلات افراد دارای 

معلولیت را پوشش دهد.
کاری در خصــوص هزینه های زندگی 
افــراد دارای معلولیت گفت: نگهداری از 
حتی یک فرد معلول خفیف، هزینه های 
خانوار را حداقل به میزان ۳۰ تا ۴۰ درصد 

افزایش می دهد.
بــه گفتــه او، آمار ســال ۱۴۰2 مرکز 
پژوهش های مجلس، خط فقر را بین 2۸ 
تا ۳۰ میلیون تومان تخمین زده و اعلام 
کــرده بود که بین 2۵ تا ۳۰ درصد افراد 
زیر خط فقر هســتند. اگر افراد ســالم با 
این درآمد دچار مشکل باشند، پس افراد 
معلول به طریق اولی گرفتاری خواهند 
داشــت و آمار افراد زیــر خط فقر افراد 
دارای معلولیــت به مراتب بیش از افراد 

سالم است.
وی در ایــن باره توضیح داد: فرد معلول 
حرکتی توانایی اســتفاده از حمل ونقل 
عمومی را ندارد و باید مدام با تاکسی یا 
تاکســی اینترنتی تــردد کند. معلولان 
جسمی حرکتی گاه باید 2۵ کیلومتر را 
برای رسیدن به یک مدرسه ابتدایی طی 
کنند و به منطقه دیگری از شهر بروند؛ 
در نتیجه هزینه رفت وآمد یک دانش آموز 

معلول به مدرسه در ماه حدوداً به ۳ الی 
۴ میلیون می رسد.

بــه گفته کاری، نمی توان هزینه ماهانه 
زندگی یک معلول را به طور دقیق تعیین 
کرد اما مطمئناً خط فقر را هرقدر در نظر 
بگیریم، برای معلولان حداقل ۵۰ درصد 

بیشتر خواهد بود.
علت اجرايی نشدن ماده 27 قانون  ��

حمايت از معلــولان کمبود اعتبار 
است

»همایون ســامه یح نجف آبادی« عضو 
کمیســیون بهداشــت مجلس شورای 
اســلامی در گفتگو با ایلنا علت اجرایی 
نشدن ماده 2۷ قانون حمایت از معلولان 
را علی رغــم تعیین محل بودجه آن در 

زمان تصویب، کمبود اعتبار دانست.
این نماینده مجلس توضیح داد: به خاطر 
مشــکلات اقتصادی کشــور، آن چه در 
قانــون آمده با آن چــه در نهایت عملی 
می شــود تفاوتی بســیار دارد؛ یعنی در 

زمان تصویب قانون اعتبار لازم و بودجه 
آن اندیشیده شده اما این بودجه تأمین 

نشده است.
وی افــزود: این مســئله تنها شــامل 
پرداختی معلولان نمی شود؛ بسیاری از 
مسائل ازجمله مصوبات عمرانی نیز این 
وضــع را دارنــد. این نیــز از معضلات و 
مشــکلاتی است که در نتیجه تحریم ها 

ایجاد شده است.
ســامه یح نجف آبادی، امــکان اصلاح 
تبصــره مذکور را در قانون بودجه بعید 
دانست و پیش بینی کرد که قانون بودجه 
۱۴۰۴ نیز به همین شکل تدوین شود. 
وی هرچنــد تأیید کرد که یک میلیون 
تومان کمک معیشتی، کفاف هزینه های 
۳ تــا ۴ روز از زندگــی ایــن افراد را نیز 
نمی دهد، گفت: مشــکلات مالی کشور 
زیاد اســت و دولت امکان تأمین منابع 
مالــی لازم را برای اجرایی کردن قوانین 

ندارد.
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براساس طرح ساماندهی اتباع خارجی انجام می شود
پایانِ اقامت دائم برای اتباع خارجی

گروه اجتماعی: ســخنگوی کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس 
شورای اسلامی با تاکید بر لزوم تعیین تکلیف هرچه زودتر طرح ساماندهی 
اتباع اظهار کرد: امروز نگرانی های بسیاری از سوی مردم در خصوص اتباع 
کشورهای خارجی به نمایندگان مجلس منتقل می شود و خلأهای قانونی 
بسیاری درباره این اتباع وجود دارد.ولی الله بیاتی در گفتگو با ایسنا با اشاره 
به قرار داشتن طرح ساماندهی اتباع خارجی و اساسنامه سازمان ملی مهاجرت 
در دســتور کار کمیســیون امور داخلی مجلس، عنوان کرد: طرح تأســیس 
سازمان ملی مهاجرت با حضور کارشناسان مرکز پژوهش های مجلس، دولت، 
وزارت کشور، اداره اطلاعات و اطلاعات سپاه در کمیسیون امور داخلی کشور 
و شــوراهای مجلس در دســت بررسی است و تاکنون نیز بیش از 2۰ بند آن 
به تصویب رسیده است. در این طرح ما خلأهای قانونی را پیش بینی و برطرف 
کردیم.این نماینده مجلس با اشاره به برخی جزئیات طرح مذکور گفت: بر 
اساس این طرح ما به مهاجرینی که وارد کشور می شوند، پس از اسکن عنبیه 

چشــم، یک کارت می دهیم که همه خدمات مورد نیاز او با این کارت ارائه 
می شود. این کارت به هیچ وجه قابل جعل نیست و فرد مهاجر باید آن را تا 
زمان خروج از کشور به همراه داشته باشد. همچنین بر اساس تصمیم اعضای 
کمیسیون، ما مقوله اقامت را بصورت کلی به صورت موقت دیده ایم چراکه 
به دنبال آن نیســتیم که اتباعی که در کشــور حضور دارند، رســوب کنند و 
ماندگاری شــان بالا برود بر اســاس طرح مذکور دیگر چیزی به عنوان اقامت 
دائم اتباع در ایران نداریم بلکه برای اتباع ســه نوع اقامت موقت شــامل یک 
ساله، سه ساله و احتمالاً ۷ ساله پیش بینی شده است و این اتباع برای ماندن 
در کشور و فعالیت به عنوان نیروی کار نیاز دارند تا کارفرما آن ها را ضمانت 
کند. از دیگر مباحث ذکر شده در طرح سامان دهی اتباع تقسیم آنها یه سه 
گروه نیروهای کار، افراد سرمایه گذار یا محصلین است.بیاتی تاکید کرد: پس 
از انجام رســیدگی های لازم به طرح مذکور، گزارش کمیســیون در سامانه 
مربوط به نمایندگان مجلس بارگذاری می شــود تا پس از ثبت نقطه نظرات 
نمایندگان محترم، طرح طی هفته های آتی در دســتور کار صحن مجلس 
قرار بگیرد.وی در پاســخ به این پرســش که آیا طرح مذکور منحصر به اتباع 
کشــور افغانستان است؟ گفت: طرح شــامل اتباع همه کشورهای خارجی 

می شــود و همه اتباع را تعیین تکلیف می کند چراکه ما نباید اجازه بدهیم 
فــردی به صورت غیر مجاز به کشــور مــا بیاید؛ چنانکه که فردی به صورت 
غیرمجاز وارد کشور شد، باید تحت مجازات شدیدی قرار بگیرد.سخنگوی 
کمیســیون امور داخلی کشــور و شــوراهای مجلس همچنین اظهار کرد: 
ســامان دهی اتباع خارجی با مقداری ســختی نیز همراه اســت چراکه الان 
یکســری از مهاجرانی که در کشــور هســتند، بصورت غیر مجاز آمده اند؛ بر 
همین اساس لازم است که با کمک همه دستگاه ها، اطلاعات آنها بروزرسانی 
شود و در صورت دارا بودن شرایط قانونی، این افراد نیز مجوز اقامت دریافت 
کنند.بیاتی در پاســخ به این پرســش که آیا بر اســاس طرح مورد بررســی، 
ممنوعیت اقامت اتباع خارجی در برخی از استان ها و شهرهای کشور همچنان 
وجود خواهد داشت؟ اظهار کرد: این موضوع تحت عنوان آمایش سرزمینی 
در طرح مذکور آمده است؛ با توجه به اینکه ممکن است گروهی از اتباع برای 
تحصیل و گروهی دیگر برای کار به کشور ما بیایند، ما باید تعیین کنیم که 
دانشجویان اتباع در کدام شهرها امکان حضور دارند و نیروهای کار در کدام 
شهرها؛ این آمایش سرزمین در قانون دیده شده و بر عهده شورای هماهنگی 

استان ها گذاشته شده است.

 خرید خانه در کدام کشور اروپا مقرون به صرفه است؟

  يورونیوز: کارشناسان اروپایی املاک در تازه ترین مطالعه خود نرخ املاک 
در ۶2 کشــور را نسبت به دستمزدهای محلی مقایسه کرده اند.

آن ها با انجام این مطالعه دریافتند که به طرز شگفت آوری، جایگاه نخست 
در سیاهه مقرون به صرفه ها در زمینه مسکن، یکی از گران ترین کشورهای 

اروپا در سایر زمینه هاست.
بر اســاس گزارش »بســت بروکرز«، دانمارک مقرون به صرفه ترین کشور 
اروپا برای خرید خانه نسبت به درآمد متوسط است به طوری که در این 
کشور، قیمت متوسط یک ملک ۱۰۰ متر مربعی معادل ۱۱۴ برابر حقوق 
خالــص اســت. طبق داده های صنــدوق بین المللی پول، کارشناســان 
نرخ گذاری املاک »نومبئو« و »تریدینگ اکونومیکس«، این کشور اروپای 
شــمالی به عنوان مقرون به صرفه ترین کشــور برای خرید ملک شناخته 
شــده اســت.در همین حال، دانمارک در سال 2۰2۳ به عنوان گران ترین 
کشور اتحادیه اروپا رتبه بندی شد، به طوری که طبق گزارش یورواستات، 
نهاد آماری اروپا، قیمت کالاها و خدمات در این کشــور در آن ســال ۴۳ 
درصد بالاتر از میانگین اتحادیه اروپا بود. در همان ســال درآمد متوســط 
ســالانه دانمارک به عنوان هفتمین درآمد بالا در اروپا شناخته شد.بست 
بروکرز در گزارش خود بررسی کرده که در کشورهای مختلف اروپا چند 
ماه حقوق لازم است تا یک خانه خریداری شود. این رتبه بندی بر اساس 
داده هایی از جمله قیمت مســکن، درآمد ماهانه خالص، تورم و نرخ بهره 
واقعی وام مســکن در ۶2 کشــور جهان اســت.طبق این گزارش، ایرلند و 
ســوئد به ترتیب دومین و ســومین کشورهای مقرون به صرفه برای خرید 
خانه هستند که به ۱2۳ و ۱2۹ برابر حقوق خالص برای ۱۰۰ متر مربع 
خانه نیاز دارند، معادل تقریباً ۱۰ ســال درآمد ســالانه.با این حال، این 
محاسبات نظری هستند و هزینه های زندگی مانند غذا، مسکن و مراقبت 
از کودکان در آن محاســبه نشــده اســت.رتبه های پایین در اروپا شامل 
جمهوری چک و اســلواکی اســت. در اســلواکی، قیمت یک خانه ۱۰۰ 
مترمربعی حدود 2۹۷ برابر حقوق متوسط است، یعنی فرد برای خریدن 
چنین خانه ای تقریباً 2۵ ســال زمان نیاز دارد. حتی اگر فردی نیمی از 
حقوقش را پس انداز کند، حدود ۵۰ سال طول می کشد تا خانه ای برای 
خود و خانواده اش بخرد.ارزان ترین کشور جهان برای خرید خانه نسبت 
به حقوق، آفریقای جنوبی است که در آن فرد برای خرید یک ملک ۱۰۰ 
مترمربعی به ۷۱ برابر حقوق متوســط نیاز دارد.آمریکا در این رده بندی 
دوم اســت، اما قیمت ملک ها در ایالت های مختلف آن متفاوت اســت. بر 
اســاس این گزارش، در ایالات متحده، افراد برای خرید یک خانه به ۷۶ 
ماه حقوق متوســط نیاز دارند که معادل حدود شــش سال حقوق سالانه 
اســت.در انتهای این رده بندی نپال قرار دارد که برای خرید یک خانه به 
۶۸۴ ماه حقوق نیاز دارد و بعد از آن ترکیه با ۶۳۱ ماه قرار دارد که معادل 

۵2.۵ سال درآمد است.

نگاه روز

در همه دنیا روی 
کاهش مصرف 
کار می کنند اما 
یا می خواهیم 
تولید را افزایش 
دهیم یا دست 
به واردات بزنیم.
فکر نمی کنیم 
حداقل 30 
درصد بنزینی که 
در کشور مصرف 
می شود، بنزین 
مازاد مصرف 
داخلی ماست و 
به دلیل 
بی کیفیت بودن 
خودروهای 
داخلی از دست 
می رود، باید این 
را جبران کنیم

خودروهای 
بی کیفیت  داخلی 
عامل اصلی 
ناترازی  بنزین

 عضو هیات رئیسه  مجلس
 مطرح کرد

تخمین زده می شود که کشور چیزی  ��
حــدود 6 تا هفت میلیــون لیتر نیاز به 
واردات بنزين دارد. از طرفی صحبت از 
افزايش قیمت بنزين برای کنترل مصرف 
و کسری بودجه به میان آمده؛ دلیل اين 
کمبود چیســت؟ مشکل بر سر تولید و 

زيرساخت است؟
طبق بررسی هایی که انجام داده ایم، ما در 
کشــور کمبود بنزین نداریم بلکه مشکل 
مصرف بی رویه داریم و بهینه ســازی در 
کشــور انجام نمی دهیــم. خودروهای 
فرسوده ای داریم که با مصرف های دو سه 
برابر مصرف روز دنیا باعث وقوع این ماجرا 
شــده اند. خــودرو ملی به ظاهر ســند 
افتخارمان شــده است اما من این را اصلًا 
افتخار ملی نمی دانم.خودرو داخلی در هر 
۱۰۰ کیلومتر ۱۴ تا ۱۵ لیتر بنزین مصرف 
می کنــد در حالی که مصرف خودروهای 
روز در دنیا چهار یا پنج لیتر اســت. یعنی 
خودروهای داخلی ما ســه برابر متوسط 
جهانــی مصرف می کنند. اگر کیفیت در 
خودروســازی را افزایــش و اجازه دهیم 
واردات خودرو استمرار پیدا کند، بسیاری 
از مشکلات در این زمینه حل خواهد شد.

سال هاســت همه از بالا رفتن کیفیت  ��
خودرو در کشور دم می زنند، هزينه های 
سنگینی هم به مردم تحمیل می شود اما 
همچنان مشکل از نظر همه کیفیت است. 
به نظر نمی آيد کیفیت خودرو داخلی با اين 
روش ها و به اين زودی ها رو به بهبود برود؟

حرف ما هم همین است. به چه دلیل باید 
تــاوان یک خودرو بی کیفیــت را مردم 
بدهند؟ از طرف دیگر بنزین و منابع داخلی 
ما هم در حال سوخت شدن است و تبدیل 
به آلودگی هوا و آلودگی های محیط زیستی 
می شود و بیماری های سرطانی و مسائل 
بهداشــتی را تشدید می کند. از آن طرف 
دوباره باید از صندوق توســعه ملی پول 

بگیریم که برای همین مشکلات دارو وارد 
کنیم؛ یعنی از چند طرف ضرر می کنیم. 

این روند یک جایی باید متوقف شود.
خب راه بهتر شدن اوضاع و توقف اين  ��

زنجیره ناقص از نظر شما چیست؟
راهش این اســت که ما واردات خودرو را 
آزاد کنیم، تعرفه را با یک شــیب مناسب 
هر سال کمتر کنیم تا در عرض پنج ۶ سال 
یــا خودروهای داخلــی به تراز و کیفیت 
خودروهای خارجی برســند یا اگر نشد، 
اجــازه دهیم مردم از خودروهای روز دنیا 
استفاده کنند با مصرف کمتر بنزین. تولید 
بنزیــن کفایت می کند، حتی بیشــتر از 
مصرف ماست.در حال حاضر ما خودرویی 
را از رده خارج نمی کنیم، یعنی فقط داریم 
اضافه می کنیم. چرا خودروهای فرسوده 
از رده خارج نمی شــوند؟ قانون برنامه و 
مجلس است اما این اتفاق نیفتاده است.

يعنــی عمده مصرف مربوط به خودرو  ��
است و مصرف مردم؟

بله بنزین همین است، عمده مصرف الان 
مختص خودروهای فرسوده و خودروهای 
بی کیفیتی است که به نظر من حداقل در 
روز بیش از ۳۰ میلیون لیتر به ما آسیب 

می رسانند و مصرف اضافه دارند.
از آن طرف بحث واردات خودرو به میان  ��

آمده و می بینیم که موانع زيادی در مسیر 
واردات آن وجود دارد. اين ماجرا مربوط 
به همان مافیای خودرويی می شــود که 
برخــی از آن ياد می کنند؟ اصلًا مافیا در 

صنعت خودرو حاکم است؟
بله حتماً همین طور اســت. ما در مجلس 
گذشــته واردات خودرو را سه بار به طرق 
مختلف آزاد کردیم اما چه اتفاقی در این 
زمینه رخ داده اســت که اجرا نمی شود؟ 
اگر به خاطر مافیا نیست پس به چه دلیل 
است؟ سه سال از آن موضوع گذشته هنوز 

هم اتفاقی نیفتاده است!

با اين اوصــاف، امکان افزايش قیمت  ��
بنزين وجود دارد؟

الان حرف ما این است که بنزین را هم سطح 
عرف دنیا به دست مردم نمی دهیم، از آب 
هم ارزان تر است؛ عیبی ندارد. به شرطی 
ما حق داریم بنزین را با قیمت فوب خلیج 
فــارس و قیمــت جهانی عرضه کنیم که 
اجازه دهیم مردم خودروهای باکیفیت و 
کم مصــرف جهانی را در داخل اســتفاده 
کنند. نمی شــود هم به مردم بگوییم پیاز 
بخوردید و هم به آنها شلاق بزنیم. یعنی 
به آنها بگوییم که خودروهای بی کیفیت 
با قیمت چند برابر و مصرف بالا را استفاده 
کنید، و از طرف دیگر قیمت بنزین را هم 
آزاد کنیم. این ها حتماً با یکدیگر تعارض 
منافع مردم را در پی دارد و در داخل ایجاد 

نارضایتی می کند.
الان چند ســال اســت که از مافیا در  ��

صنعت خودروسازی حرف زده می شود 
اما کسی کاری برای آن انجام نمی دهد و 
فقط مردم از اين وضعیت ضربه می خورند. 
دولت چهاردهم در برابر اين موضوعات 

بايد چه راهکاری در پیش گیرد؟
وظیفه دولت اســت که عبور کند. دولت 
باید امروز منابع خود را در نظر بگیرد، در 
انرژی و در ســوخت ناترازی دارد، این از 
کجا قرار است جبران شود؟ خب قسمتی 

از آن باید با کیفیت خودروها کنترل شود، 
یعنــی مصرف را پایین بیــاورد. کاهش 
مصرف مهم تر از تولید است. در همه دنیا 
روی کاهــش مصــرف کار می کنند اما یا 
می خواهیم تولید را افزایش دهیم یا دست 
به واردات بزنیم.فکر نمی کنیم حداقل ۳۰ 
درصــد بنزینــی که در کشــور مصرف 
می شــود، بنزین مازاد مصــرف داخلی 
ماســت و بــه دلیــل بی کیفیــت بودن 
خودروهای داخلی از دســت می رود، باید 
ایــن را جبران کنیم.بعد هم به چه دلیل 
بایــد در حق ملــت خود اجحاف کنیم از 
بابت این خودروهایی که چند برابر قیمت 
جهانی هســتند. شــما در داخل کشور 
خودرو دنا را یک میلیارد تومان می خرید، 
در خارج از کشــور تویوتا با یک میلیارد 
تومان بهترین خودرو خود را به مردم عرضه 
می کنــد. چرا همه دنیــا از این خودروها 
استفاده می کنند اما ملت ما چنین حقی 
ندارند. این چه خودرو ملی ای است؟ چه 
تولیــد داخلی و چه حمایتی اســت که 
موجب ضرر و زیان است؟ به خاطر ۴۰۰ 
تا ۵۰۰ هزار نفر که در صنعت خودروسازی 
هســتند، ۸۵ میلیــون نفــر را متضرر 
می کنیم. خواهش می کنم دولت با جدیت 
به این عرصه رسیدگی کند، قانون مجلس 

هم وجود دارد.

گــروه اجتماعی: کمتــر از یک ماه پیش معاون اول 
رئیس جمهور اصلاحیه آیین نامه اجرایی پرداخت 
کمک معیشــت ماهانه به مشــمولان را ابلاغ کرد. 
برطبق جدول مندرج در تصویب نامه هیئت وزیران، 
میزان کمک معیشتی که به معلولان شدید و خیلی 
شدید پرداخت می شود، برای یک نفر از دهک های 
۱ تا ۳، تنها ۱ میلیون تومان است و درصورتی که 
فرد معلول از دهک های بالاتر درآمدی باشــد این 

مبلغ به ۵۰۰ هزار تومان کاهش می یابد.

ماجرای کمبود بنزین و احتمال سهمیه بندی و افزایش 
قیمت از چالش های این روزهای مردم و دولت است. 
مسعود پزشکیان، رئیس جمهور، از واردات چند هزار 
میلیارد دلاری بنزین می گوید و گلایه می کند که چرا 
باید با قیمت مصوب کشور عرضه شود. از طرف دیگر 
کارشناسان، یکی از علل کمبود بنزین را مصرف بالای 
خودروهــای داخلی و کیفیت پاییــن آنها می دانند. 
سال هاست که بحث واردات خودرو در میان است. هر 
از چنــد گاهی موضوع واردات خودرو خارجی جدی 
می شــود اما مشخص نیست با وجود موافقت دولت و 
مجلس موانع از کجا ســر راه آن قرار می گیرد که به 
سرانجام نمی رسد.محمد رشیدی، عضو هیات رئیسه 
مجلــس، در گفتگو بــا تجارت نیوز تاکید می کند در 
کشــور کمبود بنزین وجود ندارد. او می گوید مشکل 
کمبود بنزین به دلیل کیفیت پایین خودروهای داخلی 
است و راهکار حل مشکل کیفیت خودروهای داخلی 

را هم در واردات خودروهای خارجی می داند.
مشروح گفتگو با عضو هیات رئیسه مجلس را در ادامه 

بخوانید.



جلسه مهم سازمان بورس برای مدیریت بازار سهام

رئیس سازمان بورس گفت: واقعیت این است که ما به عنوان بخشی از اقتصاد 
کشــور باید ببینیم چه باری روی دوش ما اســت.حجت الله صیدی در مراسم 
روز کارگزار گفت: حدود ۳2 سال پیش بازار سرمایه را با کارگزاری شناختیم 
و آن زمان سازمان کارگزاران بورس و اوراق بهادار بود که آقای رجایی سلماسی 
دبیری سازمان را برعهده داشتند. یکی از اولین کارهایی که در سازمان کردیم 
مسائل بازار سرمایه و سازمان را لیست کردیم که لیست بلندبالایی بود. حدود 
۷۵ مشــکل آن اولویت داشــت. در این ۶ ماه اول تا پایان ســال، باید اقداماتی 
انجام بدهیم تا بازار سرمایه روی رشد را ببیند که ۱۷ اقدام نهایی انتخاب شد.

واقعیت این است که ما به عنوان بخشی از اقتصاد کشور باید ببینیم چه باری 
روی دوش ما است.

 
کدام روانکار بورسی در ۶ ماه نخست امسال موفق تر 

بوده است؟

گزارش های ماهانه شرکت های صنعت روانکار در ۶ ماهه ۱۴۰۳ نشان می دهد، 
درآمد تمامی شرکت های این صنعت در نیمه نخست سال افزایش داشته است. 
با این وجود اما دو شرکت نفت بهران و ایرانول بهتر از سایر رقبا عمل کردند و 
پیشتاز این صنعت بوده اند.پس از بررسی گزارش های مالی روانکارهای بورسی 
در بهار ســال ۱۴۰۳ مشــخص شد که تمامی شرکت های این صنعت وضعیت 
مناســبی را از نظر درآمدزایی داشــتند. حال باید دید کدام یک از شرکت های 
این صنعت در ۶ ماهه ســال ۱۴۰۳ عملکرد بهتری را از نظر تولید و فروش به 
ثبت رسانده است.پیش از هرچیزی باید گفت چهار روانکار بورسی در ۶ ماهه 
۱۴۰۳ بیشــتر از ۴۳ هــزار و ۱۴۴ میلیــارد تومان از فروش محصولات درآمد 
کسب کردند. مقایسه این عدد با درآمد صنعت روانکار در ۶ ماهه ۱۴۰2 افزایش 
بیشــتر از ۳2 درصدی این رقم را مخابره می کند. چرا که مجموع رقم فروش 
روانکارهای بورسی در ۶ ماهه ۱۴۰2 حدود ۳2 همت ثبت شده بود.همچنین 
بررسی گزارش های فعالیت ماهانه چهار روانکار بورسی در ۶ ماهه ۱۴۰۳ نشان 
می دهد شرکت نفت بهران پردرآمدترین روانکار بورسی در ۶ ماهه ۱۴۰۳ بوده 
است.حال باید دید کدام روانکار در ۶ ماهه سال ۱۴۰۳ عملکرد بهتری را از نظر 
رشد درآمدزایی داشته است. بررسی گزارش های مالی روانکارهای بورسی، نام 
شرکت نفت ایرانول )شرانل( را در صدر بیشترین افزایش درآمد حاصل از فروش 
۶ ماهه ۱۴۰۳ قرار می دهد.به طوری که شرکت نفت ایرانول موفق شد درآمد 
۶ ماهه ۱۴۰۳ خود را به ۹ هزار و ۶۸۳ میلیارد تومان برساند. گفتنی است این 
عدد در مقایسه با ۶ ماهه ۱۴۰2 حدود ۴۴ درصد افزایش داشته است. چرا که 
درآمد این شرکت در ۶ ماهه سال ۱۴۰2 حدود ۶ هزار و ۷۱۰ میلیارد تومان 
ثبت شده بود.رتبه دوم بیشترین افزایش درآمد ۶ ماهه نیز به شرکت نفت بهران 
تعلق می گیرد. بررســی گزارش های مالی این شــرکت نشان می دهد، درآمد 
حاصل از فروش شرکت نفت بهران در ۶ ماهه ۱۴۰۳ به ۱۳ هزار و ۶۶۶ میلیارد 
تومان رســیده اســت. این عدد در مقایســه با ۶ ماهه سال ۱۴۰2 بیشتر از ۳۸ 
درصد افزایش داشــته اســت. لازم به ذکر است درآمد شرکت نفت بهران در ۶ 

ماهه ۱۴۰2 حدود ۹ هزار و ۹۱۷ میلیارد تومان ثبت شده بود.

موافقت دو سوم بازیگران بورس با تثبیت یا نامتقارن 
شدن دامنه نوسان

نتایج نظرســنجی انجام شــده در بین بیش از یک هزار کارشــناس و فعال بازار 
سرمایه نشان می دهد؛ حدود دو سوم بازیگران بورس معتقدند تا زمان کاهش 
کامل ریسک های سیاسی، دامنه نوسان می بایست در محدوده مثبت و منفی 
یک درصد تثبیت یا به صورت نامتقارن تعیین شود.داده های »مرکز افکارسنجی 
سرمایه«، که از تاریخ ۱۱ تا ۱۳ مهر ماه سال ۱۴۰۳، یعنی بعد از انجام عملیات 
وعده صادق 2، انجام شده، حاکی از آن است که؛ ۴۰.۴ درصد از شرکت کنندگان 
موافق حفظ وضع موجود و تثبیت دامنه نوسان در محدوده مثبت و منفی یک 
درصد تا کاهش کامل ریسک های سیاسی هستند.نتایج این نظرسنجی نشان 
می دهد؛ 2۵.۸ درصد موافق بازگرداندن دامنه نوسان به مثبت و منفی ۶ درصد 
و 2۳.۷ درصد موافق دامنه نامتقارن هستند. ۱۰.۱ درصد از مشارکت کنندگان 
در این نظرســنجی هم با بازگشــت دامنه نوســان به محدوده مثبت و منفی ۳ 
درصد موافق بوده اند.جامعه آماری این نظرسنجی، کارشناسان و فعالان بازار 
سرمایه در کل کشــور بوده اند. در این پیمایش تعداد ۱۰۸۴ پرسشــنامه به 
صورت ارسال لینک و با روش تمام شماری گردآوری شده است.هیات مدیره 
ســازمان بورس و اوراق بهادار ابتدا روز شــنبه هفته گذشته برای حفظ حقوق 
سهامداران دامنه نوسان را به محدوده مثبت و منفی یک درصد کاهش داد و 
سپس، برای کنترل هیجانات بازار، در پایان هفته این دامنه را در این محدوده 
تثبیت کرد.این گزارش حاکی اســت: مشروح نتایج نظرسنجی یادشده، برای 
اطلاع و بهره برداری از آن، در اختیار تصمیم سازان بازار سرمایه، شامل هیات 

مدیره سازمان بورس و اوراق بهادار و شورای عالی بورس قرار گرفته است.

بازتاب

رجا ابوطالبی
روزنامه نگار

 ریسک سیستماتیک به گونه ای است که از طریق متنوع 
کردن سبد سهام از بین نمی رود، زیرا این ریسک ناشی از 
عوامل کلان اقتصادی مانند رکود اقتصادی، تغییرات نرخ 
بهره، یا شوک های سیاسی است که کل بازار را تحت تأثیر 
قــرار می دهــد. بنابراین، باید از ابزارها و اســتراتژی های 

متنوعی برای مدیریت آن استفاده شود.
تنوع ســازی یکی از مهم ترین و اساســی ترین ابزارهای 
مدیریت ریسک است، اما باید توجه داشت که تنوع سازی 
صرفاً در سهام های مختلف نمی تواند ریسک سیستماتیک 
را کاهــش دهــد، زیرا این نوع ریســک کل بازار را درگیر 
می کند. بنابراین، سرمایه گذاران می توانند پرتفوی خود را 
نه تنها با ســهام های مختلف، بلکه با کلاس های دارایی 
مختلف مانند اوراق قرضه، طلا، املاک و مستغلات و حتی 
نقدینگی تنوع دهند. تنوع ســازی در این کلاس ها کمک 
می کند که ســرمایه گذاران به دارایی هایی که تحت تأثیر 
عوامل مختلف اقتصادی و غیرمرتبط با یکدیگر قرار دارند، 
دسترسی پیدا کنند. برای مثال، در زمان رکود اقتصادی 
که بازار سهام افت می کند، اوراق قرضه دولتی یا طلا ممکن 
اســت عملکرد بهتری داشــته باشند و از ضررهای بزرگ 

جلوگیری کنند.
به عنوان مثال فردی که ســال گذشــته ریســک ورود به 
صندوق هــای درآمد ثابت را بــه جان خرید، اکنون بازدهی 
بهتری نسبت به سرمایه گذاران بازار سهامی کسب کرده است. 

شاید در آن مقطع مورد نکوهش خود و اطرافیان قرار گرفته 
و گزاره »سود ثابت بانکی نه تنها سرمایه گذاری نیست بلکه 
نمی تواند حافظ ارزش سرمایه باشد« را به کرات شنیده باشد. 

اما اکنون ریسک ورود به این صندوق ها جواب داده است.
سرمايه گذاری در دارايی های پناهگاه امن ��

تجربیات جهانی نشــان داده اســت که برخی دارایی ها در 
زمان های بحران بازار به عنوان پناهگاه امن عمل می کنند. 
طلا، اوراق قرضه دولتی و ارزهای قوی از جمله این دارایی ها 
هســتند. در زمان نوسانات شدید بازار، سرمایه گذاران به 
دارایی هایی که کمتر تحت تأثیر این نوسانات قرار می گیرند 
روی می آورند.تحقیقاً آقای بار و مکدرموت با اســتفاده از 
مدل های اقتصاد سنجی نیز نشان می دهد که طلا به عنوان 
یک پناهگاه امن، در زمان های بحران عملکرد خوبی دارد، 
زیرا ارزش آن به عوامل خارجی مانند نرخ بهره یا وضعیت 
اقتصادی کشــورها کمتر وابسته است. به همین ترتیب، 
اوراق قرضــه دولتــی نیز به دلیل امنیــت بالای خود، در 
زمان های عدم اطمینان اقتصادی به یکی از مقاصد اصلی 

سرمایه گذاران تبدیل می شود.
استفاده از استراتژی های سرمايه گذاری منفعل ��

ســرمایه گذاری منفعــل، به ویــژه از طریق صندوق های 
شــاخص، یکی از اســتراتژی هایی است که در مواجهه با 
ریسک سیستماتیک مفید است. سرمایه گذاران منفعل به 

جــای تــلاش برای زمان بندی بازار و فروش یا خرید مکرر 
سهام، سعی می کنند که با نگه داری بلندمدت سرمایه گذاری 
خود، از رشــد بازار در طول زمان بهره مند شوند.مطالعات 
فاما نیز نشان می دهد که بسیاری از سرمایه گذاران فعال، 
به خصوص در شرایط نوسانی بازار، عملکرد بهتری نسبت 
بــه ســرمایه گذاران منفعل ندارنــد و در واقع تلاش برای 
زمان بندی بازار می تواند باعث از دست دادن فرصت های 
رشد شود. به همین دلیل، به سرمایه گذاران منفعل معمولاً 
توصیه می شود که در زمان های ریسک سیستماتیک به 
بــازار متعهد بمانند و از تصمیمات لحظه ای پرهیز کنند.

حتی در جای دیگری شیلر با بررسی تجربی بحران 2۰۰۸ 
به این نتیجه رســید که ســرمایه گذارانی که به طور فعال 
سعی در فروش سهام خود در زمان های بحران دارند، اغلب 
ضرر بیشتری نسبت به کسانی که در بازار باقی می مانند، 
متحمل می شوند. پس یکی از مهم ترین درس هایی که از 
تاریخ بازارهای مالی می توان آموخت، این است که بازارها 
در نهایت بهبود می یابند. اگرچه ریســک سیســتماتیک 
می تواند منجر به افت شدید بازار شود، اما در طولانی مدت، 
بازارها تمایل به بازگشــت به وضعیت قبلی خود دارند. به 
عنوان مثال، بســیاری از ســرمایه گذاران در بحران مالی 
2۰۰۸ سهام های خود را در پایین ترین قیمت ها فروختند 

و از بازگشت قوی بازار در سال های بعد بهره مند نشدند.

نگهداری بخشی از پرتفوی در نقدينگی ��
نگه داری بخشی از پرتفوی به صورت نقدی یا دارایی های 
بســیار نقدشونده می تواند به سرمایه گذاران این امکان را 
بدهد که در زمان های بحران به سرعت واکنش نشان دهند 
و از فرصت های پیش آمده استفاده کنند. هنگامی که بازار 
در حال ســقوط اســت، نقدینگی به ســرمایه گذار اجازه 
می دهد که با خرید سهام های کم ارزش شده در قیمت های 

مناسب، از بازگشت بازار در آینده سود ببرد.
کلام آخر ��

ریســک سیســتماتیک بخــش جدایی ناپذیــری از 
سرمایه گذاری در بازارهای مالی است و اجتناب ناپذیر بودن 
آن به این معناست که نمی توان با راهکارهای ساده از وقوع 
آن جلوگیری کرد. با این حال، ســرمایه گذاران هوشمند 
می توانند با استفاده از استراتژی های متنوع که در بالا به 
آن اشــاره شــد، از اثرات منفی آن بکاهند. مهم تر از همه، 
داشتن دیدگاه بلندمدت و آرامش در برابر نوسانات بازار به 
سرمایه گذاران کمک می کند تا از فرصت های بازگشت و 
رشد بازار بهره مند شوند. تاریخ نشان داده است که بازارها 
پس از دوره های رکود دوباره بهبود می یابند و آن هایی که 
با اســتراتژی های مناسب در بازار باقی می مانند، به نتایج 
بهتری دســت خواهند یافــت. در نهایت، مدیریت موفق 
ریســک سیســتماتیک نیازمند تصمیم گیری آگاهانه، 
انضباط و شــکیبایی است که ســرمایه گذاران را در برابر 
نوسانات محافظت می کند و در طول زمان به افزایش ثروت 

کمک می کند.

 بهترین استراتژی سرمایه گذاری هنگام افزایش ریسک

چشم انداز بازار سرمایه

 

با توجه به مکانیزمی که در راســتای حمایت از منافع 
سرمایه گذاران بورس اتخاذ شده شاهد محدودتر شدن 
نوســان قیمت هســتیم. در حال حاضر در دامنه یک 
درصد مثبت و منفی نیز هستیم.با توجه به تنش های 
روزهای اخیر در منطقه، کاملًا قابل پیش بینی بود که 

ایــن تنش ها آثار ســوئی بر روی کلیــه بازارها خواهد 
گذاشت؛ از جمله اینکه شاهد کاهش ارزش پولی ملی 
و افزایش قیمت سکه، طلا و ارز بودیم. همچنین رکود 
در بخش مسکن شدید شد، خودرو و بورس هم به همین 
ترتیب روند نزولی پیدا کردند.در جلســه اخیر شورای 
عالــی بورس تصمیم بــر تعطیلی کامل بورس بود که 
خوشبختانه این کار انجام نشد. هر چند به شکل واقعی 
و با کاهش حجم معاملات به نوعی این بازار به طور غیر 
رسمی تعطیل شد.به نظر من، در عرصه بین الملل صرفاً 
ما و اســرائیل نیســتیم که تصمیم می گیریم که چه 
چیزهایی را به دست بیاوریم و در مقابل آن چیزهایی 
را که می خواهیم از دست بدهیم. جنگ تابع نظرات و 
دســتورات کشورهای صاحب نظر در حوزه اقتصادی 
است. مثل آمریکا، چین، روسیه و اروپا که این اجازه را 

نمی دهند ما بیش از اندازه روند نزولی داشــته باشــیم.
بورس ما براساس معیارها و شاخص هایی تعریف شده 
اســت. از ۵ ســال گذشته تاکنون، شاهد کاهش ارزش 
پول ملی و اختلاف قیمت ارز نیما و ارز آزاد بودیم که 
این اختلاف پتانسیلی برای رشد سود و درآمد شرکت ها 
محسوب می شود. اما حرکات هیجانی سهامداران طی 
هفته گذشته منتهی به افت پیاپی شاخص شد که اگر 
سازمان بورس محدوده نوسان یک درصد را به اجرا در 
نمی آورد مطمئناً افت ما خیلی بیش از این چیزی است 
که شاهدیم.به شخصه اعتقاد ندارم که این روند کماکان 
به همین ترتیب ادامه خواهد داشــت. هر چند به یک 
معیارها و یکسری عواملی بستگی دارد. اگر دوباره منطقه 
دچار تنش شود قطعاً وضعیت بد بازار سرمایه طولانی تر 
می شــود، اما ما به نقطه ای رســیده ایم که اعتقاد دارم 

بیشــتر از این دیگر جایی بــرای کاهش نداریم. فقط 
متاسفم از این بابت که مسئولان ذیربط در بازار سرمایه 
از دامنه نوسان نامتقارن استفاده نکردند.روز چهارشنبه 
یکی از بدترین روزهای بورس بود. ۳۰ نماد صف خرید 
داشتیم که متاسفانه در محدوده یک درصد بسته شده 
بودند و قابلیت نوســان نداشتند. همین موضوع برای 
هفته جاری هم مجدداً یک مانع محسوب می شود. به 
نظر من، با برداشــتن چنین دامنه ای یعنی تبدیل به 
دامنه نامتقارن انگیزه سودآوری برای همین سفته بازان 
و کسانی که در این بازار متلاطم خرید و فروش می کنند 
ایجاد می شود.هفته پیش رو را کماکان بستگی به همین 
پیغام و پسغام هایی که دو طرف به همدیگر می دهند 
مثل هفته گذشته می بینم، اما اساساً تهدیدی را نسبت 

به کاهش پیاپی روند قیمت ها نمی بینم.

فردین آقابزرگی
کارشناس بازار سرمایه

ت
ش
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آگهی موضوع ماده 2 قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و حمایت 
از تولید و عرضه مسکن

 برابر رای شماره 1091 مورخه 1403/06/28 هیات موضوع ماده 2 قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی 
و حمايت از تولید و عرضه مسکن مستقر در واحد ثبتی شهرستان ثلاث باباجانی تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متقاضی آقای ايوب صید زاده فرزند حبیب  صادره از ثلاث به شماره ملی 3220033512 
از ششدانگ يك قطعه زمین محصور  به مساحت 160/15 متر مربع پلاک 1029 فرعی از پلاک 201 
اصلی قجر واقع در شهرستان ثلاث باباجانی جنب شهرک تعاونی کارکنان دولت  خريداری مع الواسطه 

از وراث مرحوم کريم عثمانی زارع صاحب نسق پلاک مذکور محرز گرديد.
 لذا به منظور اطلاع عموم به استناد ماده 10 آيین نامه قانون مذکور مراتب در يك نوبت آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاريخ انتشار آگهی به مدت بیست روز اعتراض خود را به اين اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 

مدت يك ماه از تاريخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايند.
 بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد تاريخ انتشار:  1403/07/15شماره 382
  جلال احمدی سرپرست ثبت اسناد و املاک شهرستان ثلاث باباجانی

آگهی موضوع ماده 2 قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و حمایت 
از تولید و عرضه مسکن

 برابر رای شماره 1090 مورخه 1403/07/01 هیات موضوع ماده 2 قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی 
و حمايت از تولید و عرضه مسکن مستقر در واحد ثبتی شهرستان ثلاث باباجانی تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متقاضی آقای سیوان محمدی فرزند سالار صادره از ثلاث به شماره ملی 5950226485 
از ششدانگ يك قطعه زمین شناژ بندی شده با کاربری مسکونی  به مساحت 136 متر مربع پلاک 
517 فرعی از پلاک 117 اصلی قلقله واقع در شهرستان ثلاث باباجانی ضلع شمالی کمیته امداد امام 

خمینی )ره( خريداری از آقای داراب همت زارع صاحب نسق پلاک مذکور محرز گرديد.

 لذا به منظور اطلاع عموم به استناد ماده 10 آيین نامه قانون مذکور مراتب در يك نوبت آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاريخ انتشار آگهی به مدت بیست روز اعتراض خود را به اين اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 

مدت يك ماه از تاريخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايند.
 بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد تاريخ انتشار: 1403/07/15 شماره 381
جلال احمدی سرپرست ثبت اسناد و املاک شهرستان ثلاث باباجانی   

آگهی موضوع ماده 2 قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و حمایت 
از تولید و عرضه مسکن

 برابر رای شماره 1089 مورخه 1403/07/01 هیات موضوع ماده 2 قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی 
و حمايت از تولید و عرضه مسکن مستقر در واحد ثبتی شهرستان ثلاث باباجانی تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متقاضی آقای فرهاد احمدی فرزند امین صادره از ثلاث به شــماره ملی 5950007311 از 
ششدانگ يك باب خانه با کاربری مسکونی  به مساحت 146/87 متر مربع پلاک 519 فرعی از پلاک 
117 اصلی قلقله واقع در شهرستان ثلاث باباجانی شهرک کامرانی ضلع جنوبی بیمارستان خريداری 

از آقای سلیمان کامرانی زارع صاحب نسق پلاک مذکور محرز گرديد.
 لذا به منظور اطلاع عموم به استناد ماده 10 آيین نامه قانون مذکور مراتب در يك نوبت آگهی 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاريخ انتشار آگهی به مدت بیست روز اعتراض خود را به اين اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید ظرف مدت يك ماه از تاريخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم 

نمايند.
 بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد تاريخ انتشار: 1403/07/15 شماره 383
جلال احمدی سرپرست ثبت اسناد و املاک شهرستان ثلاث باباجانی   

آگهی موضوع ماده 2 قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و حمایت 
از تولید و عرضه مسکن

 برابر رای شماره 1088 مورخه 1403/07/01 هیات موضوع ماده 2 قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی 
و حمايت از تولید و عرضه مسکن مستقر در واحد ثبتی شهرستان ثلاث باباجانی تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متقاضی آقای بلال محمدی فرزند عبداله صادره از ثلاث به شماره ملی 5950089464 از 
ششدانگ يك باب خانه با کاربری مسکونی  به مساحت 152/55 متر مربع پلاک 518 فرعی از پلاک 
117 اصلی قلقله واقع در شهرستان ثلاث باباجانی شهرک کامرانی ضلع جنوبی بیمارستان خريداری 

از آقای سلیمان کامرانی زارع صاحب نسق پلاک مذکور محرز گرديد.
 لذا به منظور اطلاع عموم به استناد ماده 10 آيین نامه قانون مذکور مراتب در يك نوبت آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاريخ انتشار آگهی به مدت بیست روز اعتراض خود را به اين اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 

مدت يك ماه از تاريخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايند.
 بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد تاريخ انتشار: 1403/07/15 شماره 384
  جلال احمدی سرپرست ثبت اسناد و املاک شهرستان ثلاث باباجانی

آگهی موضوع ماده 2 قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و حمایت 
از تولید و عرضه مسکن

 برابر رای شماره 1087 مورخه 1403/07/01 هیات موضوع ماده 2 قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی 
و حمايت از تولید و عرضه مسکن مستقر در واحد ثبتی شهرستان ثلاث باباجانی تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متقاضی آقای رئوف مرادی مقدم فرزند ولی صادره از ثلاث به شماره ملی 5959876329 
از ششدانگ يك قطعه زمین محصور  به مساحت 112/42 متر مربع پلاک 1026 فرعی از پلاک 201 
اصلی قجر واقع در شهرستان ثلاث باباجانی جنب شهرک تعاونی کارکنان دولت  خريداری مع الواسطه 

از وراث مرحوم کريم عثمانی زارع صاحب نسق پلاک مذکور محرز گرديد.

 لذا به منظور اطلاع عموم به استناد ماده 10 آيین نامه قانون مذکور مراتب در يك نوبت آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاريخ انتشار آگهی به مدت بیست روز اعتراض خود را به اين اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 

مدت يك ماه از تاريخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايند.
 بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد تاريخ انتشار: 1403/07/15 شماره 385
  جلال احمدی سرپرست ثبت اسناد و املاک شهرستان ثلاث باباجانی

آگهی موضوع ماده 2 قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و حمایت 
از تولید و عرضه مسکن

 برابر رای شماره 1089 مورخه 1403/07/01 هیات موضوع ماده 2 قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی 
و حمايت از تولید و عرضه مسکن مستقر در واحد ثبتی شهرستان ثلاث باباجانی تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متقاضی آقای ابوبکر يار احمدی فرزند کريم صادره از ثلاث به شماره ملی 5959966689 
از ششــدانگ يك باب ســاختمان دو طبقه با کاربری تجاری خدماتی  به مساحت 130/90 متر مربع 
پلاک 472 فرعی از پلاک 211 اصلی کانی بیخیره واقع در شهرستان ثلاث باباجانی فی مابین شهرک 
بسیجیان وشهرک کارکنان دولت. ضلع شمالی میدان ريزه  خريداری مع الواسطه از خانم رعنا عبدی 

از زارعین صاحب نسق پلاک مذکور محرز گرديد.
 لذا به منظور اطلاع عموم به استناد ماده 10 آيین نامه قانون مذکور مراتب در يك نوبت آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاريخ انتشار آگهی به مدت بیست روز اعتراض خود را به اين اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 

مدت يك ماه از تاريخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايند.
 بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد تاريخ انتشار: 1403/07/15 شماره 387
  جلال احمدی سرپرست ثبت اسناد و املاک شهرستان ثلاث باباجانی
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یکشنبه- 15 مهر ماه 1403 - سال هشتم- شماره 1907

وقتی شاهد 
چند نرخی 

بودن ارز 
هستیم طبیعتاً 

می توانیم 
شائبه ایجاد 
رانت را برای 
عده ای نیز 

درنظر بگیریم؛ 
افرادی که 

دسترسی به 
نرخ ارز با 

قیمت پایین تر 
دارند ولی 

کالای نهایی 
خود را با نرخ 

ارز بازار آزاد به 
دست 

مصرف کننده 
می رسانند

لی
 ما

زار
با

ارزچند نرخی 
و تزریق رانت 
به اقتصاد 
کشور

يك تحلیلگر بازار سرمايه در گفتگو 
با »نقش اقتصاد« به رفتار نرخ ارز و 
تأثیر آن بر اقتصاد کشور پرداخت

در روزهای گذشــته، عبدالناصــر همتی وزیر 
اقتصــاد تأکید کرد که اختلاف قیمت بین نرخ 
ارز آزاد و نیما باید به حداقل برسد؛ تا جایی که 
توجیه داشــته باشد و هنوز این اختلاف قیمت 
توجیه ندارد و بسیار زیاد است. به همین دلیل، 
ایــن موضــوع به تدریج انجام خواهد شــد. امّا 
محمدرضا فرزین، رئیس بانک مرکزی گفت که 
از ابتدای ســال، ارز در ســامانه نیما از ۴۱ هزار 
تومان به ۴۷ هزار تومان رسیده است و بیش از 
این نمی توان نرخ آن را افزایش داد. نرخ ارز یکی 
از موضوعات بســیار مهم در اقتصاد کشور است 
که همچنان با فراز و نشیب هایی همراه است و 
اگرچه در یک هفته اخیر نیز، تحت تأثیر تنش ها 
قــرار گرفت ولی به زعم فعالان و کارشناســان 
اقتصــادی، بازار ارز در این مدت، رفتار هیجانی 
از خود نشان داده است و امکان فروکش کردن 

آن وجود دارد.
مهدی ساسانی، کارشناس و تحلیلگر بازار سرمایه 
در گفتگو با »نقش اقتصاد« در این خصوص گفت: 
یکی از موضوعاتی که سال هاســت اقتصاد ما را 
درگیر خودش کرده چندنرخی بودن نرخ ارز است 
کــه این موضوع، به نوعی در دولت آقای روحانی 
شــروع شــد و در دولت های بعدی، تنوع بخشی 
بیشتری به آن داده شد؛ به طوری که اگرچه نرخ 
فعلــی ارز در بــازار آزاد در محدودهٔ ۶۱-۶2 هزار 
تومــان قــرار دارد ولی ما نرخ های متنوع دیگری 
داریم که با عناوین مختلفی در حال داد و ســتد 
هســتند. مثل نرخ ارزهای مســافرتی، توافقی یا 
صرافی، نیمایی، ترجیحی و... که هر یک از آن ها 

نرخ های خاص خود را دارند.
این تحلیلگر بازار سرمایه تصریح کرد: وقتی شاهد 

چند نرخی بودن ارز هســتیم طبیعتاً می توانیم 
شــائبه ایجــاد رانت را برای عــده ای نیز درنظر 
بگیریم؛ افرادی که دسترسی به نرخ ارز با قیمت 
پایین تر دارند ولی کالای نهایی خود را با نرخ ارز 
بازار آزاد به دســت مصرف کننده می رســانند. به 
همین دلیل، هرقدر این فاصله ها بیشــتر باشند 
شاهد تزریق رانت بیشتری به افراد خاص هستیم؛ 
کما این که در ماه های گذشــته مشاهده کردیم 
ارز در بــازار آزاد بــه محدودهٔ ۷۰ هزار تومان هم، 
رســیده بــود. اما بانک مرکــزی، ارز نیمایی را از 
شــرکت های صادرکننده به نرخ ۴۰ هزار تومان 
می گرفته و به آن ها ریال می داده اســت که این 

فاصله بسیار زیادی است.
مهدی ساسانی ادامه داد: از زمانی که آقای همتی 
در دولت چهاردهم وزیر اقتصاد شد شاهد افزایش 
نــرخ ارز نیمایی بوده ایم و فعلًا این ارز توانســته 

است خودش را به محدودهٔ ۴۷ هزار تومان نزدیک 
کند ولی کماکان با نرخ فعلی ارز که در محدودهٔ 
۶۱-۶2 هــزار تومان اســت فاصلــه دارد که این 
موضــوع نــه تنها از دید وزیر اقتصاد و دولت برای 
اقتصاد ما یک معضل محسوب می شود بلکه سایر 
افرادی که در رأس کار هستند مثل آقای قالیباف 
به عنوان رئیس مجلس و ســایر افراد نیز، به این 
موضوع اذعان داشته اند که چند نرخی بودن ارز 
می تواند باعث ایجاد رانت شده و به همین دلیل، 

این مشکل باید برطرف شود.
این تحلیلگر بازار سرمایه خاطرنشان کرد: طبیعتاً 
وقتی ما به سمت تک نرخی شدن ارز پیش برویم 
و یا حداقل، فاصله بین ارز نیمایی، توافقی و بازار 
آزاد کاهــش پیــدا کند، می توانیم با شــفافیت 
بیشتری به عملکرد شرکت ها و حتی اتفاق هایی 

که رخ می دهند نگاه کنیم.

مهِردخُت میرزایی
روزنامه نگار

آگهی مفقودی 
برگ ســبز و سند کمپانی سواری پژو 405 جی ال ايکس رنگ عنابی - متالیك مدل 
1381 سوخت بنزين شماره موتور 22528102731 وشماره شاسی 0081305053 به 
شماره پلاک 24- 423 م 53 بنام محمد رضا رحمانی با کد ملی 4170678877 مفقود 
کرمانشاه واز درجه اعتبار ساقط است.  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی برابر آرای شماره 
14030360318004003441 و 140360318004003442 مورخه 1403/03/22 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمانهای 

فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی رودبار تصرفات اکبر علیجانی فرزند عوض مورد تايید قرار گرفت.
1-ششــدانگ يك قطعه باغ به مســاحت 4450/24 متر مربع به شــماره پلاک فرعی 71 مجزی از پلاک 1 فرعی از اصلی واقع در نمك آوران 

بخش 19 گیلان از مالکیت آقای علیار علیجانی و غیره به آدرس شهرستان رودبار - نمك آوران محرز گرديده است.
2- ششدانگ يك قطعه باغ به مساحت 3621/96 متر مربع به شماره پلاک فرعی 72 مجزی از پلاک 1 فرعی از اصلی 6 واقع در نمك آوران بخش 
19 گیلان از مالکیت آقای علیار علیجانی و غیره به آدرس شهرستان رودبار - نمك آوران محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاريخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت يکماه از تاريخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضايی 

تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 1431رم الف
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/7/15 - تاريخ انتشارنوبت دوم: 1403/07/29
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هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابــر رای شــماره 14030360318004003784 مورخه 1403/03/30 موضــوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی رودبار تصرفات کامران علیجانی نمك آورانی فرزند جعفر مورد تايید 

قرار گرفت.
1- ششدانگ يك قطعه زمین مزروعی به مساحت 2796/70 متر مربع به شماره پلاک فرعی 70 مجزی از پلاک 1 فرعی از اصلی 6 واقع در 
نمك آوران بخش 19 گیلان از مالکیت آقای علیار علیجانی و غیره به آدرس شهرستان رودبار - نمك آوران - محرز گرديده است.لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند 
از تاريخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت يکماه از تاريخ تسلیم ،اعتراض 
دادخواســت خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
 1433رم الف
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مدیرشرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه ایلام خبرداد:
توزیع 1۰۰ بسته نوشت افزاربین دانش آموزان 

شهرستان هلیلان

نقش اقتصاد- ايلام – براری: به 
گــزارش روابــط عمومی 
پخــش  ملــی  شــرکت 
فرآورده هــای نفتی منطقه 
ایلام، پرویــز ایدون ضمن 
عــرض تبریک آغاز ســال 
تحصیلی گفت: در راستای 

ترویج فرهنگ نیکوکاری و ایجاد عدالت آموزشــی بین دانش آموزان 
کمتر برخوردار تعداد ۱۰۰ بســته نوشــت افزار شــامل کوله پشتی و 
لوازم تحریر با ارزش یک میلیارد و 2۰۰ میلون ریال از محل مشارکت 
کارکنــان خیــر منطقه تهیه و در بیــن دانش آموزان بی بضاعت و کم 

بضاعت شهرستان هلیلان توزیع شد.

مدیر عامل شرکت برق منطقه ای غرب در نشست 
با مدیر عامل توانیر بیان کرد:

بررسی پیشرفت طرحهای صنعت برق غرب برای 
عبور از اوج بار 1۴۰۴

کرمانشــاه-  اقتصاد-  نقش 
طرح های  ردگاه:  اردشــیر 
حیاتــی در دســت اجرای 
شرکت برق منطقه ای غرب 
با هــدف عبور موفق از اوج 
بار سال ۱۴۰۴ در نشستی 
با حضور مدیرعامل شرکت 

توانیر و مدیر عامل شرکت برق منطقه ای غرب مورد بررسی قرار گرفت.
 در این نشســت که معاونان برنامه ریزی و امور اقتصادی، هماهنگی 
توزیع و انتقال و تجارت خارجی و جمعی از مدیران شــرکت توانیر به 
همراه الفتی نیا مدیر عامل شرکت برق منطقه ای غرب، حضور داشتند. 
پروژه های صنعت برق غرب برای عبور از پیک بار ۱۴۰۴ مورد بررسی 

قرار گرفت.
براســاس یکی از تصمیمات این نشســت مقرر شــد خط انتقال ۴۰۰ 
کیلوولت ســرپل ذهاب که عملیات اجرایی آن ۸۳ درصد پیشــرفت 
فیزیکی دارد تا پایان امسال برق دار شده و پست ۴۰۰ کیلوولت سرپل 
ذهاب نیز با ۷۱ درصد پیشرفت تا پیش از اوج بار سال آینده وارد مدار 

شود.

 بهره مندی 23 روستای دیگر استان اصفهان 
از آب شرب پایدار

نقش اقتصاد- اصفهان- زهرا 
طهماســبی: در یک ســال 
گذشته 2۳ روستای دیگر از 
آب شــرب پایدار در استان 
اصفهان برخوردار شدند و با 
مجمــوع  اتفــاق  ایــن 
روســتاهای بهره مند از آب 

شرب پایدار در قالب طرح جهاد آبرسانی به ۴۵ روستا افزایش یافت.
مدیرعامل آبفای استان اصفهان با بیان اینکه در ۶ ماهه اول سال جاری، 
حجم آبرســانی ســیار به 2۷۰ روستا در سطح استان، ۹۹ هزار و 22۴ 
متر مکعب بوده است، اعلام کرد: از ابتدای سال تا پایان تابستان سال 
جاری بیش از ۸ هزار و ۵۷۱ سرویس ناوگان آبرسانی سیار، آب شرب 
ِ مورد نیاز 2۷۰ روستا را در سطح استان تأمین نمود.حسین اکبریان 
با اشــاره به طرح های توســعه ای شرکت آبفای استان اصفهان تصریح 
کرد: پیش بینی می شود تا سال آینده با اجرای طرح های آبرسانی به 
روستاها، 2۰ روستای دیگر نیز در استان از آب شرب پایدار بهره مند 
شوند.وی افزود: در نیمه نخست سال جاری آب شرب حدود ۶۵ هزار 
نفر از روستائیان استان اصفهان از طریق ناوگان آبرسانی سیار تأمین 
شــد، این درحالیســت که در صدد هستیم علاوه بر اجرای طرح های 
آبرسانی روستایی، با تکمیل شبکه آبرسانی برخی روستاها، جمعیت 

بیشتری در استان را تحت پوشش آب شرب پایدار قرار دهیم.

برگزاری ۹۵ مورد ملاقات مردمی در شرکت گاز 
استان چهارمحال وبختیاری

 
نقــش اقتصــاد- چهارمحال و 
بختیاری- زهرا مصطفوی: در ۶ 
ماهه نخســت ســال جاری، 
تعــداد ۹۵ مــورد ملاقــات 
حضوری با مردم در شرکت گاز 
چهارمحال وبختیاری  استان 
انجام شــده است. به گزارش 

روابط عمومی شرکت ملی گاز ایران، جهان بخش سلیمیان، مدیرعامل 
شرکت گاز استان چهارمحال وبختیاری با اعلام این خبر، گفت: هدف 
از انجام دیدارهای حضوری، مستقیم و چهره به چهره با مردم، بررسی 
موارد مرتبط در حوزه گازرسانی و خدمات رسانی بوده تا در این راستا 
بتوانیم جهت پیگیری و مرتفع شدن موارد مطرح شده توسط مراجعین، 
اقدامات لازم در چارچوب قوامین صورت پذیرد. دیدارهای چهره به چهره 
سبب آشنایی بیشتر با نیازها و مطالبات مراجعان به این شرکت می شود 
و رســیدگی به مســائل و مشــکلات مردم یکی از امور مهمی است که 

به صورت جدی در دستور کار این شرکت قرار گرفته است.
 ســلیمیان یکی از برنامه های راهبردی این شرکت را، بهبود وضعیت 
خدمات رسانی و همچنین پاسخگویی سریع و شفاف به درخواست های 
مشــترکین عنــوان کــرد و افــزود: اجرای مطلوب ایــن برنامه ها که 
رضایت منــدی مــردم عزیز را به همــراه دارد از اهم اهداف کیفی این 

شرکت بوده که همواره در طول سال موردتوجه قرار می گیرد.
 وی در ادامه، بیان داشــت: هرگونه همت و تلاش در زمینه احترام و 
تکریم ارباب رجوع و جلب نظر مراجعانی که به خدمات شرکت گاز در 
حوزه های مختلف خدمت نیاز دارند، امری خداپسندانه بوده و رضایت 

و خشنودی خداوند را در ارائه خدمت بی منت به دنبال دارد.

برای تاب آوری، استراتژی توسعه ای شرکت نیاز به تغییر دارد
مديرعامل شرکت فولاد خوزستان:

سد باباحیدر فارسان افتتاح شد؛ اما یک قطره آب ندارد

نقش اقتصاد- خوزســتان - حسین عسکری گراوند: مدیرعامل شرکت 
فولاد خوزستان اظهار داشت: اتفاق های بوجود آمده در صنعت فولاد 
حاکی از آن است که حاشیه سود در حال کاهش است. حاشیه سود، 
علائم حیاتی در صنعت می باشد که تاب آوری سازمان را نشان می دهد. 
ما باید بدانیم که ۳۰ سال آینده، فولاد خوزستان در کجا قرار خواهد 
داشت. با توجه به پیش بینی های انجام شده، امسال زمستان سختی 
خواهیم داشــت. ما باید بر اســاس نقشه راه یعنی تولید ۱۳ میلیون و 
۶۰۰ هــزار تــن محصول در افق ۱۴۱۰، مســیر و هدفمان را، در نظر 
گرفته و برای رسیدن به آن برنامه ریزی و استراتژی مشخص تعریف 

کنیم.
 امین ابراهیمی افزود: در پروژه ها، طرح CBSI نیاز اســت که حداقل 
بــه صــورت ماهیانه مورد پایش قــرار بگیرد، زیرا با انجام آن می توان 
هزینه را کاهش داد. نیاز است که نگاه ما نسبت به حوزه کسب و کار 
تغییر یابد. نیاز است بر اساس تغییرات و رشد تکنولوژی و فن آوری و 
به کارگیری از هوش مصنوعی که در جهان از اهمیت خاصی برخوردار 

شده است، دید ما ارتقا یابد.ابراهیمی ادامه داد: شرکت های تابعه گروه 
فولاد خوزستان این قابلیت را دارند که با استفاده از فن آوری های روز 
دنیا، گوی سبقت را از این شرکت بربایند و سودآورتر از فولاد خوزستان 

شوند.
وی افزود: سه ماه تابستان گذشته، ماه های سختی برای شرکت فولاد 

خوزستان در حوزه های مختلف از جمله: پروژه ها، نقدینگی، فروش، 
منابع مالی و خرید بود. اما جا دارد از تلاش برای رفع مشــکل برق، 
خرید، فروش، مدیریت مالی و همچنین منابع انسانی که از بروز مشکل 
مالی در حقوق کارکنان پیشگیری شد، تقدیر و تشکر نمود. ابراهیمی 
ادامــه داد: باتوجــه به انقباضی شــدن بازار امــروز، نقدینگی یکی از 
چالش های شرکت ها می باشد. البته اصلاح نرخ ارز و از سیاست های 
تشــویقی در چین، رشــد مناسبی بوجود آمده که دورنمای خوبی در 
حــوزه صادراتــی را پیش روی ما می گذارد. نرخ نیمایی ارز، به صورت 
هرچند روز یکبار افزایش دارد. این امر، خبر خوبی در زمینه خارجی 
و خبری بد در حوزه داخلی می باشد، زیرا بازار به سوی فروش اعتباری 
رفتــه اســت. ابراهیمی با نوید اصــلاح نرخ گاز گفت: اصلاح نرخ گاز، 
خبری مثبت بوده که بار سنگینی را از دوش شرکت برداشت. این امر 
باعث بستانکار بودن فولاد خوزستان از شرکت گاز می شود. البته برای 
فصل زمســتان، باید تمهیداتی داشــته باشیم تا با کمترین چالش و 

تأثیر محدودیت ها، مواجه شویم.

نقش اقتصاد- چهارمحال و بختیاری- زهرا مصطفوی: رییس شــورای 
اسلامی شهرستان فارسان گفت: سد غدیر باباحیدر در زمان سفر 
رئیس جمهور افتتاح شد اما هنوز یک قطره آب هم پشت سد ذخیره 
نشده است، کشتارگاه جونقان نیز همچنان با ظرفیت عظیمی که 

دارد بلاتکلیف است.
به گزارش خبرگزاری تســنیم مهری امینی در بیست و چهارمین 
اجلاس شــورای اســلامی اســتان، گفت: باید ظرفیت شرکت ها و 
کارخانه های بزرگ استان از محل مسئولیت های اجتماعی، به منظور 
کمک به آموزش های پیشــگیری از وقوع جرم و همچنین استفاده 
از ظرفیت زندانیان جرائم ســبک و غیرعمد، اســتفاده کرد و برای 
اصلاح قانون، شــورای اســلامی استان می تواند موضوع را به عنوان 
یک طرح پیشنهادی جهت ارائه به مجلس شورای اسلامی به شورای 
عالی استان ها ارجاع دهد. رییس شورای اسلامی شهرستان فارسان 
در ادامه با اشاره به وضعیت سد  غدیر باباحیدر و عدم بهره برداری 
واقعی از این ســد، افزود: در زمان دولت شــهید رئیســی و در سفر 

ایشان به استان این طرح اصطلاحاً افتتاح و به بهره برداری رسید اما 
متاسفانه هنوز یک قطره آب هم پشت این سد ذخیره نشده است. 
وی با اشــاره به بلاتکلیفی کشــتارگاه جونقان گفت: شورای حفظ 
حقوق بیت المال به منظور جلوگیری از هرگونه هدر رفت سرمایه 
و اموال عمومی و استفاده از ظرفیت عظیم کشتارگاه باید به صورت 

جدی و ویژه ورود کند و موضوع حل شود. امینی در پایان از تلاش ها 
و پیگیری معاون دادگستری برای حفظ اراضی بیمارستان فارسان 
در مقابل ساخت و ساز و جلوگیری از واگذاری آن طرح نهضت ملی 

مسکن قدردانی کرد.
 حسین یداللهی رییس شورای اسلامی شهرستان کیار نیز در این 
جلســه بیان داشت: سیاست گذاری های کلان کشور می بایست به 
سمت تزریق اعتبار در زمینه اقدامات فرهنگی، ورزشی و آموزشی 
در شهرها و روستاهای کشور سوق یابند.  وی با اشاره به نهاد آموزش 
و پرورش و قوه قضاییه به عنوان دو رکن اساسی توسعه و پیشرفت 
کشــور، افزود: آموزش و پرورش مهم ترین رکن توســعه و عامل 
توانمندســازی منابع انســانی هر کشور اســت و همه فعالیت های 
کشــورها در راســتای گذر از معبر آموزش و پرورش برای تربیت 
شــهروندان نمونه و موفق میســر اســت که این امر مستلزم ایجاد 
 زیرســاخت ها و تجهیزات آموزشــی و ورزشــی مناسب در کشور

 است. 

تحقق کامل تعهدات شرکت نفت و گاز اروندان

نقش اقتصاد- خوزستان - حسین عسکری گراوند: شرکت نفت و گاز اروندان 
به ۱۰۰ درصد تعهدات تولیدی خود در ۶ ماه نخست سال جاری دست 

یافت.
مدیرعامل شــرکت نفت و گاز اروندان در جلســه پیش بینی تولید نیمه 
دوم ســال ۱۴۰۳ میادین زیر پوشــش این شرکت ضمن گرامیداشت 
هفته دفاع مقدس و تبریک روز آتش نشان گفت: تولید پایدار و مستمر 
همواره با رعایت نکات ایمنی امکان پذیر بوده که این مهم حاصل تلاش 
همکاران HSE است. عبدالله عذاری اهوازی درخصوص تعهد تولید این 
شرکت در نیمه اول سال جاری ادامه داد: این شرکت در ۶ ماه نخست 
سال جاری به تمام تعهدات تولیدی خود دست یافته و در برخی مواقع 
نیز بیشــتر از تعهد خود تولید داشــته اســت. وی با اشاره به انجام تعهد 
صد در صدی این شرکت، برای تولید نفت در ۶ ماهه دوم سال ۱۴۰۳، 
بیان کرد: پیش بینی می شــود تا انتهای ســال جاری چندین چاه دیگر 
در اختیار شرکت قرار داده شود و تمامی واحدها باید تلاش خود را به 

کار بگیرند که تعهدات محول شده به شرکت محقق شود. مدیر عامل 
شرکت نفت و گاز اروندان بر رفع مانع چاه ها و جریانی کردن آنها برای 
افزایش تولید تاکید و گفت:: در این مورد منتظر بقیه نماندیم و از تمام 
ظرفیت ها و شــیوه های ممکن عملیاتی برای احیای چاه ها اســتفاده 
نمودیم تا بتوانیم به برنامه تولیدی و توسعه ای شرکت دست یابیم. عذار 
اهوازی تولید حداکثری از میادین غرب کارون به دلیل مشترک بودن 
با کشور همسایه را مهم دانست و به اهمیت مسائل فنی و توجه به آن 
در افزایش تولید با حفظ و رعایت نکات محیط زیســتی اشــاره کرد. 
غلامحسین موازی، مدیر امور فنی شرکت نفت و گاز اروندان از محقق 
شــدن برنامه های تولیدی محول شــده از سوی شرکت ملی نفت ایران 
خبرداد و گفت: تمام تلاش ما و ســایر ادارات این اســت با اســتفاده از 
ظرفیت داخلی شــرکت و شــرکت های دانش بنیان و روش های نوین، 
بهــره وری چاه هــا را بالا ببریم تا اهداف تولیدی در نیمه دوم ســال نیز 

محقق شود.
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نقش اقتصاد- خوزستان - حسین عسکری گراوند: 
ســید عادل شرفا افسر وظیفه شناس حراست 
شــرکت بهره برداری نفت و گاز کارون که در 
دفاع از امنیت تاسیسات به ضرب گلوله سارقان 
مســلح زخمی شده بود، در اثر شدت جراحت 
جــان به جان آفرین تســلیم کرد. به گزارش 
روابط عمومی، زنده یاد سید عادل شرفا افسر 
گشت حراست شرکت بهره برداری نفت و گاز 
کارون در تاریخ 2۷ شــهریور ۱۴۰۳ در حین 
انجام وظیفه در منطقه منصوری شــادگان با 

ســارقان مســلحی که قصد سرقت اموال بیت 
المال از تاسیسات نفتی را داشتند درگیر شد 
و از ناحیه شکم مورد اصابت گلوله سارقان قرار 
گرفت، که بلافاصله به بیمارستان بزرگ نفت 
اهــواز منتقــل و تحــت اقدامــات درمانی و 
مراقبت های پزشــکی ویــژه قرار گرفت، که با 
وجــود همه تلاش هــای کادر درمانی، در اثر 
 شــدت جراحــات یکــم مهــر به دیــار باقی 

شتافت. 
مدیران عامل شــرکت ملــی مناطق نفتخیز 

جنوب و شرکت نفت و گاز کارون طی پیامهای 
جداگانه ای ضمن ابراز همدردی با بازماندگان 
متوفــی و کارکنان خدوم مجموعه حراســت 
صنعت نفت، درگذشت شهادت گونه این افسر 
وظیفه شــناس حراست و جانباز دروان دفاع 
مقــدس را تســلیت گفتند و بر شناســایی و 
دســتگیری ضاربان و پیگیری مجازات آنان از 
طریــق مراجع قانونی و همچنین رســیدگی 
شایســته به خانــواده داغدار آن فقید تاکید و 

دستورات لازم صادر گردید.

درگذشت شهادت گونه افسر وظیفه شناس حراست شرکت نفت و گاز کارون

پالایشگاه اصفهان سرآمد و زبانزد خاص وعام درصنعت پالایشگاه های کشوراست
دبیرکل کانون شرکت سرمايه گذاری سهام عدالت کشوردربازديد از پالايشگاه اصفهان:

نقش اقتصاد- اصفهان- زهرا طهماســبی: دبیرکل 
کانون شرکت سرمایه گذاری سهام عدالت کشور، 
با حضوردرپالایشــگاه اصفهان و تجدید میثاق با 
شــهداء دریادمان شهداء شــرکت پالایش نفت 
اصفهان دردیداربا مدیرعامل این شرکت از طرح ها 
و پروژه های درحال اجرای هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان و همچنین شــرکت های زیر مجموعه از 
جمله مشعل پویا بازدید کرد و برنامه ها و از اقدامات 
شاخص صورت گرفته در این شرکت توسط دکتر 

قدیری تشکر و قدردانی نمود.
به گزارش خبرنگار واحد رســانه روابط عمومی و 
بین الملل هلدینگ پتروپالایش اصفهان، محمد 
خزائی، عملکرد مدیریتی این شــرکت در ۳ سال 
اخیر که با ورود دکترمحسن قدیری متحول شده 
اســت را ســتود و گفت: به اعضای هیات مدیره 
پالایشگاه اصفهان بابت انتخاب مدیرعامل توانمند 
تبریک می گویم، چرا که در چند ســال قبل در 
بازدید میدانی که از این شــرکت داشــتم، اکنون 
شاهد رویدادهای شگرفی دراین شرکت هستیم 

که قبلًا وجود نداشت.
وی درگفتگو با خبرنگار روابط عمومی پالایشگاه، 
ادامه داد: به طور قطع مدیریت فعلی درپالایشگاه 

اصفهان قابل قیاس با دوره های قبل نیســت. این 
مســئله نشــان دهنده عزم مدیریت برای انجام 
طرح ها و پروژه های ملی و مهم برای مردم و کشور 
اســت؛ و مــا نظاره گر اتفاقــات خیلی خوبی در 

پالایشگاه اصفهان هستیم.
دکتــر خزائی تصریح کرد: پالایشــگاه اصفهان 
سرآمد و زبانزد خاص وعام درصنعت پالایشگاه های 
کشوراســت وخوشــبختانه این شرکت تاکنون 
موفقیت های بسیاری کسب کرده است؛ ما همه 
شــرکت ها را در حال رصد داریم و می بینیم که 
این شــرکت در حال پیشــرفت است، ان شاءالله 
 خیلــی زود شــاهد افتتــاح پروژه هــا خواهیم 

بود.
دبیرکل کانون شــرکت ســرمایه گذاری سهام 
عدالت کشــور، با اشــاره به اینکــه ۵۰ میلیون 
نفرازمردم ایران ســهامدار شرکت سهام عدالت 
هســتند بیان داشت: با تلاش هایی که مدیریت  
هلدینگ پتروپالایــش اصفهان انجام می دهند 
خوشــبختانه پالایشــگاه اصفهان درپرداخت به 
موقع سود ســهامداران سهام عدالت جزء اولین 
شــرکت ها در ســال قبل بود وامســال نیز قطعاً 

همینطوراست.

وی با اشاره به اینکه ما به نمایندگی ازسهام عدالت 
دســت مدیران هلدینگ پترو پالایش اصفهان را 
به خوبی می فشــاریم گفــت: هر موضوعی را که 
مجموعه ســهام عدالت بتواند کمک حال باشــد 
پشــتیبان مدیران پالایشگاه اصفهان هستیم تا 
 باعــث رشــد و تعالــی صنعــت پالایشــگاهی
 باشیم.دکتر خزائی با اشاره به اینکه تعالی، پویایی 

و پیشرفت بسیاری درمجموعه پالایشگاه اصفهان 
رخ داده است که اطمینان داریم همه این روندها 
با سرعت و پیشرفت به سرانجام می رسد ادامه داد: 
امیدواریم تمامی طرح ها و پروژه های پالایشــگاه 
اصفهان تا سال آینده که ما بازدید ازاین مجموعه 
صنعتی بزرگ خواهیم داشت به سرانجام رسیده 

و به پایان برسد.
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ایجاد نخستین گمرک اختصاصی 
در مجتمع مس سونگون

مس پرس: با ایجاد نخســتین 
گمرک اختصاصی در مجتمع 
مس سونگون، برای نخستین 
بار در تاریخ شرکت ملی صنایع 
مس ایران، 2۹ دستگاه تریلی 
حامل تجهیــزات پروژه کاتد 
ســونگون به ســرعت و بدون 

اتلاف وقت از گمرک ترخیص و به این مجتمع منتقل شد.با پیگیری و 
تدابیر اتخاذ شده در شرکت ملی صنایع مس ایران، نخستین محموله 
تجهیزات مورد نیاز برای اجرای پروژه کاتد مس ســونگون با ظرفیت 
تولیــد 2۰۰ هــزار تــن کاتد، با موفقیت و بــدون اتلاف وقت از گمرک 
ترخیص و به مجتمع مس ســونگون منتقل شــد؛ این پروژه یکی از 
طرح های توســعه ای مهم شــرکت ملی صنایع مس ایران محســوب 
می شود.در مرحله نخست، 2۹ دستگاه تریلی حامل تجهیزات ضروری 
پروژه کاتد مس سونگون، پس از اخذ مجوزهای لازم و با همکاری گمرک 
جمهوری اســلامی ایران، به مجتمع مس سونگون منتقل شد. مراحل 
بعدی تأمین تجهیزات نیز در دســت اقدام بوده و با ســرعت در حال 
پیگیری اســت.گفتنی اســت؛ برای نخستین بار در تاریخ شرکت ملی 
صنایــع مــس ایران محموله های تجهیــزات وارداتی به جای توقف در 
گمرکات، به صورت مستقیم به مجتمع مس سونگون منتقل می شوند. 
این اقدام بی ســابقه، گامی بزرگ در راســتای تسریع اجرای پروژه ها و 

طرح های توسعه ای و همچنین کاهش هزینه ها به شمار می رود.
 

متوسط مصرف روزانه بنزین تهران به 21 میلیون لیتر رسید

مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه تهران از رشــد ۴.۵ 
درصدی مصرف بنزین در تهران در سال جاری خبر داد و گفت: متوسط 
مصرف روزانه بنزین تهران به 2۱ میلیون لیتر رسید.فریدون یاسمی، 
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه تهران اظهار داشت: 
از ابتدای سال تاکنون نسبت به مدت مشابه سال قبل ۴.۵ درصد رشد 
مصرف بنزین را در اســتان تهران داشــته ایم.وی افزود: در برخی روزها 
مصرفی تا 22 میلیون لیتر بنزین موتور در اســتان تهران رقم خورد و 
در ۸ روز ابتدایی مهرماه نسبت به ۸ روز ابتدای سال قبل، ۸.2 درصد 
رشــد در مصــرف بنزیــن روزانه داشــتیم.مدیر شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه تهران تصریح کرد: متوســط مصرف روزانه 
بنزیــن در تهران در ســال جاری حــدود 2۱ میلیون لیتر در روز بوده؛ 
برخــی روزهــا این رقم به بیش از 22 میلیون لیتر رســیده و در برخی 

روزها به ۱۸ میلیون لیتر هم رسیده است.

شکایت روسیه علیه غول انرژی اروپایی

ايسنا: دادستان کل روسیه علیه شماری از واحدی شرکت انرژی »شِل« 
در این کشور، شکایت تنظیم کرد.این شکایت که دوم اکتبر در دادگاه 
داوری مســکو ثبت شــد، به هشــت واحد شل ارسال شده است. اسناد 
نشــان می دهد »گازپروم اکســپورت«، وزارت انرژی روسیه، مقامات 
منطقه ای در جزیره ساخالین اقیانوس آرام، »ساخالین انرژی« و دفتر 
دادســتان کل روسیه، این شکایت را مطرح کرده اند.»شِل« درباره این 
شکایت اظهارنظر نکرد. این شرکت اروپایی، قبل از آغاز جنگ روسیه 
در اوکراین در فوریه سال 2۰22، چندین پروژه در روسیه داشت. »شِل« 
در کارخانه تولید گاز طبیعی مایع در جزیره ساخالین هم سهم داشت.
بر اساس گزارش رویترز، روسیه در واکنش به تحریم های غرب، کنترل 
خود بر این کارخانه را بیشــتر کرد و »شِــل« از روســیه خارج شد. این 
خــروج به معنای پایان مشــارکت در کارخانه ســاخالین و همچنین 
فعالیت هــای دیگری مانند ســرمایه گــذاری در پروژه خط لوله »نورد 

استریم 2« بود.

انتشار ویدئویی از 
یک فرمانده 

طالبان، که کنار رود 
هیرمند با یک دبه 

آب نشسته و به 
وضوح در حال 

تمسخر ایران بود، 
هم باعث نشد 

ایران از سیاست 
صلح جویانه خود 

دست بکشد. پس 
از قطع آب رودخانه 

هیرمند به ایران، 
تنها امید و منبع 

آب رسانی به تالاب 
هامون، رودخانه 

فراه با آورد سالانه 
حدود 1 میلیارد و 

200 میلیون 
مترمکعب بود.اما 
افغانستان در حال 

حاضر در حال 
ساخت سدی به نام 
»بخش آباد« است 
که به وضوح طراحی 
شده تا تمام آب این 

رودخانه را به 
انحصار خود درآورد
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هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع ماده 3 قانون و مــاده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
وســاختمانهای فاقد سند رســمی برابر آرای شــمارهايی 14030360318004005542 و 
140360318004005543 مورخــه 1403/05/17 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی رودبار تصرفات فیض اله علیزاده 

فرزند مناف و غلامرضا علیزاده فرزند فیض اله )مشاعاء بالسويه ( مورد تايید قرار گرفت.
1- ششدانگ يك قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 10/65 متر مربع به شماره پلاک فرعی 
9108 مجزی از پلاک 784 فرعی از اصلی 1 واقع منجیل بخش 19 گیلان از مالکیت آقای غلامرضا 
علیزاده و غیرو به آدرس شهرستان رودبار - منجیل - محرزگرديده است.لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت آگهی میشــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاريخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به اين اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت يکماه از تاريخ تســلیم ،اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 1167رم الف
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/7/01  - تاريخ انتشارنوبت دوم: 1403/07/15

رئیس ثبت اسناد و املاک رودبار - انوش اکبری  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع ماده 3 قانون و مــاده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
وســاختمانهای فاقد سند رســمی برابر رای شــماره 14030360318004004679 مورخه 
1403/04/20موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی رودبار تصرفات فرزانه اصغری بیرام فرزند عباس مورد تايید قرار گرفت 
1- ششدانگ يك قطعه باغ به مساحت 544/55 متر مربع به شماره پلاک فرعی 956 مجزی 
از پلاک 325 فرعی از اصلی 16 واقع لويه بخش 20 گیلان از مالکیت آقای رحیم محمدی و غیرو 
به آدرس شهرستان رودبار - لويه - محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت آگهی میشــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند میتوانند از تاريخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره 
تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت يکماه از تاريخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به 
مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 1176رم الف
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/7/01

تاريخ انتشارنوبت دوم: 1403/07/15
  رئیس ثبت اسناد و املاک رودبار - انوش اکبری

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع ماده 3 قانون و مــاده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
وســاختمانهای فاقد سند رســمی برابر رای شــماره 14030360318004005926 مورخه 
1403/05/26 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی ،رودبار تصرفات حسن اسدازاده منجیلی فرزند محمد مورد تايید قرار 

گرفت.
1- ششدانگ يك قطعه باغ به مساحت 23250 متر مربع به شماره پلاک فرعی 483 مجزی از 
پلاک 156 فرعی از اصلی 22 واقع انارکول بخش 18 گیلان از مالکیت آقای حاج يوســف پور 
صدراله و غیرو به آدرس شهرســتان رودبار - انارکول محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت آگهی میشــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاريخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به اين اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت يکماه از تاريخ تســلیم ،اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 1181رم الف
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/7/01   - تاريخ انتشارنوبت دوم: 1403/07/15

رئیس ثبت اسناد و املاک رودبار - انوش اکبری  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و
ســاختمانهای فاقــد ســند رســمی برابــر رای شــماره 14030360318004004860 و 
140360318004004861 مورخه 1403/04/31 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی رودبار تصرفات فاطمه رحمن پور لیاولی 

فرزند امان اله و طاهره سلیمانی سیبنی فرزند اردشیر مشاعاء بالسويه مورد تايید قرار گرفت.
1- ششدانگ يك قطعه زمین مشجر به مساحت 223/55 متر مربع به شماره پلاک فرعی 797 
مجزی از پلاک 158 فرعی از اصلی 62 واقع چهیش بخش 17 گیلان از مالکیت احمد حکیمی 
و غیرو به آدرس شهرســتان رودبار - چهیش - محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاريخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
اين اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت يکماه از تاريخ تسلیم ،اعتراض دادخواست 
خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 1208رم الف
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/7/01  - تاريخ انتشارنوبت دوم: 1403/07/15

  رئیس ثبت اسناد و املاک رودبار - انوش اکبری

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای 
فاقد ســند رسمی برابر رای شماره 14030360318004005285 مورخه 1403/05/10 موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی رودبار 

تصرفات يداله خاتونی فرزند اسداله مورد تايید قرار گرفت.
1-ششدانگ يك قطعه زمین مشتمل بر اعیان احداثی به مساحت 422/32 متر مربع به شماره پلاک 
فرعــی 95 مجــزی از پلاک 35 فرعی از اصلی 3 واقع پارودبار بخش 17 گیلان از مالکیت آقای علی 

ولد مرحوم عطاء و غیرو به آدرس شهرستان رودبار پارودبارمحرز گرديده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاريخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به اين اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت يکماه از تاريخ تسلیم ،اعتراض 
دادخواســت خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 

عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 1234رم الف
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/7/01 - تاريخ انتشارنوبت دوم: 1403/07/15

رئیس ثبت اسناد و املاک رودبار - انوش اکبری  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
اگهی نظريه هیات حل اختلاف قانون تعیین تکلیف مستقر در حوزه ثبتی آرادان

 1- برابر رای شماره 140360329126001453 مورخ 1403/03/23 صادره از هیئت  قانون تعیین تکلیف 
تصرفات مالکانه و  بلامعارض محمد حیدری فرزند علی اکبر در قسمتی از ششدانگ يك باب خانه و 

باغ به مســاحت 881/96  متر مربع  تحت قســمتی از پلاک 4 فرعی از 88 اصلی با حق عبور پیاده رو 
برای غیر از کوچه اختصاصی محفوظ است واقع در آرادان بیع نامه عادی تقسیم نامه موروثی بصورت 
مع الواسطه از سلمان صفايی موضوع پرونده کلاسه 140112600008 محرز گرديده است. اراضی فاقد 
سند به منظور اطلاع عموم در دو  نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاريخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت يك ماه از تاريخ تســلیم 
اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی اســت در صورت انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.  شناسه آگهی: 1765750

تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/07/01 -  تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/07/15
محمد جواد قنبری نیکدل-  رئیس ثبت اسناد و املاک آرادان  

آگهی ابلاغ مفاد رأی صادره از طرف هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی املاک و ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب سال 

 1390/09/20
برابر رأی شماره 140360301057007442 مورخ 27 / 06 / 1403 صادره از هیأت موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی، املاک و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 
20 / 9 / 1390 مســتقر در اداره ثبت اســناد و املاک شهريار تصرفات مالکانه زهرا امیر 
همايون فرزند محمد به صورت ششدانگ يك قطعه باغ با بنای احداثی به مساحت 184 
متر مربع قسمتی از پلاک 779 فرعی از 49 اصلی واقع در شهريار محرز گرديده که برای 

آن پلاک 26667 فرعی از 49 اصلی اختصاص يافته است و برابر محتويات پرونده ثبتی 
و دفتر املاک مربوطه يك قطعه زمین به پلاک ثبتی 779 فرعی از 49 اصلی به نام محمد 
باقری ثبت گرديده اســت و در ضمن ملك مربوطه از مالکیت محمد باقری می باشــد که 
نامبــرده در هیــأت حضور نیافته و هیأت مقرر نموده با اعمال ماده 3 قانون مذکور و ماده 
13 آئین نامه اجرائی آن مصوب 25 / 04 / 1391 نسبت به صدور سند مالکیت به نام متصرف 
فوق الذکر اقدام شود لذا بدينوسیله مفاد رأی صادره به نامبرده و به اشخاص ذينفع جهت 
اطلاع در دو نوبت با فاصله پانزده روز آگهی میگردد که چنانچه به مفاد رأی صادره اعتراض 
دارند اعتراض خود را ظرف مدت 2 ماه از تاريخ انتشار اولین آگهی به اداره ثبت اسناد و 
املاک شهريار تسلیم و رسید دريافت دارند و در صورت عدم اعتراض ظرف مهلت مقرر 
اين اداره نسبت به صدور سند مالکیت برابر مقررات اقدام خواهد نمود . ضمناً صدور سند 
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مهدی ناصری - رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملك شهريار  

آگهی فقدان سند مالکیت 
سند مالکیت ششدانگ عرصه و اعیان يك قطعه خانه نوع ملك طلق با کاربری به پلاک 
ثبتی 499 فرعی از 1 اصلی ، مفروز و مجزا شــده از فرعی از اصلی مذکور ، قطعه 27 در 
طبقه و واقع در بخش 17 ناحیه 00 حوزه ثبت ملك الموت شــرقی )معلم کلايه( اســتان 

قزوين به مســاحت 129/11 متر مربع با شماره مستند مالکیت 446 تاريخ 1395/05/10 
موضوع ســند مالکیت اصلی بشــماره چايی 635753 سری د سال 94 با شماره دفتر 
الکترونیکی 13960309009000007 ثبت گرديده اســت. مالکیت نباتعلی / عنادی فرزند 
شــیرخان شماره شناسنامه 521 تاريخ تولد 1327/07/12 صادره از الموت شرقی دارای 
شماره ملی 5809651593 با جز سهم 6 از کل سهم 6 بعنوان مالك شش دانگ عرصه و 
اعیان ثبت و صادر گرديده است. سپس مالکیت نباتعلی / عنادی فرزند شیرخان شماره 
شناســنامه 521 تاريخ تولد 1327/07/12 صادره از الموت شــرقی دارای شماره ملی 
5809651593 با جز سهم 6 از کل سهم 6 بعنوان مالك شش دانگ عرصه و اعیان با ارائه 
دوبرگ شهادت شهود مدعی شده که سند مالکیت مذکور بعلت جابجايی مفقود گرديده 
و تقاضای صدور ســند مالکیت المثنی را نموده مراتب باستناد تبصره يك الحاقی بماده 
120 آئین نامه قانون ثبت اعلام تا هر کس بنحوی از انحاء نســبت به املاک مذکور حقی 
داشته و يا معاملاتی بنفع او شده و يا مدعی وجود سند در نزد خود باشد از تاريخ آخرين 
انتشــاراگهی تامدت ده روز ضمن مراجه به اين اداره اعتراض خود را با ارائه اصل ســند 
مالکیت و يا سند معامله تسلیم نمايد و اگر ظرف مدت مقرر اعتراض به اين اداره نرسید 
و يا در صورت اعتراض اصل ســند ارائه نگردد اداره ثبت ســند مالکیت المثنی را طبق 
مقررات صادر و به متقاضی تسلیم خواهد نمود اين اگهی در يك نوبت به تاريخ زير منتشر 

خواهد شد. شناسه آگهی: 1800153
رمضانعلی کافی الموتی مدير واحد ثبتی حوزه ثبت ملك الموت شرقی )معلم کلايه(  

وضعیــت بحرانــی منابع آب در تهران یکی از چالش های اساســی این 
کلان شــهر اســت که با جمعیت رو به رشد خود، تحت فشار قرار گرفته 
است. بر اساس گزارش ها و اظهارات سخنگوی صنعت آب کشور، تهران 
از مشکل ناترازی منابع آب به شدت رنج می برد. به عبارت دیگر، میزان 
مصرف آب در این شهر به مراتب بیشتر از ظرفیت تأمین آن است و این 
مسئله به بحران جدی تبدیل شده است.بر اساس گزارش های رسمی 
و داده های ارائه شــده توســط وزارت نیرو و کارشناسان حوزه منابع آب، 
وضعیت منابع آبی تهران در سال های اخیر به شدت بحرانی شده است. 
میانگین بارش سالانه در تهران طی چند دهه گذشته حدود 2۵ درصد 
کاهــش یافتــه، این کاهش بارندگی به طور مســتقیم بر حجم ذخایر 
سدهای اطراف تهران تأثیر منفی گذاشته است.همچنین میزان برداشت 
از منابع آب زیرزمینی در تهران به مرز بحرانی رسیده است. سطح این 
منابع طی 2۰ سال گذشته به طور میانگین حدود ۱2 متر افت داشته 
و این مســئله باعث افزایش فرونشســت زمین در برخی مناطق شهری 

شده است.از طرف دیگر حدود ۷۰ درصد از آب شرب تهران از سدهای 
اطراف شامل سدهای کرج، لار، طالقان، ماملو و لتیان تأمین می شود. 
کاهش بارندگی ها باعث کاهش ذخیره این ســدها تا حدود ۴۰ درصد 
ظرفیت شــده اســت.مصرف سرانه آب در تهران به طور میانگین حدود 
2۵۰ لیتر در روز است که از استانداردهای جهانی بالاتر است. این میزان 
مصرف بالاتر از حد پایدار بوده و فشار مضاعفی بر منابع آبی وارد می کند. 
همچنین به دلیل برداشت بی رویه از آب های زیرزمینی، برخی مناطق 
جنوب تهران با نرخ فرونشست حدود 2۵ تا ۳۰ سانتی متر در سال مواجه 
هســتند که یکی از پیامدهای جدی بحران آب محســوب می شود.این 
آمارها نشــان دهنده وضعیت بحرانی منابع آبی تهران و ضرورت اتخاذ 
راهکارهــای فــوری و پایدار برای مدیریت منابع آب و مصرف بهینه آن 
اســت. تهران از نظر منابع طبیعی آبی، وابســته به پنج ســد و منابع آب 
زیرزمینی است که به هیچ عنوان جوابگوی نیازهای جمعیت فعلی این 
شهر نیست. به همین دلیل، از دهه های گذشته، سیاست انتقال آب از 

ســدهای کرج، لتیان، ماملو و نیز پروژه های انتقال بین حوضه ای مانند 
سدهای لار و طالقان اجرا شده است. این انتقال آب ها نه تنها پاسخگوی 
نیازهای فعلی نبوده، بلکه رشد بی رویه جمعیت را در این منطقه تشویق 
کرده اســت.با توجه به اینکه تهران توان بارگذاری جمعیت بیشــتر را 
ندارد، نگرانی ها در خصوص تأمین آب شرب برای جمعیت فعلی و آتی 
به شــدت افزایش یافته اســت. بزرگ زاده هشــدار می دهد که اگر روند 
افزایش جمعیت در تهران کنترل نشــود، تأمین آب شــرب به سختی 
صورت خواهد گرفت و حتماً نیاز به مدیریت مصرف احساس می شود.

در یک بازه پنج ساله، پیش بینی ها نشان می دهد که وضعیت آب تهران 
شکننده تر خواهد شد. با توجه به کمبود منابع آبی و افزایش تقاضا به 
دلیل رشــد جمعیت، تأمین پایدار آب برای تهران یک چالش دائمی 
خواهد بود. اســتفاده از منابع آب زیرزمینی و ســدهای پنج گانه موجود 
)کرج، لار، طالقان، لتیان و ماملو( همچنان ادامه خواهد داشت، اما این 

منابع نیز محدودیت های خود را دارند.

آب، چالش جدی تهران

تنش بی پایان 
 آبی ایران
 با طالبان

طالبان به دنبال باج گیری آبی از 
ايران است؟

ایران، یکی از اولین کشورهایی بود که با کمال میل و بدون 
دردسر، کلید سفارت افغانستان در تهران را تقدیم طالبان 
کرد. این ماه عسل زودگذر با طالبان، اما به سرعت به بن بست 
رسید.در اردیبهشت ۱۴۰2، زمانی که شهید ابراهیم رئیسی، 
دربــاره حقابه مردم سیســتان و بلوچســتان به حاکمان 
افغانســتان هشــدار داد، پاسخی که از سوی دولت طالبان 
دریافــت کرد، نشــان از عــدم درک این حاکمان از الفبای 
دیپلماسی داشت؛ بیانیه ای توهین آمیز، که ایران را به نادانی 
متهم کرده و تاکید داشت که مقامات ایرانی باید درس خود 

را درباره آب هیرمند بهتر بخوانند!
حتی انتشــار ویدئویی از یک فرمانده طالبان، که کنار رود 
هیرمند با یک دبه آب نشسته و به وضوح در حال تمسخر 
ایران بود، هم باعث نشد ایران از سیاست صلح جویانه خود 
دست بکشد. پس از قطع آب رودخانه هیرمند به ایران، تنها 
امید و منبع آب رسانی به تالاب هامون، رودخانه فراه با آورد 
ســالانه حدود ۱ میلیارد و 2۰۰ میلیون مترمکعب بود.اما 
افغانســتان در حال حاضر در حال ســاخت ســدی به نام 
»بخش آباد« است که به وضوح طراحی شده تا تمام آب این 
رودخانه را به انحصار خود درآورد. با ظرفیتی نزدیک به ۱ 
میلیارد و ۳۶۰ میلیون مترمکعب، این سد می تواند به راحتی 
تمام جریان آب ســالانه فراه را ذخیره کند. بنابراین، قطع 
آب فراه نه تنها به معنای خشک شدن کامل تالاب بین المللی 
هامون اســت، بلکه نخستین نتیجه آن، افزایش بی سابقه 
گردوغبار در سیســتان خواهد بود. این شــرایط، حاصل 
مماشات با همسایه ای است که نه تنها اصول همسایگی را 
فراموش کرده بلکه به معاهدات بین المللی نیز بی اعتناست.

وقتی پاکستان هم نمی تواند بی تفاوت باشد ��
از همان ابتدای به قدرت رسیدن طالبان در دور جدید، آنان 
برنامه های بلندپروازانه ای را برای آب در این کشور در دست 
اقدام داشــته اند، برنامه ای که حالا دیگر نه فقط ایران که 
حتی سایر کشورهای همسایه را هم با خطر تشدید تنش های 
آبــی مواجــه می کند.در همین حــال و هر چند که به نظر 
می رسد وخامت شرایط محیط زیست و معیشت در منطقه 
سیســتان ایــران، موضوع اجرایی شــدن برنامه های آبی 
افغانســتان را دارای اهمیتی دوچندان کرده، اما در مقابل 
تحرکات کشورهایی مانند پاکستان و ازبکستان نیز نشان 
می دهد این کشورها نیز درصدد رسیدن به تفاهمی به منظور 

جلوگیری از فشار آبی ناشی از این طرح ها هستند.
اکنــون بــه نظر می رســد که دیگر فقط ایران نیســت که 

تحت تأثیر سیاست های آبی افغانستان قرار خواهد گرفت و 
همین امر نیز کشورهای منطقه را بر آن داشته تا با همکاری 
با یکدیگر از وضعیت خشکی مطلق در آینده و احتمالاً باج 
گیری در حوزه آب طالب ها جلوگیری کنند. کما اینکه به 
نظر می رسد، طالبان قصد دارد تا با تکیه با مساله آب، فشار 
را بر همسایگانش برای زمان لزوم افزایش دهد و اکنون نیز 
راهی جز هماهنگی منطقه ای علیه سیاست های آبی طالبان 
وجود ندارد و اکنون دیگر مدت هاست از هامون تا آمودریا، 
تحت تأثیر سیاست های آبی طالبان یا از بین رفته یا در حال 
از بین رفتن اســت.در این شــرایط دیگر عجیب نیست که 
پاکستان نیز در این مسیر با ایران دست به همکاری مشترک 
بزند.در همین حال، روابط ایران و افغانستان که به ظاهر به 
طول ۹۳۶ کیلومتر مرز مشترک محدود می شود، در عمل 
به همین اندازه هم پر از ترک ها و شــکاف های سیاســی و 
زیســت محیطی اســت. یکی از بزرگ ترین این شکاف ها، 
حق آبه ایران از رود هیرمند است.این رود پرتنش، که بیشتر 
از آنکه آب داشــته باشــد، مناقشه دارد، به نمادی از انفعال 
دیپلماســی آب در منطقه بدل شده است. موضوع حق آبه 
ایران از هیرمند ریشه در قرن نوزدهم دارد، زمانی که معاهده 
پاریس در سال ۱۸۵۷ منجر به جدایی هرات از خاک ایران 
شد. از آن زمان، مدیریت منابع آبی هیرمند به یکی از مسائل 
پیچیده و پرتنش بین ایران و افغانستان تبدیل شد. با وجود 
امضــای توافقــات مختلف در دهه های اخیر، این مســأله 
همچنان حل نشده باقی مانده است.در قراردادهای مختلف، 
افغانستان متعهد به تأمین حق آبه ایران از هیرمند شده، اما 
در عمل اجرای این تعهدات با مشکلات جدی روبه رو بوده 
اســت. از نظر تاریخی، این تنش ها را می توان به دو عامل 
اصلی نسبت داد: ساختارهای دولتی ناپایدار در افغانستان 
و کاهش بارش ها در منطقه. دولت مرکزی افغانستان به طور 
مداوم با چالش های داخلی و خارجی مواجه بوده که توانایی 
این کشــور را در مدیریت منابع مشــترک آبی کاهش داده 
است. از سوی دیگر، کاهش بارش ها و بروز خشکسالی های 
مکرر در منطقه سیســتان و بلوچســتان ایران نیز به شدت 
این تنش ها افزوده است.ساخت سد کجکی نیز در افغانستان 
و اســتفاده گســترده از پمپ ها برای برداشت آب هیرمند، 
جریان طبیعی رود را به سمت ایران به شدت محدود کرده 
است. خشک شدن دریاچه هامون که زمانی هفتمین تالاب 
بین المللی جهان بود، یکی از فاجعه های زیســت محیطی 
این منطقه است.این خشکسالی نه تنها اکوسیستم منطقه 
را به خطر انداخته، بلکه منبع زندگی حدود ۴۰۰ هزار نفر 
از مردم سیستان را نیز به چالش کشیده است. کاهش شدید 
تعداد پرندگان بومی و انقراض گاو سیستانی که از نمادهای 
تاریخی و فرهنگی منطقه به شمار می رفتند، تنها بخشی 
از اثرات این بحران است. همزمان، کاهش تولیدات کشاورزی 
و دامداری به فقر و مهاجرت گسترده ساکنان منطقه دامن 
زده است. اما این بحران فقط محدود به مسائل زیست محیطی 
نیست؛ بلکه تأثیرات اجتماعی و اقتصادی آن به طور مستقیم 
امنیت منطقه را تهدید می کند.با خشک شدن منابع آبی و 
کاهش فرصت های شغلی، قاچاق مواد مخدر و فعالیت های 
گروه های تروریســتی در این منطقه افزایش یافته اســت. 
مهاجــرت سیســتانیان به دیگر نقاط ایــران نیز بر تراکم 
جمعیتی و اقتصاد مناطق دیگر تأثیر منفی گذاشته است.

امــا علیرغم وجــود توافقنامه های متعدد، از جمله قرارداد 
۱۳۵۱ که حق آبه ایران را از هیرمند تعیین کرده اســت، 

اجرای این معاهدات با چالش های جدی مواجه بوده است. 
از نظر حقوق بین الملل، عدم پایبندی به این توافقات نوعی 
تخلف آشــکار محســوب می شود، اما واقعیت این است که 
تغییرات اقلیمی، عدم ثبات سیاسی در افغانستان و همچنین 
فشــارهای داخلی در هر دو کشــور مانع از حل و فصل این 
مناقشه شده است. ساخت سدهای جدید در افغانستان، به 
ویژه ســد کمال خان، نگرانی های ایران را نســبت به تأمین 
حق آبه بیشــتر کرده اســت. عــلاوه بر ایــن، عدم وجود 
نظارت هــای بین المللی مؤثر بــرای اجرای این قراردادها، 

وضعیت را پیچیده تر کرده است.
وقتی آب های مرزی قربانی ديپلماسی ناکارآمد می شوند ��

از زمان روی کار آمدن طالبان در افغانستان، جاه طلبی های 
آبی این کشور شدت بیشتری پیدا کرده و نتایج آن نه فقط 
ایران بلکه دیگر کشــورهای همســایه را نیز به شدت تحت 
تأثیر قرار داده است. سیاست های آبی طالبان به نوعی همان 
حکایت کهنه تصاحب منابع مشترک است که در نهایت دود 
آن به چشم همه می رود. در این میان، ایران همچنان امیدوار 
به مذاکره و توافق برای دریافت حقابه خود از هیرمند است؛ 
امــا آیــا واقعاً طالبان به تعهدات خود پایبند خواهند ماند یا 
ایران فقط در انتظار سرابی دست نیافتنی است؟ در سیستان، 
مردم همچنان با تانکر برای آب شــرب دســت و پنجه نرم 
می کننــد، در حالی کــه هامون، یکی از منابع حیات بخش 
منطقه، مدت هاســت که به جای آب، با گرد و غبار پر شــده 
است. طالبان در کنار سدسازی های بی پایان، بر فراه رود نیز 
فشــار آورده اند و از آنجا که ایران هیچ توافقی بر ســر این 
رودخانه با افغانســتان ندارد، وضعیت روزبه روز پیچیده تر 
می شود.هرچند برخی کشورها مانند پاکستان و ازبکستان 
برای مقابله با این بحران، به سرعت در حال ایجاد همکاری های 
منطقه ای و عمرانی هستند و حتی در پروژه هایی مانند کانال 
قوش تپه نیز به دنبال راهکارهای عملی برای کاهش بحران 
هســتند، اما ایران همچنان در گرداب مذاکرات بی نتیجه و 
وعده هــای تحقق نیافتــه گرفتار اســت.وضعیت پیچیده 
سیستان، که با بادهای ۱2۰ روزه و گردوغبار همیشگی اش 
دست وپنجه نرم می کند، تنها یک گوشه از این تراژدی است. 
خشک سالی شدید و سیاست های بی رحمانه طالبان بر سر 
هیرمند و دیگر رودخانه های مرزی، سیســتانی ها را به مرز 
مهاجرت گســترده و فروپاشــی اقتصادی رســانده است. 
سیاست های آبی افغانستان نه تنها سیستان بلکه بسیاری از 
مناطق اطراف را نیز تهدید می کند و همین مســأله باعث 
شده است که کارشناسان به اتفاق تأکید کنند که راه حل این 
بحــران تنهــا در همــکاری و اجماع منطقه ای است.ســد 
کمال خان بر روی هیرمند، ســد پاشــدان بر روی هریرود، و 

حالا هم ســد بخش آباد بر روی فراه رود، تنها چند نمونه از 
پروژه های بلندپروازانه افغانستان هستند که هر یک به نوبه 
خود شــرایط را برای دسترسی ایران به منابع آب مشترک، 
سخت تر و پیچیده تر کرده اند. اگر امروز وضعیت سیستان با 
کمبود آب و خشکسالی های متوالی مواجه است، آینده ای 
نه چندان دور ممکن است حتی همین میزان حداقلی آب 
هم برای این منطقه آرزویی دوردســت شود.افغانســتان با 
احداث ســدهای جدید، عملًا حقابه های تاریخی و طبیعی 
ایران را به طور کامل تحت کنترل خود درآورده اســت و در 
این میان، واکنش های دیپلماتیک و اقدامات عملی ایران به 
نظر می رســد که در مقایسه با مقیاس این چالش ها، بسیار 
ناچیز و دیرهنگام بوده است. اگر این روند ادامه یابد، بازگشت 
به شرایط سخت کنونی سیستان شاید تنها یک خیال خوش 
باشد؛ چراکه ممکن است به زودی حتی همین میزان حداقلی 
از منابع آبی هم از دســت برود. رود فراه، یکی از مهم ترین 
جریان های آبی منطقه هیرمند، به طول ۵۶۰ کیلومتر، نقشی 
کلیدی در حیات تالاب هامون صابوری ایفا می کند. این رود 
که از ولایت غور در افغانستان سرچشمه می گیرد و از میان 
ولایت فراه عبور می کند، نهایتاً به تالاب های مشترک بین 
ایران و افغانستان سرازیر می شود. اما داستان این رودخانه 
دیگر همان قصه قدیمی نیست.امروز با احداث سد بخش آباد 
در ولایــت فراه، چالش جدیدی برای جریان طبیعی آب به 
ســمت ایران شــکل گرفته است. سد بخش آباد که با ارتفاع 
۸۱ متــر و ظرفیت ذخیره ســازی ۱.۳ میلیارد مترمکعب، 
معادل 2۶ برابر سد کمال خان طراحی شده، قرار است علاوه 
بر تأمین آب، نیروی برق تولید کند. این سد با هدف تولید 
حدود 2۷ تا ۳2 مگاوات برق ســاخته شــده و در عین حال 
یک مانع جدی بر سر راه ورود آب به تالاب هامون صابوری 
در بخش ایرانی به شــمار می رود. نکته قابل توجه این است 
که سد بخش آباد در صورت تکمیل، قادر خواهد بود تا ۷۵ 
درصد از جریان سالانه فراه رود را مهار کند. این بدان معناست 
که حتی در ســال های ترســالی، که حجم آب به حداکثر 
می رســد، جریان قابل توجهی به ایران نخواهد رســید؛ چه 
رســد به ســال های خشک سالی که ورود آب به ایران تقریباً 
ناممکن خواهد شد.سیلاب های فراه رود که تاکنون به طور 
ســالانه حجم هــای قابل توجهــی از آب را به تالاب هامون 
صابوری بخش ایرانی هدایت می کردند، حالا با ساخت این 
ســد، به اســارت درآمده اند. هرچند که طراحی این ســد با 
دریچه های تخلیه ســیلاب با ظرفیت ۴۷۰۰ مترمکعب بر 
ثانیــه، نویــد تخلیه ســیلاب ها را می دهد، اما در عمل، این 
ســیلاب ها نیز بیش از آنکــه کمک حال احیای تالاب های 

ایرانی باشند، به مصرف خود افغانستان خواهد رسید.
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جابجایی مرزهای زندگی 
با ظهور فناوری های نوین

هوش مصنوعی و فناوری های نوین، پتانسیل افراد و سازمان ها 
را برای دستیابی به مرزهایی جدید، در تجارت تقویت می کند! 
تحقیقــات جدید نشــان می دهد کــه جهان در میانه یک تغییر 
فناوری عظیم اســت، زیرا هوش مصنوعی فناوری های نوین به 
یک تفکر تبدیل می شــوند که بســیار شبیه انسان عمل خواهد 
کرد. برای اســتفاده از این نوع جدید از تفکر که خارج از کنترل 
انســان اســت، دوره جدیدی از بهره وری و خلاقیت بی سابقه در 
شُرف آغاز است. این تحقیق همچنین نشان می دهد که از آنجایی 
که فناوری های انسان محور از قابلیت های متمایزی دارند، تعامل 
با آنها آسان تر است. حتی می توان اینگونه تعبیر کرد که یکپارچه تر 
از گذشــته می تواند خودش را در تمام جنبه های زندگی ما جا 

کند.
ما دردنیایی حرکت می کنیم که در آن، فناوری همه جوره اطراف 
ما را احاطه کرده اســت و این نیروی نامرئی، حضورش روزبروز 

در زندگی مان پررنگ تر می شود.
چشــم انداز فناوری 2۰2۴ به بررســی این موضوع می پردازد که 
چگونه پس از سال ها نوآوری در فناوری و بویژه در جایگاه هوش 
مصنوعی چگونه می تواند با ماهیت انسانی همگام تر قدم بردارد 

و توانایی های قابل توجهی بیشتری را برای افراد ایجاد کند.
فضای آتی خانه ها و سبک جدیدی از زندگی، به نام »خانه سبز 
هوشــمند«، محل ایده آلی را برای خانواده هایی که علاقمند به 
محیط زیســت و صرفه جویی در انرژی هســتند، با کمک همین 
فن آوری های نوین و هوش مصنوعی، مهیا می ســازد. در میان 
بســیاری از راه حل های صرفه جویی مصرف انرژی، یک راه حل 
عملی، استفاده از هوش مصنوعی برای کنترل مصرف انرژی در 
خانه هاســت کــه بــا طراحی سیســتم های هوشــمند، باعث 
ذخیره سازی انرژی و اصلاح الگوهای مصرف انرژی خواهد شد. 
وبا پیش بینی آب و هوا شروع به تجزیه و تحلیل داده هامی کند 
تا حالت خود را با توجه به شرایط مختلف تنظیم کند. همچنین 
با مدیریت هوشمند مصرف برق هر دستگاه متصل به سیستم، 

مصرف انرژی را کاهش می دهد.
خانه ای را تصور کنید که ترجیحات شما را می شناسد، نور را به 
طور خودکار تنظیم می کند و حتی امنیت شما را مدیریت می کند. 
این یک فانتزی علمی تخیلی نیست. این واقعیت فناوری در خانة 
دارای هوش مصنوعی امروزی است. خانه های هوشمند مبتنی 
بر هوش مصنوعی، راحتی و کارایی را به بهترین نحوی بر اساس 
تمایلات شما ارائه می دهند که البته نظیر این نوع خدمات را قبلًا 

هرگز ندیده بودید.
هوش مصنوعی در خانه برای مدیریت و کنترل محیط هایمختلف 
خانه بدون دخالت و کنترل انســان تعبیه می گردد بگونه ای که 
این فناوری پیچیده، انواع اشــیاء و لوازم و دســتگاه ها را در یک 
خانه قادر می سازد تا با یکدیگر ارتباط برقرار کرده و هوشمندانه 
کار کنند. در اصل، هوش مصنوعی برای خانه های هوشمند شامل 
استفاده از حسگرها برای بروز رفتارها و ترجیحات صاحب خانه 
و بهینه سازی وظایفی مانند روشنایی، کنترل دما و امنیت خانه 

است.
سیستم های هوش مصنوعی خانگی می توانند حجم وسیعی از 
داده های مربوط به دســتگاه های کار شــده در بدنه خانه مانند 
ترموستات ها، دوربین ها و حتی لوازم آشپزخانه را تجزیه و تحلیل 
کنند. این داده ها هوش مصنوعی را قادر می سازد تا فرآیندها را 
در زمان واقعی خود شــروع کند و بنا برســبک زندگی تعریف 
شده ای که افراد مقیم در ساختمان و خانه برایش تعریف می کنند 

سازگار شود تا راحتی را فراهم کند.
استفاده از هوش مصنوعی در فضای خانه باعث افزایش بهره وری 
انرژی است. سیستم های هوش مصنوعی خانه های هوشمند با 
یادگیــری روال روزانــه ســاکنان خانه و تنظیم سیســتم های 
گرمایش، سرمایش و روشنایی بر اساس سلیقه آنها، مصرف انرژی 
را در خانه هــا بهینه می کنند. به عنوان مثال، ترموســتات های 
هوشمند می توانند دما را بر اساس زمان روز یا اینکه در زمانیکه 
کســی در خانه اســت تنظیم کند و مصرف انرژی غیر ضروری را 
به میزان قابل توجهی کاهش دهد، حتی با دریافت دســتور از 
صاحبخانه مطابق با ساعت ورود افراد، روشن و خاموش می شود.
حضور هوش مصنوعی مثل یک دستیار نامرئی در خانه، راحتی 
را فراهم می کند و به تجربه زندگی راحت تر و امن تر کمک می کند. 
می تواند ســلیقه و تمایلات شــما برای نور، موســیقی و دما را به 
خاطر بسپارد و بطور خودکار محیط را همان طور که دوست دارید 
آمــاده کند. حتی می توانیــد از تنُالیته رنگ مورد نظرتان برای 
روزهای خاصی از سال در چیدمان خانه استفاده کنید یا با کنترل 
صوتی همه چیز را اعم از سورپرایز کردن یکی از اعضای خانواده 
در روز تولــدش تــا برقراری ارتباط با شــما از راه دور بوســیلة 
گوشــی های هوشــمند تنظیم کنید. بنابرایــن همه امورات را 

سفارشی و باب میلتان در خانه خواهید داشت.
دوربین هــای امنیتــی مجهز به هــوش مصنوعی نیز می توانند 
هشــدارهایی درباره موارد مشــکوک به تلفن همراه شما ارسال 
کنند و بین افراد شناخته شده خانه و غریبه ها تمایز قائل شوند.

علاوه بر این، عملکرد هوش مصنوعی تا پیش بینی زمان تعمیر 
و نگهداری وســائل منزل نیز پیش می رود و در خصوص زمان 
سرکشــی تکنســین مربوط به وسایل مهم و مصرفی خانه مثل 

یخچال و تلویزیون و ... اعلام هشدار کند.
خانه هوشــمند مجهز به هوش مصنوعی چنان است که شرایط 
محیطی اش مانند کیفیت اکسیژن و رطوبت هوا را بررسی می کند 
و در سطح بهینه برای سلامت و راحتی تنظیم می کند. برخی از 
تنظیمات پیشرفته را نیز برای سلامت صاحبان خانه در نظر می 
کیرد بعنوان مثال اگر کودک نوزاد تازه متولد شده ای در منزلتان 
هست، شرایط محیطی اتاقش را آنگونه مهیا می کند که از همه 

لحاظ برای کودکتان بهترین باشد.
امید است بتوانیم به بهترین شکلی از این فناوری تحول آفرین 

استفاده کنیم.

پریسا حاجی محمدی
دکتری کسب و کار 

DBA حرفه ای

»نقش اقتصاد«  بررسی می کند؛
2 ابرچالش اسرائیل 

در حمله به زیرساخت های نفتی ایران

تنها اندکی پس از اجرای موفقیت آمیز عملیات وعده صادق 2 و شلیک بیش 
از 2۰۰ موشکِ پیشرفته بالستیک از سوی ایران علیه سایت های نظامی و امنیتی 
صهیونیست ها، مقام های ارشد اسرائیلی طرح تهدیدات مختلف مبنی بر نشان 

دادن واکنش به کشورمان را در دستورکار قرار دادند.
به گزارش »نقش اقتصاد«؛ ایران به صراحت اعلام کرده که عملیات موشــکی 
علیه فلسطین اشغالی را منطق بر ماده ۵۱ منشور ملل متحد و در پاسخ به نقض 
حاکمیت و امنیت ملی خود توسط صهیونیستها در ماجرای ترور شهید اسماعیل 
هنیه رئیس دفتر سیاسی جنبش حماس در تهران انجام داده و هرگونه اقدام 
آتی اسرائیل علیه ایران، به واکنش به مراتب سنگین ترِ ایران منجر خواهد شد. 
با این همه، جریان های سیاســی و رســانه ای غربی و عبری، در روزهای گذشته 
مانور گسترده ای را با محوریت شانس بالای حمله صهیونیست ها به زیرساخت های 
اقتصادی کشــورمان و به طور خاص تاسیســات نفتی ایران به راه انداخته اند. 
استدلال اصلی آن ها نیز این است که اسرائیل سعی دارد از طریق آسیب زدن 
به زیرساخت های اقتصادی کشورمان، هزینه های سنگینی را به تهران تحمیل 

کند و موجب ایجاد بحران برای ایران و صادرات نفت کشورمان شود.
 با این همه، واقعیت این است که ورای تمامی این تهدیدات، اسرائیل با 2 ابرچالش 
در حمله به تاسیسات انرژی کشورمان رو به رو است. اولاً، اسرائیل در شرایطی 
از حمله به تاسیســات نفتی ایران ســخن می گوید که تهران در جریان حمله 
موشــکی اخیر خود به فلســطین اشغالی، صرفاً اهداف نظامی و امنیتی را نشانه 
گرفت و از ضربه زدن به زیرســاخت های اقتصادی و غیرنظامی خودداری کرد. 
حال اگر قرار باشــد اســرائیل دســت از پا خطا کند و به زیرســاخت های نفتی 
کشورمان حمله کند، این بدان معناست که ایران نیز می تواند دست به مقابله 
به مثل بزند و هزینه های سنگینی را به اسرائیل تحمیل کند. نباید فراموش کنیم 
که صهیونیســت ها وابســتگی زیادی به میادین گازی خود در دریای مدیترانه 
دارند وآسیب رسیدن به این میادین به معنای محروم شدن آن ها از بخش قالب 
توجهی از انرژی مورد نیازشان است. در عین حال، نیروگاه های برق صهیونیست ها 
نیز از جمله اهداف راهبردی در فلسطین اشغالی هستند که حمله ایران و محور 
مقاومت به آن ها می تواند شهرهای مهمی نظیر حیفا و تل آویو را در خاموشی 
مطلق فرو ببرد و البته که پیش از تحولات اخیر نیز بسیاری از تحلیلگران اسرائیلی 
نسبت به وقوع این سناریو هشدار داده اند. به عنوان مثال، شهردار حیفای اشغالی 
به صراحت گفته است که حزب الله لبنان می تواند این شهر راهبردی در اراضی 
اشغالی را در خاموشی مطلق فرو ببرد. حال باید توجه داشت که توانمندی های 
ایران از حیث تسلیحاتی جهت نابود کردن نیروگاه های برق اسرائیل به مراتب 
از حزب الله لبنان بیشــتر اســت. از این رو، اگر صهیونیســت ها ضربه زدن به 
زیرســاخت های اقتصادی ایران را به مثابه اقدامی مؤثر ارزیابی می کنند، باید 
بدانند که این مساله نقطه آسیب پذیری خودِ آن ها نیز است و می تواند بحران های 
قابل توجهی را برایشان به ارمغان بیاورد. نکته دوم اینکه ایران و محور مقاومت 
تاکید کرده اند که حمله به زیرساخت های نفتی کشورمان از طریق حریم هوایی 
کشــورهای منطقه می تواند یک بحران بزرگ در بازار انرژی جهان را رقم بزند 
زیرا تهران و محور مقاومت نیز سایت های نفتی همکاران و متحدان صهیونیست ها 
در ســطح منطقه را به آتش خواهند کشــید. از این رو، فرمانده کتائب حزب الله 
عراق گفته اســت که "جنگ افروزی علیه ایران و تاسیســات فتی این کشــور و 
عراق می تواند به حذف روزانه ۱2 میلیون بشکه نفت از بازار جهانی انرژی ختم 
شــود". معادله ای که نه کشــورهای منطقه و نه متحدان غربی اسرائیل به هیچ 
عنوان تاب تحمل تبعات و پیامدهای ناگوار آن را ندارند. از این رو، اینطور نیست 
که صهیونیست ها با میدانی باز پیش روی خود جهت ضربه زدن به زیرساخت های 
اقتصادی ایران رو به رو باشــند. در این میان، باید توجه داشــته باشــیم که بنا بر 
برخی گزارش های رســانه ای نظیر آنچه اخیراً خبرگزاری الجزیره اعلام کرده، 
ایران دیگر صبر راهبردی را در راستای تأمین منافع ملی خود ارزیابی نمی کند 
و در واکنش به ماجراجویی های اسرائیل و متحدان غربی اش نظیر دولت آمریکا، 
حداکثر قدرت را به کار خواهد گرفت. موضوعی که از مجاری رسمی به طرف 
آمریکایی نیز اعلام شده است. معادله ای که کاملًا منطقی است و نشان می دهد 

تهران در حراست از منافع ملی خود با هیچ کنشگری شوخی ندارد.
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کشف غیرمنتظره درباره ریشه مردم ژاپن افشای مشخصات ارزان ترین آیفون  برافراشتن پرچم ایران در مدار ژئو
محققان کشــف کردند که دودمان ژنتیکی جمعیت 
ژاپن شامل سه گروه اجدادی است. این در حالی است 
کــه تا پیش ازاین، آن ها دو گروه را مورد بازبینی قرار 
داده بودند. این مطالعه با اســتفاده از توالی یابی کل 
ژنوم بیش از ۳2۰۰ نفر از سراســر ژاپن انجام شــد و 
طی آن، تغییرات ژنتیکی و پیوندهای مهمی با شمال 
شرق آسیا، به ویژه مردم Emishi شناسایی گردید. 

 RIKEN این مطالعه ژنتیکی، توسط دانشمندان مرکز علوم پزشکی یکپارچه
انجام شــد و شــواهد به دســت آمده حکایت از آن دارد که مردم ژاپن از سه گروه 
اجدادی هستند. این نتایج، این باور دیرینه درباره وجود دو گروه اجدادی اصلی 
در ژاپن، یعنی گروه های شکارچی-جمع آور-ماهی گیر بومی جومون و مهاجران 

برنج کار از شرق آسیا را به چالش می کشد.

مشخصات فنی آیفون SE ۴ اپل فاش شد. این گوشی 
که از آن با نام آیفون اس ای 2۰2۵ هم یاد می شود، 

می تواند انقلاب ارزان قیمت اپل لقب بگیرد.
 SE براساس گزارش گجت نیوز، از زمان معرفی آیفون
۳ در ســال 2۰22، شــایعات درباره مدل بعدی، یعنی 
آیفون SE ۴ یا همان آیفون SE 2۰2۵، به شدت داغ 
شــده اســت. براساس گزارش های اخیر، اپل شروع به 

تهیه نمایشــگرهای OLED برای این مدل جدید کرده اســت که یک ارتقای 
چشمگیر برای سری SE محسوب می شود، زیرا مدل های قبلی از نمایشگرهای 
LCD اســتفاده می کردند.انتظار می رود آیفون اس ای 2۰2۵ از یک نمایشــگر 
OLED Super Retina XDR بــا انــدازه ۶.۱ اینچ و تراکم پیکســل ۴۶۰ 

پیکسل در اینچ بهره مند باشد که مشابه نمایشگر موجود در آیفون ۱۴ است. 

رئیس ســازمان فضایی ایران گفت: ماهواره پژوهش۳ 
یک ماهواره مخابراتی است که در مدار ۳۶۰۰۰کیلومتری 
زمیــن )ژئــو( قرار می گیرد، این ماهواره برای تســت 
گیرنده ها و فرستنده های مخابراتی طراحی شده است 

و مناقصه آن در سال جاری اجرا می شود.
حســن سالاریه؛ رئیس سازمان فضایی ایران در گفتگو با 
خبرنگار فضا و نجوم خبرگزاری تسنیم اظهار کرد: ماهواره 

پژوهش۳یک ماهواره مخابراتی است که در مدار ۳۶هزارکیلومتری زمین قرار می گیرد.
وی گفت : این ماهواره برای تســت گیرنده ها و فرســتنده های مخابراتی طراحی شده 
اســت و مناقصه آن در ســال جاری اجرا می شــود.رئیس سازمان فضایی ایران افزود: 
پژوهشــگاه فضایی در حال آماده ســازی شــرایط برای مناقصه و ساخت و پرتاب این 

ماهواره است و این پروژه پس از برگزاری مناقصه، به مرحله اجرا خواهد رسید.

یادداشت

اینفوگرافیک گزارش

سامان سفالگر
روزنامه نگار

دهلران ۴۸ ساعت بی آب ماند
 تجهیزات آب و فاضلاب همچنان فرسوده هستند

پس از ۴۸ ســاعت قطعی آب در شهرســتان دهلران، ســرانجام شبکه آب این شهر 
دیروزمتصل شــد. اســدالله چراغی، نماینده مردم دهلران در مجلس دوازدهم، در 
گفتگو با تجارت نیوز توضیح داد: ۶۵ درصد از تجهیزات آب استان ایلام که دهلران 
هم بخشی از آن است فرسوده هستند.از روز پنجشنبه ۱2 مهرماه، خبرهایی مبنی 
بر قطعی آب شهرستان دهلران به گوش می رسید. شهروندان گزارش های متعددی 
درباره قطعی آب شرب منتشر کردند. این قطعی بیش از ۴۸ ساعت به طول انجامید.

در پی این قطعی، مردم در دهلران محبور بودند ساعت ها برای پر کردن ظرف آب 
در صف بایستند. حتی برخی از خانواده ها مجبور بودند ساعت ها منتظر بمانند تا 
شاید یک تانکر آب پیدا کنند. این موضوع منجر به نارضایتی بسیاری از شهروندان 
شــد و اعتراض آنها را برانگیخت.قطعی آب شــرب شهر دهلران به دلیل شکستگی 
یکی از فلکه های فشارشکن و تخلیه اضطراری خط لوله اصلی بعد از ایستگاه پمپاژ 
چاه آب روی داده بود. در نهایت بعد از ۴۸ ساعت سرانجام شکستگی تعمیر و آب 
در این شهرستان مجدداً برقرار شد.در پیگیری دلایل قطعی ۴۸ ساعته آب و وضعیت 
کنونی این استان، از اداره آب و فاضلاب شهرستان دهلران و فرمانداری این استان 

پاسخ روشنی دریافت نشد.
نهایتاً اداره منابع آب دهلران از وصل شدن آب این شهر خبر داد و گفت این قطعی 
به دلیل شکستگی خط انتقال آب به مخزن اصلی شهر رخ داده بود. موضوعی که 

پیش از این هم مشخص بود!

سارینا سیف
روزنامه نگار

تغییر ماهیت سازمان برنامه و بودجه

۵۰ سال است که سازمان برنامه و بودجه ما از یک 
ســازمان برنامه توســعه ای که در دهه ۴۰ داشتیم 
تغییر ماهیت داده است. یعنی در دهه ۴۰ شمسی 
هم بانک مرکزی ما وظیفه خودش را به درســتی 
انجام می داد و هم ســازمان برنامه. در ابتدای دهه 
۹۰ یــا انتهای دهــه ۸۰ ا معضلات بودجه ارزی تا 
حدی آشــکار شــده بود، اما متاســفانه یک ابداع 
جدیدی به وجود آمد که بسیار مضر بوده و آن هم 
ایجــاد صنــدوق توســعه ملی بوده کــه در واقع 
کپی بــرداری ناقصی از صندوق های ثروت ملی در 
کشور های نفتی و مخصوصاً در نروژ شده است. اما 
مساله ای که اتفاق افتاده این است که صندوقی به 
وجــود آمده که کوچکترین شــفافیتی ندارد. این 
صندوق به بدترین نحو ممکن در این ۱2-۱۳ سال 
عمل کرده اســت. یعنی واقعا هیچگونه تحقیق و 
تفحصی هم در این زمینه انجام نشــده و نه تحت 
نظارت مردم اســت، نــه تحت نظارت مجلس و نه 
ســایر ارکان نظام. یک صندوق مســتقلی است که 
بالاترین قدرت را در هزینه کرد منابع ارزی کشور 
داشته و این صندوق توسعه ملی بخش عمده ای از 
منابعی را که دریافت کرده مجدداً به دولت انتقال 
داده و از طریق بانک مرکزی ایجاد تورم کرده است 
یا مثلًا انتقال داده به سازمان بورس، اما هیچ تاثیر 
مثبتی هم در قیمت ســهام نداشــته اســت. این 
وضعیت صندوق توســعه ملی ماســت. اما چه باید 
کــرد؟ و چگونه باید بودجه ارزی را تخصیص داد؟ 
بــرای تخصیــص بودجه ارزی ما نیــاز داریم یک 
ســازمان توسعه شــفاف و مدرن به وجود بیاوریم؛ 
بنابراین ما می توانیم یا صندوق توسعه ملی را اصلاح 
کنیم یا سازمان برنامه را به همان شرایط دهه ۹۰ 
برگردانیم و هر دوی  این اصلاحات ممکن است. 

بودجــه ارزی بایــد صرف احداث زیرســاخت ها و 
نیاز های بسیار جدی در جهت اهداف توسعه کشور 
شود. در جهت اهداف توسعه ای یعنی اینکه بخش 
خصوصــی راحت تــر بتواند کار را انجــام بدهد و 
راحت تر به کســب و کار خود بپردازد. حالا کجا ها 
ســاختار هایی وجود دارد که الان نیست؟ یکی اش 
مثلا در زمینه ارتباطات و اینترنت اســت. دیگری 
در زمینه راه و راه آهن اســت. متاســفانه ما اینقدر 
کمبود ســرمایه گذاری در بخش ریلی کشور داریم 
که الان بخش معدن ما هم دیگر قدرت رشد ندارد. 
بــه دلیل اینکــه ظرفیت جاده های ما پر شــده و 
فرســودگی جاده ها دیگر اجازه نمی دهد که بیشتر 
از این ما رشد تولید داشته باشیم. متاسفانه به طور 
مرتب استهلاک در کشور دارد افزایش پیدا می کند. 
اگر یک نظام مدرن و یک نظام حمل و نقل مدرن 
شــامل بندر، فــرودگاه و راه و بزرگراه ایجاد کنیم 

تاثیــر بســیار مثبتــی در ســرمایه گذاری بخش 
خصوصی خواهد داشــت. چون هزینه های حمل و 
نقــل و هزینه هــای ارتباطات در ایران بالاســت و 
کیفیتش بسیار ضعیف است. این باید اصلاح شود. 
نکته دیگر که شاید با تخصیص بودجه ارزی خیلی 
نشود کاری انجام داد، تخصیص منابع به بنگاه ها و 
شــرکت ها و بخش خصوصی است. یعنی باید یک 
انقلاب کیفی در نظام مالی و بانکی کشــور ایجاد 
شــود؛ شــامل بانک، تامین سرمایه، بورس و بیمه 
بایــد تغییــرات خیلی جدی به وجود بیاید. در این 
زمینــه می شــود که از پیمانکار ها یا از مشــاوران 
بین المللی اســتفاده کرد و از تجربیات آن ها ســود 

برد.
در بحث ســرمایه گذاری در خارج با وضعیت عدم 
شــفافیتی که در کشــور وجود دارد، خودش عامل 
فساد خواهد شد و در نهایت مجدداً به بودجه ریالی 
احتمــالا تبدیل می شــود و مســایل دیگر اتفاق 
می افتد. ولی باید توضیحی بدهم و آن این که، چون 
نرخ های ســودی که در بازار های جهانی اســت بر 
روی مثلًا ارز های بین المللی مثل یورو و دلار بسیار 
بسیار پایین تر از نرخ های سودی است که در کشور 
خودمــان جریــان دارد و مــا چون تعــداد زیادی 
پروژه های زیرســاختی در کشــور بایــد احداث 
می کردیم که در چند دهه گذشته این کار را انجام 
ندادیم بهترین ســرمایه گذاری کــه ما می توانیم 
بکنیم این اســت که در کشــور خودمان ســرمایه 
گــذاری کنیم. همین ســرمایه گذاری هایی که در 
کشــور انجام می شــود هم باعث افزایش بهره وری 
می شود و هم کلا درآمد ریالی برای دولت به همراه 
خواهد داشــت. مثلا فرض کنید یک سیستم ریلی 
سریع السیر مدرن بین شهر های بالای یک میلیون 
نفر در کشور احداث شود. از یک سو با فروش بلیط، 
دولت مالیاتی را دریافت می کند و کسری بودجه اش 
کاهش پیدا می کند و از سوی دیگر وضعیت بخش 
خصوصــی به مراتب ارتقا پیــدا می کند؛ بنابراین 
مطلقاً بنده توصیه نمی کنم که ارز حاصل از فروش 
ثروت در خارج از کشور سرمایه گذاری شود. هیچ 
منفعتــی نــدارد و در نهایت هم این منابع احتمال 
مصــادره اش وجــود دارد. همانطور که منابع ارزی 
روســیه متاســفانه مصادره شــد.ما یک ظرفیت 
پیمانکاری در داخل کشور داریم که این باید به کار 
خــودش ادامه بدهد. برای این ظرفیت پیمانکاری 
بایــد بودجــه ریالی تخصیص پیدا بکند. اما بودجه 
ارزی نباید به داخل کشور منتقل شود، چون مجدداً 
باعث بیماری هلندی می شــود؛ بنابراین باید این 
بودجه منتقل شود به پیمانکار خارجی و پیمانکار 
خارجی کار احداث زیرســاخت را در داخل انجام 
بدهد. اما از آنجا که بزرگترین پیمانکاران خارجی 
در دنیــا بــرای احداث زیرســاخت ها )با کمترین 
هزینه( شــرکت های چینی هســتند و ما هم نفت 
خودمان را به چین می فروشیم بهترین گزینه این 
است که به جای اینکه درآمد ارزی نفتی ما در چین 
ذخیره و بلوکه و بایکوت شــود، بهتر این اســت که 

ما برخی از پروژه هایمان را به پیمانکار چینی بدهیم 
مثلا آن ها پروژه قطار سریع الســیر را در ایران اجرا 

کنند.
همچنیــن پیرامــون تفکیک بودجه ارزی از ریالی 
باید گفت این مهم به این دلیل اســت که وقتی ما 
درآمد ارزی داریم آن را متاسفانه به بانک مرکزی 
منتقل می کنیم و تبدیل می شــود به درآمد ریالی. 
در واقع پول بدون پشتوانه چاپ می کنیم و این ارز 
را بــه بانک مرکــزی می دهیم. بانک مرکزی هم از 
آنجایــی که مصــرف ارزی ندارد و کارش با ریال و 
مسئول کنترل ارزش ریال است، تصمیم می گیرد 
که این ارز را چه موقع به بازار تزریق کند. بنابراین 
تزریق ارز به بازار در کوتاه مدت موجب ســرکوب 
نــرخ ارز و در بلنــد مدت موجــب بیماری هلندی 
می شود. در کوتاه مدت وقتی ارزی منتقل می شود، 
بانــک مرکزی اقدام بــه چاپ پول می کند و باعث 
تــورم می شــود؛ بنابراین بانک مرکــزی اهداف 
دوگانــه ای را در ایران دنبــال می کند که در هیچ 
جــای جهان اینطور نیســت. یعنی از درآمد ارزی 
برای ایجاد تورم و بیماری هلندی استفاده می کنیم. 
زیرا بانک مرکزی تصمیم می گیرد چه مقدار از این 
درآمد صرف تخریب تولید ملی و چه مقدار از این 
درآمــد ارزی صــرف ایجاد تورم شــود! در حالیکه 
ضرورت دارد بودجه ریالی از ارزی تفکیک شــود و 
اگــر ایــن اتفاق بیافتد ما با مــازاد درآمد ارزی و با 
کمبود یا کسری درآمد ریالی مواجه می شویم. این 
به نظر خیلی کار مشکلی نیست ولی یک اصلاحات 
جدی نیاز است؛ بنابراین اول باید هزینه های ریالی 
را کاهش داد و بخشــی از بودجه عمرانی را هم که 
فعــلًا خیلی ضروری نیســت حذف کرد. به خاطر 
اینکــه مــا مازاد شــدید درآمــد ارزی داریم باید 
بودجه های عمرانی را برای احداث زیرساخت های 
ضروری کشور تخصیص دهیم. مثل پروژه های راه 
آهــن، تولید انرژی، پروژه های زیرســاختی آب یا 
مدیریت مصرف آب و... شــاید پروژه های افزایش 
تولیــد نفت هم بتوانــد در اینجا قرار بگیرد. این ها 
پروژه های زیرســاختی کشور هســتند که نیاز به 
هزینه کرد ارزی دارند. پس این نوع پروژه ها را باید 

در اولویت قرار بدهیم.
این روشی که ما درآمد ارزی را وارد بودجه کردیم 
تقریبا هیچ کشــوری انجام نداده است. یعنی شما 
اگر مثلًا تورم کشــور های حاشــیه خلیج فارس را 
ببینید خیلی تورم پایینی دارد، چون این ها درآمد 
ارزی را بــه بانک مرکزی نمی دهند. بانک مرکزی 
سیاســت تعیین نرخ ارز را دارد و سیاســت گذاری 
پولی ندارد. این کشور ها به این صورت عمل کردند 
که کاملا هم درست است. ایران هم می توانست آن 
سیاســت را دنبال کند ولی بهترین سیاســت برای 
ایران این است که ما سیاست گذاری پولی مستقل 
داشــته باشــیم. اما از طرف دیگر نرخ ارز را شناور و 
تــک نرخی کنیم. متاســفانه رؤســای بانک های 
مرکزی در طی ۵۰ سال گذشته همیشه در مقابل 

این قضیه مقاومت کردند. 
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